
پنجشنبه - بیست و هشتم  خردادماه  1394 - اول رمضان 1436 -  سال هجدهم - شماره  3747 - قیمت 500 تومان

روزنامه

شهردار قم در ادامه ديدارهاي خود با علما و مراجع تقليد به ديدار چهار تن از بزرگان حوزه علميه 
رفت و در اين ديدارها بر توجه ويژه مسئولان کشوری به شهر قم تاکيد شد.

مرتضي سقایيان نژاد در ادامه دیدارهاي خود با علما و مراجع تقليد سه شنبه شب به دیدار آیت ا... مومن نماینده 
قم در مجلس خبرگان رهبری رفت.

 آیت ا... مومن در این دیدار با اشاره به اهميت ویژه شهر قم گفت: مسئولان كشوري باید توجه ویژه اي به شهر قم 
داشته باشند.  آیت ا... محمد مومن اظهار داشت: اميدوار هستيم خداوند توفيق دهد تا شهردار جدید قم بيشتر از انتظار 

مردم فعاليت خير داشته باشد و قم در كشور نمونه شود.
وي با بيان اینكه قم به دليل مركز انقلاب و علماي تشيع بودن در كشور و جهان استثناء است، عنوان كرد: قم 

مركز اسلام واقعي در جهان است و اقتضا مي كند كه مسئولان این شهر در امور خود به مسائل شرعي توجه زیادي 
داشته باشند و براي مثال طلب مالي بيهوده از مردم نكنند. عضو مجلس خبرگان رهبري با تاكيد بر اینكه مردم براي 
پياده شدن اسلام در كشور مقابل شاه ظالم ایستادگي كردند، اذعان داشت: در زمان طاغوت هر اندازه مي توانستند به 
شهر قم كم محلي كردند و به این دليل از آن زمان تاكنون عقب ماندگي هاي زیادي در قم نسبت به دیگر شهرها به 
وجود آمده است كه باید فعاليت بيشتري نسبت به سایر مناطق كشور در قم انجام شود. آیت ا... مومن ادامه داد: براي 
انجام اموري كه بر عهده شهرداري قم است باید به نهادهاي بالاتر مثل مجلس گفت كه قم شرایط ویژه اي دارد و باید 
براي آن حساب ویژه اي باز كنند. وي تصریح كرد: همه مسئولان به هدفي كه وظيفه پيامبران و امامان بوده و در حال 

حاضر به دست ولي فقيه سپرده شده است را آنطور كه خدا خواسته اداره كنند...

در ديدار شهردار قم با مراجع و علما تاکيد شد:

توجه ویژه مسئولان کشوری به شهر قم

 آيت ا... مکارم شيرازی: وزير بهداشت فردی شجاع است

قدردان دولت در طرح تحول سلامت هستيم

در گفت و گو با رئيس سازمان جهاد کشاورزی استان مطرح شد:

تکذیب وجود مافیای 
مرغ و تخم مرغ درقم

مديرکل کميته امداد امام خمينی استان قم:

18 هزار سبد کالای رمضان 
بين نيازمندان توزيع می شود

 به بهانه آغاز به کار رسمی سامانه ملی »همسان گزينی«

همسریا بی 
آنلاین؛ چالش 

یا فرصت؟

صادق خرازی: قاطعانه ازدولت حمايت می کنيم

دلواپسی دامی برای 
فريب مردم است

 رييس شورای مرکزی حزب ندای ايرانيان با بيان اين 
که از دولت قاطعانه حمايت می کنيم، گفت: دلواپسی دامی 

بيش برای فريب مردم نيست.
سيد صادق خرازی روز چهارشنبه در اولين نشست شورای 
عمومی اصلی حزب ندای ایرانيان با بيان این كه امروز نقش ما 
عبور از یكدیگر نيست بلكه باید این تفكر انحرافی و كسانی كه باور 
به مبنای انقلاب، رهبری و قوانين دارند از یكدیگر تفكيک كنيم.

سامانه ملی »همسان گزينی« به منظور زنده کردن 
سنت وساطت و گامی نوين در ازدواج آگاهانه و پايدار 
جوانان بيست و پنج خرداد ماه رونمايی شد. اما آيا اين 
سامانه می تواند موثر واقع شود و الزام های موفقيت آن 
چيست؟ امروزه امر ازدواج به يکی از مسائل مهم جامعه 
تبديل شده است و افزون بر نگرانی خانواده ها، از دغدغه 
های مهم دولت و سازمان های مردم نهاد به شمار می رود 
تا جايی که سازمان های مردمی و دستگاه های دولتی 
چاره  ها  مدت  از  جوانان پس  و  ورزش  وزارت  همچون 

جويی، سامانه همسان گزينی رسمی و...

مديرکل کميته امداد امام خمينی استان قم گفت: 18 هزار سبد کالا در ماه مبارک رمضان به ارزش 80 تا 150 هزار تومان 
پيش بينی شده که بين خانوارهای نيازمند توزيع می شود.

عبدا... جلالی ظهر دیروز در نشست خبری كه در اداره كل كميته امداد امام خمينی استان قم برگزار شد، اظهار كرد: براساس آیات قرآنی و 
بر اساس سيره عملی پيامبر گرامی اسلام و سایر ائمه اطهار )ع( یكی از رویكردها و پيام های ماه مبارک رمضان رسيدگی به فقرا و ایتام است.

وی با بيان اینكه كميته امداد امام خمينی در ماه مبارک رمضان نسبت به اطعام فقرا تلاش ویژه ای دارد، بيان كرد: این اقدام نقش موثری 
در سلامت جامعه دارد و از سویی همه بسترها فراهم است تا خيران و نيكوكاران ضمن بهره مندی از فيوضات ماه مبارک رمضان ...

اينکه می گويند قم محصول سالم ندارد؛ کاملاً دروغ است
 استان قم 65 درصد تخم مرغ  مازاد خود را صادر می کند
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شرايط اعطای وام ازدواج 6 ميليونی

رئيس پليس فتای استان خبر داد:

دستگیري مروج بي اخلاقي در شبکه اجتماعي
2
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سرمقاله:  آيت ا... محسن غرويان

فرصتي  رمضان  مبارک  ماه 
است كه انسان به خدا نزدیک تر 
هرچه  منيت  و  غرور  از  و  شود 
مبارک  ماه  كند.  دوري  بيشتر 
رمضان باید باعث افزایش تقوا در 
بين مسلمين باشد و هر كس به 
فراخور مقتضيات زندگي خود تقوا 

را رعایت كند...

تأثیر رمضان
 بر سبک زندگی 
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فعالیت های 
اقتصادی قم باید 
کم آب بر باشد

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت در قم:
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سرمقاله

اخبار
 آيت ا... مکارم شيرازی: وزير بهداشت فردی شجاع است

قدردان دولت در طرح تحول سلامت هستيم
آيت ا... ناصر مکارم شيرازی از مراجع تقليد گفت: پيشرفت خوبی در طرح 
تحول سلامت شاهد بوده ايم که باعث رضايت مردم شده است و قدردان دولت 

در اجرای اين طرح هستيم.

این مرجع تقليد عصر سه شنبه در دیدار ریيس دانشگاه علوم پزشكی قم با وی بيان 
داشت: طرح تحول سلامت برنامه قابل توجهی است، چرا كه وزارت بهداشت در دشوارترین 

شرایط اقتصادی توانسته است طرحی را انجام دهد كه نياز مالی فراوان دارد.
وی ابراز داشت: مردم می دانند كه طرح تحول سلامت تنها از وزیری چون دكتر قاضی 
زاده هاشمی بر می آید و انجام این طرح به آسانی از دست شخص دیگری ساخته نيست و 

وزیر بهداشت فردی شجاع می باشد كه از خلوص نيت برخوردار است.
وی بيان داشت: وزیر بهداشت فردی است كه مخلصانه كار می كند، با محبت و دوست 

داشتنی است و تا در راس كار است كارهای بهداشتی در كشور به خوبی ادامه می یابد.
این مرجع تقليد ادامه داد: دولت هم نسبت به وزیر بهداشت هماهنگی خوبی دارد تا 

بتوانيم جهاد سلامت را در سامان مناسبی ببينيم.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به این كه دانشكده طب اسلامی در قم 
باعث می شود تا این دانشكده در دنيا و جهان اسلام به خوبی مطرح شود اظهار داشت: 
اطبای بزرگی در اسلام حضور داشته اند و زمانی كه ما طبيبان بزرگ داشتيم خبری از طب 

در غرب نبود لذا این انتظار را داریم كه طب اسلامی در كشور احيا شود.
آیت ا... مكارم شيرازی افزود: طب در گذشته در درون حوزه های علميه یكی از منابع 
درسی بوده است و بسياری از بزرگان فقيهی ماهر بوده و از طبابت اطلاعات زیادی داشتند 

و اگر طب اسلامی احيا شود كار خوبی است.
این مرجع تقليد ضمن تاكيد بر این كه مسائل اسلامی باید در بيمارستان ها و درمانگاه 
ها رعایت شود گفت: استفاده از طبيب هم جنس و حفظ حجاب پرستاران مهم است و باید 

در بيمارستان ها فضایی برای نمازخانه بوده و جهات اسلامی رعایت شود.
آیت ا... مكارم شيرازی اظهار داشت: باید مجمعی برای خيران بيمارستان ساز هم 
تشكيل شود و ایجاد آن جاذبه بيشتری از خيران مدرسه ساز دارد و شخصا در این زمينه 
آماده هر گونه همكاری هستيم. وی بيان داشت: جابجایی برخی از زمين های موقوفه 
بهترین راه برای خدمات درمانی موقوفاتی است كه مكان آن ها از نظر فنی برای احداث 
بيمارستان مناسب نيست لذا باید اجازه فروش موقوفه داده شود و با پول آن در جای دیگر 

زمين خریده و بيمارستان احداث شود.

استاندار قم:

رسانه ها و مسئولين در ايجاد همدلي و همزباني 
دولت و ملت پيشگام باشند

استاندار قم با اشاره به برخي اظهارات خلاف واقع از سوي رسانه ها و اشخاص، 
اين مسئله را موجب بي اعتمادي مردم به نظام جمهوري اسلامي دانست و افزود: 

مسئولين بايد در ايجاد همدلي و همزباني دولت و ملت پيشگام باشند.
حجت الاسلام والمسلمين صالحي منش در نشست هم اندیشي مسئولان استان كه 
در سالن امام جواد )ع( استانداري برگزار شد، طي سخناني انتخاب شهردار جدید را گامي 
بلند براي توسعه ي همه جانبه ي شهر قم دانست. استاندار قم با اشاره به اظهارات برخي 
رسانه ها در رابطه با مراحل قانوني انتخاب شهردار افزود: دكتر سقائيان نژاد طي روند كاملا 
قانوني و شفاف به این سمت انتنصاب شد. وي با اشاره به انتخاب دكتر سقائيان نژاد با 19 
راي موافق شوراي اسلامي شهر قم و پيگيري هاي استانداري قم براي انتخاب وي براي 
سكانداري شهرداري قم افزود: با توجه به اینكه وي قبلا نيز شهردار اصفهان بود، مراحل 
قانوني قبلا یک بار براي ایشان انجام شده بود. نماینده عالي دولت در استان با اشاره به 
اظهارات رسانه ها مبني بر وجود برخي ابهامات در تایيد صلاحيت شهردار جدید در ایام 
تعطيلات نيمه ي شعبان خاطرنشان كرد: مسئولين ارشد استان، وزارت كشور و وزارت 
اطلاعات كه وظيفه ي انجام استعلامات را دارند، در این ایام مشغول انجام مراحل قانوني 
بودند. حجت الاسلام والمسلمين صالحي منش با بيان اینكه اعضاي شوراي اسلامي شهر، 
شهردار و استاندار قم نمایندگان مردم هستند خاطرنشان كرد: برخي افراد نباید با اهداف 
خاص و تشویش اذهان عمومي اعتماد مردم نسبت به نظام مقدس جمهوري اسلامي را از 
بين ببرند. استاندار قم در ادامه با اشاره به اظهارات اميرآبادي نماینده مردم قم در مجلس 
شوراي اسلامي در رابطه با وجود مشكلات مدیریتي در نهاد استانداري قم افزود: بنده سال 
گذشته در فضاي صميمي و دوستانه با آقاي اميرآبادي در رابطه با عدم تعامل بين دستگاه 
هاي اجرایي در خدمت رساني به مردم صحبت كردم. وي بيان مطالب خصوصي بيان 
شده در سال گذشته در فضاي عمومي در شرایط كنوني را موجب تشویش اذهان عمومي 
دانست و افزود: تصميم گيري نهایي در انتخاب مدیران استان از جانب بنده است و در رابطه 
با مشكلات و كاستي ها نيز بنده پاسخگوي مردم خواهم بود. نماینده عالي دولت در استان 

اضافه كرد: مسئولين باید در ایجاد همدلي و همزباني دولت و ملت پيشگام باشند.
حجت الاسلام والمسلمين صالحي منش در ادامه مسئله ي برق گرفتگي در یكي از 
بوستان هاي قم و مرگ یكي از همشهریان را مورد توجه قرار داد و با بيان اینكه استانداري 
قم سخود را در قبال این حادثه ي تلخ مسئول مي داند افزود: از روز حادثه تاكنون چندین 

جلسه در رابطه با این مسئله برگزار كرده ایم و علل آن را بررسي نموده ایم.
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اخبار
جانشين فرماندهي انتظامي استان تاکيد کرد:

اهتمام پليس قم براي حفظ شئونات 
ماه مبارک رمضان

جانشين فرماندهي انتظامي استان قم از اهتمام پليس اين استان براي حفظ 
شئونات ماه مبارک رمضان خبر داد.

سرهنگ حميد رضا اسدي ضمن تبریک حلول ماه رمضان و آرزوي قبولي طاعات 
در این ماه مبارک، اظهار داشت: با توجه به اینكه ماه رمضان با تعطيلات تابستاني مقارن 
است، مجموعه فرماندهي انتظامي استان در راستاي ایجاد نظم و امنيت عمومي و همچنين 
بسترسازي مناسب براي مسافران و زائران شهر كریمه اهل بيت )س( اقدامات لازم را انجام 
داده است. وي افزود: بدین منظور هماهنگي هاي مقتضي با سازمان هاي ذي مدخل اعم 
از گردشگري، مراكز اسكان و سامان دهي زائران و نيز صنوف مختلف به عمل آمده است تا 
آن گونه كه شایسته است به مردم خدمت رساني كنيم. جانشين فرماندهي انتظامي استان 
عنوان داشت: براي ایجاد نظم و امنيت در تفرجگاه ها و پارک ها برنامه ریزي هاي لازم 
انجام شده است تا در ساعاتي كه مردم از این مراكز تفریحي استفاده مي كنند، شرایط 
مطلوبي را داشته باشند، همچنين برنامه ریزي ها و تدابير ترافيكي توسط پليس راهنمایي 
و رانندگي استان اندیشيده شده است تا در راستاي رفت و آمد مردم در این ایام، اقدامات 
مناسب با شأن مردم انجام شود. سرهنگ اسدي بر اهميت خدمات رساني به مسافران 
تأكيد و بيان داشت: شناسایي مراكز پذیرایي در ترمينال ها، پایانه ها، راه آهن و مراكز برون 
شهري و نيز هماهنگي ها و زمان بندي هاي لازم انجام شده است تا ضمن رعایت شئونات 
ماه مبارک رمضان، خدمات پذیرایي به مسافران و زائران ارائه شود تا از سفر خود استفاده 
مطلوب را ببرند.  وي افزود: مهمان پذیرها و مسافرخانه هاي هسته مركزي شهر مقدس قم 
نيز با استتار و رعایت شئونات ماه مبارک رمضان، خدمت رساني لازم را به مسافران و زائران 
شهر كریمه اهل بيت )س( خواهند داشت. جانشين فرماندهي انتظامي استان در خصوص 
فعاليت اغذیه فروشي ها، بستني فروشي ها و آبميوه فروشي ها در این ماه، گفت: این مراكز 
از نيم ساعت قبل از نماز مغرب تا یک ساعت قبل از نماز صبح،  مجاز به فعاليت در صنف 
خودشان هستند. وي اضافه كرد: از تمامي این مراكز انتظار مي رود برابر آیين نامه ابلاغي 
فعاليت كنند و در غير این صورت یگان هاي نظارتي با تخلفات برخورد كرده و با هماهنگي 
مقام قضائي نسبت به اجراي حكم و پلمپ واحد متخلف اقدام مي كنند. سرهنگ اسدي 
با بيان اینكه روزه خواري در ملاء عام، برهم زننده نظم عمومي است، افزود: پليس با گشت 

زني در سطح شهر، با افرادي كه نسبت به این مهم بي توجه هستند، برخورد مي كند.

مدير کل ميراث فرهنگی استان قم عنوان کرد: 

تامين67 درصد در آمد سالانه قم 
از محل خدمات گردشگری 

مديرکل ميراث فرهنگی، صنايع دستی و گردشگری استان قم گفت: 67 
درصد درآمد اين استان در طول يک سال از محل خدمات گردشگری تامين 

می شود. 
عيسی رضایی عصر سه شنبه در جلسه پيمایش ملی گردشگری ایران در دفتر معاونت 
امور زائرین استانداری قم، اظهار داشت: قم از ظرفيت های بالقوه فراوانی برای گردشگری 
برخوردار است.وی با بيان اینكه بخش قابل توجهی از در آمد استان از محل ارایه خدمات 
بدست می آید و این خدمات بيشتر به حوزه زائرین و گردشگری مرتبط می شود، افزود: 
توجه به نيازهای گردشگری قم و اهتمام جدی برای رفع آنها ضروری است.رضایی تصریح 
كرد: هر چند ميراث فرهنگی متولی اصلی گردشگری در استان است، ولی بدون شک 
نباید همه مسووليت های گردشگری را فقط یک دستگاه به دوش بكشد.مدیركل ميراث 
فرهنگی قم همچنين با تاكيد بر نقش موثر گردشگری بر رونق اقتصادی جامعه، گفت: 
افزایش ورود زائران و گردشگران اقتصاد استان را بيش از پيش رونق خواهد بخشيد.رضایی 
همچنين با اشاره به اهميت بحث تهيه و توليد یک سوغات خاص و منحصر به فرد برای 
قم، تصریح كرد: با توجه به موضوع اقتصاد مقاومتی وجود كالاهایی به عنوان سوغات قم می 
تواند، به تحقق اقتصاد مقاومتی در این استان كمک بسياری بكند.پيمایش ملی گردشگری 
ایران عنوان یک طرح پژوهشی است كه از سوی جهاد دانشگاهی استان خراسان رضوی با 
هدف پی بردن به نيازهای زائران و گردشگران به منظور كسب رضایت آنها تهيه شده و به 
صورت یک پيوست جداگانه به استان های مختلف كشور ارایه شده، تا در صورت استقبال 

آنها این طرح به وسيله نهاد مذكور اجرا شود.

فرماندار قم خبر داد:

اخطار به 200 مهد کودک و پيش دبستانی 
بدون مجوز در قم

 فرماندار قم از عزم جدی مسئولان در برخورد با واحدهای بدون مجوز 
آموزشی و تربيتی نونهالان خبر داد و گفت: حدود 200 مهد کودک و مرکز پيش 

دبستانی بدون مجوز در قم اخطار دريافت کرده اند. 
رضا سيار در جلسه ساماندهی مراكز آموزشی، تربيتی و نگهداری نونهالان بر عزم جدی 
مسئولان استان جهت جلوگيری از فعاليت مهدهای كودک و مراكز پيش دبستانی كه 
بدون اخذ مجوز از دستگاه های ذیربط فعاليت می كنند تأكيد كرد و افزود: كار شناسایی 
اینگونه مراكز انجام شده و با دادن اخطار به مراكز مذكور، به متصدیان آنها فرصت داده شده 
نهایتا تا آغاز سال تحصيلی آینده با مراجعه به دستگاه های صادر كننده مجوز )مانند اداره 
كل بهزیستی، آموزش وپرورش یا سازمان تبليغات اسلامی( نسبت به اخذ مجوزهای لازم 

اقدام نماید در غير اینصورت از فعاليت آنها جلوگيری به عمل خواهد آمد.
وی از مردم نيز خواست قبل از ثبت نام فرزندان خود در مهدهای كودک، پيش 
دبستانی ها یا مراكز قرآنی با مراجعه به دستگاه های سه گانه فوق الذكر از استاندارد بودن 
و قانونی بودن فعاليت اینگونه مراكز مطمئن شوند. فرماندار قم از صدور اخطار به حدود 
۲۰۰ مركز بدون مجوز خبر داد و گفت: اگر این مراكز جهت اخذ مجوز اقدام نكنند در سال 

تحصيلی 9۴-9۵ به هيچ وجه اجازه فعاليت به آنها داده نخواهد شد.
سيار همچنين از دستگاه های متولی مراكز آموزشی، تربيتی و نگهداری نونهالان 
خواست با نصب بنر، اطلاعيه و قرار دادن ليست مراكز مجاز بر روی سایت دستگاه متبوع 

خود اطلاع رسانی مناسب را جهت آگاهی شهروندان محترم داشته باشند.

سومين جشنواره روابط عمومی های برتر شرکت مخابرات ايران : 

روابط عمومی شرکت مخابرات استان قم رتبه اول
روابط عمومی شرکت مخابرات استان قم رتبه اول سومين جشنواره روابط 

عمومی های برتر شرکت مخابرات ايران را بدست آورد
دراین جشنواره  كه با حضور جمعی از اساتيد و مدیران روابط عمومی و همچنين مهندس 
دهناد سرپرست شركت مخابرات ایران برگزار شد ، روابط عمومی شركت مخابرات استان قم 
بعنوان روابط عمومی برتر در بين 3۰ استان كشور معرفی شد. بر اساس رای كميته داوران و 
بر اساس عملكرد یكساله 1393 روابط عمومی شركت مخابرات استان قم در بخش خلاقيت و 
نوآوری در بين شركتهای مخابرات استانها رتبه نخست را كسب كرد در این مراسم مهندس دهناد 
سرپرست شركت مخابرات ایران لوح تقدیری به آقای احمدی نيا مدیر روابط عمومی شركت 
مخابرات استان قم اهدا كرد. در این لوح آمده است هنر مردم داری و مهندس اجتماعی در هر 
سازمان مبنای محبوبيت و مقبلویت آن سازمان در نزد مخاطبان و مشتریان است، وی در ادامه 
آورده است بدون تردید جنابعالی و همكارانتان در حوزه روابط عمومی با عشق ، تلاش و تعهد 
در این مسير گامهای ارزنده ای برداشته اید كه قابل تقدیر و ستایش است.روزنامه ايمان اين 

موفقيت را به جناب آقای احمدی نيا و همکارانش تبريک  می گوييد.

با حضور استاندار قم:

21 پروژه بخش کشاورزی در قم 
به بهره برداری رسيد

21 پروژه بخش کشاورزی با اعتبار 161 ميليارد ريال، روز چهارشنبه همزمان با 
هفته جهاد کشاورزی طی آيينی در قم مورد بهره برداری قرار گرفت.

 استاندار قم در این آیين طی سخنانی از تلاش های جهاد كشاورزی قم در افتتاح این 
پروژه ها قدردانی كرد. حجت الاسلام صالحی منش با تاكيد بر استفاده از حداكثر توان و 
استعداد مسوولان و سرمایه گذاران بخش خصوصی در پيشرفت كشور در زمينه های مختلف 
افزود: با بهره گيری از تكنولوژی و امكانات پيشرفته می توانيم توسعه پایدار را در كشور محقق 
كنيم. وی با اشاره به نقش این پروژه ها در ایجاد اشتغال پایدار برای 1۵3 نفر ابراز اميدواری 
كرد: با تسهيل سرمایه گذاری، شاهد افزایش مشاركت بخش خصوصی در پروژه های اشتغال 
زا باشيم. در این آیين ۲1 پروژه جهاد كشاورزی در بخش های آب و خاک، توليدات دامی، 

توليدات گياهی، شيلات و صنایع كشاورزی به صورت همزمان افتتاح شد.

رئيس پليس فتای استان خبر داد:

دستگيري مروج بي اخلاقي در شبکه اجتماعي
رئيس پليس فتاي استان قم از دستگيري مروج بي اخلاقي در يکي از 

شبکه هاي اجتماعي خبر داد.
سرهنگ علي موالي در این باره گفت: در پي رصد و پایش كارشناسان پليس فتاي استان 
قم در فضاي مجازي ، مشخص شد شخص ناشناسي با ایجاد صفحه اي با نام مستعار  دریكي 
از شبكه هاي اجتماعي اقدام به ترویج اعمال خلاف اخلاق مي كند كه پيگيري موضوع به 
صورت ویژه در دستور كار این پليس قرار گرفت. وي ادامه داد:با اقدامات علمي و فني پليس 
، هویت متهم معلوم و پس از جمع آوري ادله جرم با مجوز قضایي دستگير شد و با صراحت 
به بزه انتسابي اعتراف كرد. رئيس پليس فتاي استان به شهروندان توصيه كرد:یكي از عمده 
ترین دلایل این قبيل رخداد ها اعتماد بيجاي افراد به دیگران در فضاي مجازي است كه براي 
جلوگيري از این دست پيش آمدها لازم است از دادن هرگونه اطلاعات شخصي به دیگران در 

این فضا خودداري و به صورت مستمر نسبت به تغيير رمز ورود خود اقدام كنند.

خمينی  امام  امداد  کميته  مديرکل 
استان قم گفت: 18 هزار سبد کالا در ماه 
مبارک رمضان به ارزش 80 تا 150 هزار 
تومان پيش بينی شده که بين خانوارهای 

نيازمند توزيع می شود.
عبدا... جلالی ظهر دیروز در نشست خبری 
كه در اداره كل كميته امداد امام خمينی استان 
قم برگزار شد، اظهار كرد: براساس آیات قرآنی 
و بر اساس سيره عملی پيامبر گرامی اسلام 
و  از رویكردها  اطهار )ع( یكی  ائمه  و سایر 
پيام های ماه مبارک رمضان رسيدگی به فقرا 

و ایتام است.
وی با بيان اینكه كميته امداد امام خمينی 
در ماه مبارک رمضان نسبت به اطعام فقرا 

تلاش ویژه ای دارد، بيان كرد: این اقدام نقش موثری در سلامت جامعه دارد و از سویی همه 
بسترها فراهم است تا خيران و نيكوكاران ضمن بهره مندی از فيوضات ماه مبارک رمضان از 

ثواب اطعام به فقرا استفاده كنند.
مدیركل كميته امداد امام خمينی استان قم بيان كرد: این نهاد به عنوان متولی محرومان و 
ایتام برنامه هایی را در دست اجرا دارد كه در قالب مهمان خانه الهی تدوین و اجرایی خواهد شد.

این مسئول تصریح كرد: یكی از طرح ها و برنامه هایی كه در دستور كار قرار گرفته طرح 
اطعام و افطاری نيازمندان در سطح استان قم است كه این مسئله به عنوان یكی از سنت های 

حسنه اسلامی محسوب می شود.
وی با تأكيد بر اینكه اطعام نيازمندان در ماه مبارک رمضان نزد خداوند دارای ارزش ویژه ای 
است، بيان كرد: این سنت حسنه در جامعه اسلامی ایران در حال گسترش است و همه ساله 

شاهد هستيم سفره های فراوانی برای اطعام ایتام و نيازمندان پهن می شود.
جلالی روش های گوناگونی را برای اطعام فقرا از سوی كميته امداد امام خمينی مورد 
اشاره قرار داد و گفت: تهيه و توزیع سبد كالا و بن خرید كالا از بهترین شيوه های اطعام فقرا 

و نيازمندان از سوی كميته امداد امام خمينی 
است.

وی با تاكيد بر اینكه برای اطعام فقرا و 
نيازمندان از سوی كميته امداد امام خمينی 
18 هزار سبد كالا تهيه شده است، بيان كرد: 
ارزش این سبدها بر اساس خانوارها ميانگين 
8۰ تا 1۵۰ هزار تومان پيش بينی شده است 
خانوارهای  بين  رمضان  مبارک  ماه  در  كه 

نيازمند توزیع می شود.
مدیركل كميته امداد امام خمينی استان 
قم ادامه داد: بر اساس تصميمات اتخاذ شده 
كمک های نقدی كه برای فقرا اختصاص داده 
شده است در قالب بن كالا به ایشان بدهيم تا 
مددكار ان بتوانند مواد غذایی مورد نظر خود 

را تهيه كنند.
وی با اشاره به ارزیابی های صورت گرفته و نظرخواهی انجام شده از نيازمندان،  بهترین و 
مهمترین روش اطعام در ماه مبارک رمضان را در وهله نخست تحویل بن كالا و سبد كالا 
دانست و بيان كرد: دومين روش برای اطعام نيازمندان در ماه مبارک رمضان پهن كردن 

سفره های افطاری است.
جلالی تبيين كرد: خيران و نيكوكاران می توانند در اماكن عمومی،  مساجد و تالارها از 
فقرا پذیرایی كنند و كميته امداد نيز بستر را فراهم می كند تا مددجویان به محل مورد نظر 

اعزام شوند.
وی اولویت افطاری دادن را مورد اشاره قرار داد و گفت: فلسفه تحمل گرسنگی و تشنگی 

در ماه مبارک رمضان درک سختی های نيازمندان است.
مدیركل كميته امداد امام خمينی استان قم در پایان توضيح داد: توزیع غذای گرم و طبخ 
شده به صورت بسته بندی از جمله نذوراتی است كه در ماه مبارک رمضان از سوی خيران و 

نيكوكاران در اختيار كميته امداد قرار می گيرد و بين فقرا و نيازمندان توزیع می شود.

امور  هماهنگی  معاونت  سرپرست   
اقتصادی و توسعه منطقه ای استانداری 
قم گفت: صادرات نرم افزار يکی از مزيت 
های صادراتی اين استان است که به آن 

کمتر توجه شده است.
سيد رضا دهناد روز چهارشنبه در نخستين 
جلسه كارگروه توسعه صادرات غيرنفتی استان 
قم، به افزایش حجم مبادلات جهانی اشاره 
كرد و افزود: متغيرهای كلان كشور ما صادرات 
محور نيست و صادرات دارای یک سری لوازم 

است كه زمينه های آن باید فراهم شود.
وی عمده ضعف كشورهایی همچون ایران 
را صادرات مواد خام دانست و گفت: در كشور 
از جمله استان قم دارای ظرفيت ها و توانمندی 

های بالایی هستيم كه باید از توليد و صادركنندگان حمایت 
شود، اقتصاد و واردات ما بر اساس صادرات محوری باشد و با 
واردات فناوری های جدید به كشور و ایجاد زیرساخت های 

لازم زمينه صادرات بيشتر را ایجاد كنيم.
وی توجه به مساله صادرات را امری مهم و ضروری 
دانست و با بيان اینكه بازارهای داخلی محدود است، تاكيد 
كرد: اشتغال ما نيز باید صادرات محور باشد و در توليد به 

تنوع در محصول و بازارهای هدف توجه بشود.

سرپرست معاونت هماهنگی امور اقتصادی و توسعه 
منطقه ای استانداری قم، با بيان اینكه روند صادرات در كشور 
رو به رشد است، خاطرنشان كرد: اما این مساله در استان قم 
روی نداده است. دهناد همچنين خواستار توجه و اهتمام 
بيشتر به روند ساخت نمایشگاه بين المللی و نمایشگاه فرش 
در استان و حمایت از توليد و صادركنندگان شد و گفت: 
منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان از جمله ظرفيت های قم 

است كه باید به آن توجه شود.
وی همچنين تاكيد كرد: در استان قم نيازمند ایجاد مركز 

مبادلات اقتصادی با كشورهایی همانند عراق و 
كشورهای آسيای ميانه هستيم.

و  معادن  صنایع،  بازرگانی،  اتاق  از  وی 
كشاورزی استان قم خواست تا نگاه وسيع تری 
به موضوع صادرات داشته باشد و همه تاجران و 
بازرگانان استان را پوشش داده و از تمام ظرفيت 
ها و توانمندی های موجود استفاده كنند تا با 
همت و تلاش فعالان اقتصادی استان، صادرات 

قم روند خوبی در سال جاری داشته باشد.
اتاق  ریيس  خاكی  ابوالفضل  همچنين، 
بازرگانی، صنایع، معادن و كشاورزی استان قم 
در این جلسه گزارشی از روند ساخت نمایشگاه 

های استان ارائه داد.
در این جلسه كه با حضور ولی ا... افخمی 
معاون توسعه روابط اقتصادی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
و ریيس كل سازمان توسعه تجارت ایران، حجت الاسلام 
والمسلمين محمدصادق صالحی منش استاندار قم، مسوولان 
و فعالان اقتصادی استان قم در سالن جلسات امام جواد)ع( 
استانداری قم برگزار شد؛ علل كاهش صادرات استان در سال 
93 و آخرین وضعيت سایت نمایشگاهی استان مورد بررسی 
قرار گرفت و هيات های تجاری استان و مسوولان مربوط 

گزارشی در رابطه با اقدامات سال جاری ارائه دادند. 

قانونی  موانع  گفت:  قم  استاندار 
بحث  در  قم  ظرفيت های  و  صادرات 
دو  سلفچگان  اقتصادی  ويژه  منطقه 
متولی  پيش روی دستگاه های  مسئله 

توليد و صادرات است.
حجت الاسلام والمسلمين محمدصادق 
و  توسعه  كارگروه  جلسه  در  صالحی منش 
صادرات استان قم كه با حضور معاون وزیر و 
رئيس سازمان تجارت ایران در سالن امام جواد 
)ع( استانداری قم برگزار شد، طی سخنانی 
تلاش مسئولان برای حل مشكلات اقتصادی 
كشور در سال های اخير را مورد توجه قرار داد. 
استاندار قم با اشاره به منفی بودن رشد 

اقتصادی كشور در اواخر دولت دهم افزود: با برنامه ریزی های 
كشور  اقتصادی  رشد  مثبت شدن  شاهد  یازدهم  دولت 

هستيم.
با اشاره به تلاش تيم اقتصادی دولت برای حل  وی 
مشكلات اقتصادی مردم اضافه كرد: دولت تدبير و اميد طی 
دو سال اخير توانست تورم را كنترل كرده و از رشد منفی 

اقتصادی جلوگيری كند.
صالحی منش موانع قانونی صادرات و ظرفيت های قم در 
بحث منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان را دو مسئله پيش روی 
دستگاه های متولی توليد و صادرات دانست و گفت: اميدواریم 
با توجه خاص وزارت صنعت معدن و تجارت شاهد رفع موانع 
و رشد صادرات باشيم و این مهم با تلاش و همدلی همه 

دستگاه ها محقق خواهد شد.
افخمی معاون وزیر و رئيس سازمان تجارت ایران نيز در 
این جلسه طی سخنانی اظهار كرد: برای رشد اقتصاد كشور 

نيازمند تعامل با دنيا هستيم.
وی با بيان اینكه فعال بودن بانک ها و بحث نقل و انتقال 
پول برای توسعه تجارت ضروری است افزود: هزینه های توليد 

در داخل كشور بالاست.
مشارکت مردم و مسئولان برای حفظ محيط زيست

استاندار قم همچنين در بازدید از اداره كل محيط زیست 
استان گفت: امروز همه مردم و مسوولان باید با همه توان و 
با تعهد و دلسوزی برای حفظ و حراست از محيط زیست 

استان همدلی و مشاركت داشته باشند.
 حجت الاسلام والمسلمين محمدصادق صالحی منش با 
اشاره به اهميت فوق العاده محيط زیست در زندگی مردم در 
سخنانی اظهار كرد: عملكرد ما در برخورد با محيط زیست، 
در تاریخ ثبت و ضبط خواهد شد و بدون تردید ما نمی توانيم 
با كم توجهی و غفلت از محيط زیست، ادعای خدمتگزاری 

داشته باشيم.
وی با بيان اینكه محيط زیست استان قم در دهه های 
گذشته از وضعيت مناسب تری برخوردار بوده كه متاسفانه بر 
اثر غفلت و نگاه بخشی به توسعه دچار تخریب و چالش های 
بسياری شده است، خاطرنشان كرد: معضل آلودگی ها، بدی 
آب و هوا و ریزگردهایی كه امروز استان قم و مردم را با 
مشكلات عدیده ای مواجه كرده، بر اثر همين كم توجهی ها، 

مسئله خطير و حساس محيط زیست به وجود 
آمده است.

استاندار قم خاطرنشان كرد:  امروز برای 
داشتن محيط زیست سالم و پایدار كه بتواند 
متضمن امنيت و سلامت جامعه و مردم باشد، 
باید برنامه ریزی و اقدامات روشن و مشخص 
و  زیست  محيط  از  حراست  و  حفظ  برای 
منابع طبيعی استان انجام شود و همه مردم 
و مسئولان با تعهد و دلسوزی در این زمينه 

همدلی، همفكری و مشاركت داشته باشند.
وی با بيان اینكه محيط زیست استان قم 
باید در شأن نام و جایگاه بلندآوازه این خطه 
مقدس باشد، تصریح كرد: اميدواریم با وجود 
همه محدودیت های مالی و نيروی انسانی، با 
عزم و تلاش جدی بتوانيم به سطح مطلوبی از شاخص ها 
و مولفه های زیست محيطی دست پيدا كرده و شاهد رشد 
و توسعه استان با رعایت تمامی ملاحظات در این حوزه 

باشيم.
مدیركل حفاظت محيط زیست استان قم نيز در این 
نشست با اشاره به اقدامات و برنامه ریزی های این اداره كل 
در زمينه مدیریت اصولی و حفظ و حراست هوشمندانه از 
محيط زیست، خاطرنشان كرد: محيط زیست استان قم 
دارای ظرفيت ها و توانمندی های گسترده ای است كه باید 
با همدلی و همفكری، عزم و توان خود را برای حفظ این 

موهبت های الهی جزم كنيم.
و  معضلات  برخی  ادامه  در  دانيالی  رحمان  سيد 
چالش های زیست محيطی استان قم را مورد توجه قرار داد 
و گفت: مدیریت عالی استان و دستگاه های اجرایی مرتبط 
باید با حمایت و مشاركت با اداره كل حفاظت محيط زیست 
استان قم، خدمتگزاران در این عرصه را برای دستيابی به 

محيط زیست سالم و عاری از آلودگی ها یاری دهند.

مديرکل کميته امداد امام خمينی استان قم:

18 هزار سبد کالای رمضان بين نيازمندان توزيع می شود

 سرپرست معاونت اقتصادی استانداری قم: 

اتاق بازرگانی نگاه وسيع تری به صادرات داشته باشد

استاندار قم:

موانع قانونی پیش روی صادرکنندگان برداشته شود

اقتصادی  روابط  توسعه  معاون 
وزارت صنعت، معدن و تجارت با تاکيد 
بر اينکه فعاليت های اقتصادی قم بايد 
کم آب بر باشد، گفت: با وجود ثبات 
اقتصادی ايجاد شده در کشور در دو 
سال اخير شاهد اقدام هايی که موجب 
نگرانی شود و تصميم هايی که به بازار 
شوک ايجاد کند نبوده ايم و فعالان 

اقتصادی با آرامش کار می کنند.
در  چهارشنبه  روز  افخمی  ا...  ولی 
نخستين نشست كارگروه توسعه صادرات 
غيرنفتی استان قم با بيان اینكه برای رشد 
اقتصاد كشور ناچار به تعامل با دنيا هستيم 
و تلاش شده است تا هزینه های تجارت با 
ایران كاهش یابد، اظهار كرد: از ابتدای كار 
دولت تدبير و اميد، بحث تنش زدایی به 
عنوان یک ضرورت در دستور كار قرار گرفته 
است تا مشكلات به وجود آمده از جمله 

تحریم های بانكی رفع شود.
وی با اشاره به اینكه هزینه های توليد 
در داخل كشور بالاست و فضای صادرات 
را غيررقابتی می كند، گفت: در این شرایط 
برای كشور دستاوردهایی حاصل شده است 
و شاهد حضور كشورهای مختلف هستيم 
اما همه منتظر هستند تا تكليف مذاكرات 
1+۵ نهایی شود تا اقدام های خود را انجام 

دهند.
وزارت  اقتصادی  روابط  توسعه  معاون 

به  همچنين  تجارت،  و  معدن  صنعت، 
اشاره  گذشته  سال  در  صادارت  افزایش 
كرد و گفت: سال قبل 19.7 درصد افزایش 
صادارات داشته ایم و امسال نيز با مدیریت 
واردات  كاهش  درصد  واردات 3۰  مساله 
داشته ایم تا واردات كالاهای غيرضروری 

نداشته باشيم.
وی در بخش دیگری به ویژگی ها و 
ظرفيت های استان قم در زمينه صنعت 
و وجود شهرک های صنعتی این استان 
و منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان اشاره 
كرد و گفت: از مزیت های این استان باید 
حداكثر استفاده شود و از سوی دیگر با 
توجه به اینكه قم جزو استان های كم آب 
كشور است باید به فعاليت های اقتصادیی 
آب  از  خود  فرآیند  در  كه  شود  توجه 

كمتری استفاده می كنند.
افخمی با تاكيد بر توجه به بخش صنعت 
برای  گام  نخستين  افزود:  قم،  استان  در 
صادرات ظرفيت سازی برای توليد است و به 
واسطه ویژگی نزدیكی قم به تهران و حضور 
افراد توانمند زمينه خوبی در این استان 
وجود دارد، از این رو در نقشه راه استان باید 
زیربناهای مورد نياز در توسعه صنعت دیده 

و زیرساخت های لازم فراهم شود.
تا  اینكه تلاش می كنيم  بيان  با  وی 
موانع موجود در مسير توليد و صادرات را 
رفع كنيم، خاطرنشان كرد: فعالان اقتصادی 

در حال خدمتگزاری به ميهن خود هستند 
از این رو باید با كمک به آنها كوشش كرد 
تا آنان با دلگرمی بيشتر كارها را پيش ببرند؛ 
همچنين از پيشنهاد فعالان اقتصادی در این 

زمينه استقبال می كنيم.
وزارت  اقتصادی  روابط  توسعه  معاون 
صنعت، معدن و تجارت، توجه به واحدهای 
بزرگ در بخش صادرات را حایز اهميت 
دانست و اظهار كرد: باید كمک كنيم تا 
صادرات  در  توانمند  و  بزرگ  واحدهای 
نقش داشته باشند و بيشتر مورد حمایت 
قرار بگيرند و از سوی دیگر به آنان آموزش 
داده شود هنگامی كه برندسازی می شوند 
واحدهای كوچک تر را زیر پوشش بگيرند و 

با كمک آنان اقدام به صادرات كنند.
وی با بيان اینكه تلاش می كنيم تا حد 
بضاعت خود هزینه های توليد و صادرات را 
كاهش دهيم، به مساله ساخت نمایشگاه 
در استان قم اشاره كرد و گفت: نمایشگاه 
یک ابزار توسعه صادرات و توليد است و 
باید تلاش شود هر چه سریع تر كار ساخت 
نمایشگاه استان قم صورت بگيرد چرا كه 
این مساله به توسعه صادرات استان كمک 

می كند.
بازارهای هدف  افخمی توجه به تنوع 
را ضروری برشمرد و بيان كرد: باید تلاش 
كنيم به جای صادرات مواد خام به سمت 
بيشتر  افزوده  ارزش  كالاهای  با  صادرات 

حركت كنيم.
وی به مساله توليد و صادرات نرم افزار 
در استان قم اشاره و خاطرنشان كرد: باید به 
صادرات نرم افزار توجه كنيم چرا كه این امر 
یعنی 1۰۰ درصد ارزش افزوده و این یک 

مزیت است.
ریيس كل سازمان توسعه تجارت ایران، 
برای پایداری در زمينه صادرات همچنين 
روی  پيش  از مشكلات  یكی  كرد:  اظهار 
بانكی است  بازرگانان مساله تحریم های 
كه تلاش می كنيم در حد بضاعت خود در 
مذاكرات با سایر كشورها به ویژه كشورهای 

همسایه این مساله را حل كنيم.
افخمی، تهيه نقشه راه برای چگونگی 
توسعه صادرات با كشورهای مختلف، ایجاد 
ثبات در همكاری های اقتصادی و سياست 
های پولی و مالی و فراهم كردن زمينه برای 
برنامه ریزی ميان مدت و بلندمدت بازرگانان 
را از جلمه برنامه های سازمان توسعه تجارت 

ایران اعلام كرد.
در این نشست كه با حضور مسوولان 
و فعالان اقتصادی استان در سالن جلسات 
امام جواد)ع( استانداری قم برگزار شد؛ علل 
كاهش صادرات استان در سال 93 و آخرین 
مورد  استان  نمایشگاهی  سایت  وضعيت 
تجاری  های  هيات  و  قرار گرفت  بررسی 
استان و مسوولان مربوطه گزارشی در رابطه 

با اقدامات سال جاری ارائه دادند. 

معاون وزير صنعت، معدن و تجارت :

فعاليت های اقتصادی قم بايد کم آب بر باشد

تأثير رمضان
 بر سبک زندگی

به خدا  انسان  كه  است  فرصتي  رمضان  مبارک  ماه 
نزدیک تر شود و از غرور و منيت هرچه بيشتر دوري كند. 
ماه مبارک رمضان باید باعث افزایش تقوا در بين مسلمين 

باشد و هر كس به فراخور مقتضيات زندگي خود تقوا را رعایت كند. ماه رمضان می تواند 
در تغيير سبک زندگی نقش بسيار مؤثری داشته باشد و انسان را در مسير حركت به سوی 

سبک زندگی اسلامی قرار دهد.
یكی از ویژگی های خاص ماه رمضان این است كه احسان و نيكوكاری را در بين 
مسلمين تقویت می كند و افراد را به یاد انسان های تنگدست و نيازمند می اندازد، روحيه 

دستگيری از مستمندان و ضعفا را در افراد تقویت می كند.
اگر دستگيری و رفع نياز نيازمندان در جامعه اسلامی گسترش پيدا كند باعث وحدت، 
همدلی، مهربانی و روابط حسنه بين افراد جامعه می شود و این مسئله یكی از همان 
ایدئال ها در سبک زندگی اسلامی است كه مسلمان ها به یاد و فكر همدیگر باشند وزندگی 
خود را با یكدیگر هماهنگ و مرتبط كنند. این تأثير بسيار مهم ماه رمضان بر سبک زندگی 

افراد است.
ماه رمضان شروع خوبی برای ایجاد ارتباط قلبی با خداوند است و باید انسان باقدرت 
اراده این روحيه را كه در ماه رمضان كسب می كند در خودش حفظ كند و در طول سال 
از این سرمایه ای كه به دست می آورد استفاده كند. البته حفظ این روحيه بستگی به قدرت 
اراده و ایمان هر فردی دارد كه آن حالت و حس خوب ماه رمضان را بتواند در خودش نگه 
دارد. افراد قوی الاراده و قوی الایمان می توانند در طول سال این روحيه را داشته باشند و 

این حس و حالت رمضانيه خودشان را استمرار ببخشند.
اما اینكه  نقش روزه داری و سایر اعمال ماه رمضان در تهذیب نفس و خویشتن داری 
چيست، چگونه می توان از این فرصت برای خویشتن داری و بالا بردن تقوای الهی استفاده 
كرد، سؤالی است كه شاید در ذهن بسياری از هم وطنان نقش ببندد. كسی كه روزه دار است 
معمولاً یک حال یا حالتی دارد كه می گوید برای مثال با زبان روزه نمی توان دروغ گفت یا 
نگاه نامحرم داشت یا فلان گناه را انجام داد؛ كه این مسئله نشان می دهد كه روزه داری یک 
توجه بسيار قوی ای به خداوند و قوانين الهی و شرعی در انسان ایجاد می كند. خود نگه داری 

و كفّ نفس از آثار ویژه ماه رمضان است.  
بنابراین، این زبان روزه باید در تمام اعضا و جوارح دیگر، خودشان را نشان دهد و 
همين طور هم است. انسان را از گناه بازمی دارد. لذا می بينيم كه آمار جرم و جنایت در 

جامعه كاهش پيدا می كند و این ها از آثار مثبت روزه داری هستند.
یكی دیگر از خصوصيات این ماه این است كه درواقع این فرصت فراهم مي شود كه 
سياسيون نيز در این عرصه از بي اخلاقي هایي كه بعضاً در عرصه سياست شاهد هستيم، 
دوري كنند و از منيت ها فاصله بگيرند و از منازعات و كشمكش هاي سياسي دوري كنند و 
به اخلاق الهي و اسلامي نزدیک تر شوند كه اميدواریم تأثيرات ماه مبارک رمضان در رعایت 
اخلاق و زهد سياسي از سوي مسئولان موقتي نباشد و آن ها با تأثير از ماه مبارک رمضان 

در همه اوقات سال اخلاق سياسي را رعایت كنند.
اميدواریم فضائل این ماه مبارک باعث شود، سياسيون تقواي سياسي را بيشتر رعایت 
كنند، مردم عادي نيز طوري عمل كنند كه رضایت خدا در كارشان باشد، به شخصيت 
افراد توهين نشود، حقوق و آزادي هاي افراد تضييع نشود و هر كس براي دیگري ارزش 

قائل باشد.
* استاد حوزه و دانشگاه

آيت ا... محسن غرويان  *



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

3,998,000یک مثقال طلا

922,940یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,050,000سکه بهار آزاد ی

9,070,000سکه امامی

4,580,000نیم سکه

2,510,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,300,000 تیپ 5

 206SD37,000,000وی 8

GLX 405 32,300,000پژو 

SLX 405 32,500,000پژو 

ELX 43,500,000پژو پارس 

 39,000,000پژو پارس سال

E2 90 46,000,000تند ر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,500,000رانا 

LX 30,500,000سمند 

LX EF7 31,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315MVM41,500,000

530MVM42,000,000

MVM X3368,000,000

MVM X3375,000,000جدیداتومات

MVM11020,500,000چهارسیلندر

6ماه گذشت...

کارمزد کارتخوان ها تعیین تکلیف نشد 
در حالی که قرار بود برای ساماندهی کارمزد در شبکه پرداخت الکترونيک و 
هدفمند کردن هزينه های بانکها در اين بخش، از صاحبان کارتخوانها کارمزد 
دريافت شود اين طرح بيش از شش ماه است که به برای بررسی به شورای پول و 

اعتبار سپرده شده، اما هنوز تعيين تکليف نشده اشت. 
شاپرک )شبكه الكترونيكی پرداخت بانكی( كه چند سالی است برای پرداخت الكترونيک 
به شبكه بانكی اضافه شده و به دنبال آن ورود دستگاههای كارتخوان به فروشگاهها رواج یافته 
است، اكنون با تراكنش بالایی در حدود 7.3 ميليارد در سال مواجه است تراكنشی كه با رقم 
خوردن آن در سال 1393 در مجموع مبلغی بيش از 9۰۰ هزار ميليارد تومان را از طریق 
تلفن همراه، پایانه فروش و اینترنت جابه جا كرده است.  این در حالی است كه با توجه به 
سهم بالایی در حدود بيش از پنج ميليارد تراكنش شاپرک در پایانه های فروش و هزینه قابل 
توجه بانكها بری پرداخت كارمزد این تراكنش ها، در اواخر شهریور سال گذشته مدیرعامل 
شاپرک از اجرایی شدن طرحی برای دریافت هزینه یا همان كارمزد از صاحبان كارتخوانها 
به منظور هدفمند شدن كارمزدها خبر داد.  اگر چه عنوان شد كه طرح كارمزد گيری از 
صاحبان كارتخوانها و محول شدن این هزینه از بانكها به اصناف از آبان سال 1393 اجرایی 
می شود اما بااعتراض گسترده اصناف به این موضوع با اعتقاد به اینكه بانكها از رسوب پول 
آنها استفاده می كنند و دليلی برای پرداخت این هزینه وجود ندارد، با وجود پافشاری بانک 
مركزی بر این طرح، هيات وزیران آن را برای بررسی های كارشناسی بيشتر به شورای پول و 
اعتبار واگذار كرد.   با اینكه بيش از شش ماه از ارائه طرح كارمزد گيری كارتخوانها به شورای 
پول و اعتبار می گذرد، اما هنوز شورا به این موضوع وارد نشده و طرحی كه قرار بود با كمترین 
اتلاف وقت اجرایی شود مدت هاست كه مسكوک مانده است.  در شرایطی كهمقامات بانک 
مركزی همواره اعلام می كنند كه طرح كارمزد گيری از صاحبان كارتخوان ها كه پيش تر 
حدود 11۰ تومان برای هر تراكنش عنوان شده بود منتفی نشده و در نوبت بررسی های 
شورای پول و اعتبار قرار دارد در ماههای گذشته با وجود بررسی و تصویب طرح های مهم و 
قابل ملاحظه در شورا، نوبت به كارتخوان ها نرسيده است.  این در حالی است كه طبق آمار 
اعلامی بانک مركزی، مجموع تراكنش های شاپرک در دو ماهه ابتدایی امسال 1.۴ ميليارد با 

چرخش مبلغی بالغ بر1۴3 هزار ميليارد تومان بوده است. 

بن نقدی به جای حق مسكن؛

احتمال افزایش حق بن به ۱3۰هزارتومان

نمايندگان کارگری با ارسال نامه ای به وزارت کار خواستار تشکيل جلسه ويژه 
شورای عالی کار به منظور تصميم گيری درباره افزايش 20 هزارتومانی حق بن 

نقدی و يا تصويب فوری افزايش حق مسکن در دولت شدند. 
3 ماه پس از ابلاغ مصوبه سال 9۴ شورای عالی كار درباره ميزان افزایش جدید حقوق و 
دستمزد مشمولان قانون كار؛ كارگران طرحی را آماده كرده اند كه در صورت پذیرش شورای 

عالی كار می تواند تغييراتی را در افزایش حقوق سال جاری كارگران ایجاد كند.
مقامات كارگری می گویند ماه ها است منتظر یک امضای هيات وزیران برای ابلاغ افزایش 
حق مسكن سال 9۴ از ۲۰ هزارتومان ماهيانه به ۴۰ هزارتومان هستند. طبق اولين توافق 
صورت گرفته در شورای عالی كار در دی ماه سال گذشته، نمایندگان كارگران و كارفرمایان 

توافق كرده بودند كه حق مسكن امسال در هر ماه به ۴۰ هزارتومان برسد.
همچنين انتظار داشتند دولت در اولين فرصت و تا زمان توافق بر سر سایر افزایش های 
بسته دستمزد سال 9۴ كه پایان اسفندماه سال گذشته بوده است، هيات وزیران مصوبه 
افزایش حق مسكن را نيز نهایی و ارائه كند. طبق عرف موجود در بازار كار، معمولا تمامی 
افزایش های جدید حقوقی باید در یک زمان مشخص كه ابتدای فروردین ماه هر سال است؛ 
به اجرا گذاشته شوند. اما به دلایل نامعلوم هيات وزیران تا به امروز توافق كارگران و كارفرمایان 
درباره حق مسكن را تایيد نكرده كه به معنای تعویق در زمان اجرای آن است. این مسئله در 

ماه های گذشته باعث دلخوری و انتقاد نمایندگان كارگران از اقدام دولت شده است.
سرنوشت نامعلوم افزايش حق مسکن

تنها در یک مورد، معاون روابط كار وزارت كار در واكنش به نگرانی های نمایندگان كارگران 
درباره تعویق در ابلاغ حق مسكن جدید عنوان كرد دولت باید منابع لازم برای افزایش حق 
مسكن كارگران مشمول قانون كار شاغل در دستگاه های زیرمجموعه خود را فراهم و سپس 
آن را ابلاغ كند. همچنين وزیر كار نيز اعلام كرد دولت به دنبال جلوگيری از اثر روانی افزایش 
حق مسكن كارگران در بازار است. البته باید گفت آیا واقعا دولت فكر می كند افزایش ۲۰ 
هزار تومانی حق مسكن كارگران می تواند اثرات نامطلوب در اقتصاد كشور داشته باشد؟ اما 
حالا پس از گذشت چند ماه تعویق و نامشخص بودن سرنوشت افزای حق مسكن كارگران؛ 
نمایندگان كارگری طرحی را آماده كرده و در قالب نامه ای به معاون روابط كار وزارت كار 
ارائه داده اند كه می تواند به جای افزایش حق مسكن، ۲۰ هزارتومان به حق بن امسال 
كارگران بيافزاید. رحمت الله پورموسی با بيان اینكه به دليل طولانی شدن سرنوشت افزایش 
حق مسكن امسال كارگران، هيات مدیره كانون عالی شوراهای اسلامی كار كشور تشكيل 
جلسه داده است گفت: در این نشست به این جمع بندی رسيدیم كه در قالب نامه ای به 
معاون روابط كار وزارت كار؛ سناریوی جدید پيشنهادی درباره افزایش حق بن را مطرح كنيم. 
دبيركل كانون عالی شوراهای اسلامی كار كشور اظهارداشت: درخواست ما این است كه اگر 
دولت نمی تواند و یا نمی خواهد افزایش حق مسكن امسال كارگران را تایيد كند؛ حق بن 

نقدی از 11۰ هزارتومان به 13۰ هزارتومان در ماه افزایش یابد.
تشکيل جلسه فوری شورای عالی کار

پورموسی خاطرنشان كرد: در اینصورت دیگر نيازی هم به مصوبه هيات وزیران نيست و 
شورای عالی كار متشكل از نمایندگان كارگران، كارفرمایان و دولت می تواند در اینباره راسا 
تصميم گيری و برای اجرا ابلاغ كند. ما به عنوان نمایندگان كارگری كشور با افزایش 17 
درصدی مزد امسال كارگران مخالف بودیم اما دولت اصرار داشت این ميزان را بپذیریم تا 
شرایطی فراهم شود كه حق مسكن، بن نقدی و سنوات كارگران بدون داشتن اثرات تورمی 
افزایش یابد. این مقام مسئول كارگری كشور تاكيد كرد: اگر دولت نمی خواد توافق افزایش 
۲۰ هزارتومانی حق مسكن امسال كارگران را تایيد كند، ما می خواهيم این افزایش را در 
قالب بن نقدی ببينيم. به این منظور در نامه ای كه به معاون روابط كار ارسال شد، خواستار 
تشكيل جلسه فوری شورای عالی كار هستيم. وی اظهارداشت: به محض برنامه ریزی و 
اعلام شورای عالی كار، نشست ویژه شورای عالی كار به منظور بررسی پيشنهاد جدید 
كارگران و مشمولان قانون كار برگزار می شود. در این جلسه یا باید حق بن نقدی از 11۰ 
به 13۰ هزارتومان افزایش یابد و یا اینكه دولت فورا تكليف افزایش حق مسكن كارگران 

را روشن كند.

با افزايش سقف تسهيلات خريد مسکن تا سقف 80 ميليون تومان در تهران و 60 
ميليون تومان در شهرهای بيش از 200 هزار نفر، بارقه های اميد برای خانه دار شدن 

قشر متوسط جامعه افزايش يافت.
 همزمان با رونمایی از طرح جامع مسكن و افزایش تسهيلات خرید مسكن، شاهد تحریک 
بيشتری در بازار خرید و فروش مسكن خواهيم بود تا به تدریج این بازار كه ركود آن از دو سال 

پيش آغاز شده از این وضعيت خارج شود. 
از زمان آغاز بكار دولت یازدهم تيم اقتصادی دولت درصدد بود با ارایه راهكارهای مناسب 
اقتصاد ملی را از ركود خارج كند و وزارت راه و شهرسازی همواره تلاش می كرد با اعمال 

سياست های مناسب و بدون دخالت در حوزه ساخت و ساز این بخش را از ركود خارج كند.
 نظام عملكرد صندوق پس انداز مسكن خانه اولی ها بلندمدت است و هرگونه پرداخت 
تسهيلات آن نيز تنها برای خانه دار شدن این قشر است كه تمام عوامل آن برای تحریک 

بخشيدن پایدار به بازار خرید و و فروش مسكن طراحی شده است.
 عباس آخوندی وزیر راه و شهرسازی در مراسم رونمایی از حساب صندوق پس انداز یكم 
بانک مسكن با تاكيد بر لزوم فعاليت بانک مسكن به عنوان بانک توسعه ای، گفت: افتتاح حساب 

پس انداز مسكن خانه اولی ها مدلی ساده برای خانه دار شدن اقشار متوسط است. 
این عضو كابينه دولت یازدهم، افزود: خوشبختانه با راه اندازی صندوق پس انداز یكم 
)تسهيلات 8۰ ميليونی تومانی(تحرک بسيار خوبی در حوزه صندوق پس انداز مسكن ایجاد 
می شود و ما می توانيم با یک برنامه مناسب زمينه های خروج مسكن از ركود را فراهم كنيم.

 وی با بيان اینكه بخش مسكن در كشور باید به جایگاهی برسد كه اگر از هر مسئولی پرسيده 
شود می خواهم خانه دار شوم چكار كنم آن مسئول بدون لكنت در این خصوص پاسخگو باشد، 

افزود: در این صندوق هر فرد می تواند با مقداری پس انداز و دریافت وام صاحب خانه شود.
 آخوندی تاكيد كرد: این مدل ساده خانه دار شدن با استفاده از رژیم پس انداز باید 
ماندگار شود تا رژیم پس انداز هم به سود اقتصاد خانوار و هم اقتصاد كلان كشور زمينه های 

خانه دار شدن را برای اقشار متوسط جامعه ایران فراهم كند. 
افزایش تسهيلات بانكی و عدم دخالت در حوزه مسكن دو راهكار مناسبی بود كه دولت 
یازدهم از زمان شروع بكار خود در این بخش اتخاذ كرد تا این بخش مهم اقتصاد ملی بتواند با 

سياست های تشویقی بازار عرضه و تقاضا را در این بخش به حالت تعادل نزدیک كند.
 با این حال با توجه به تاثير افزایش سقف تسهيلات بانكی در ميزان معاملات مسكن و تحرک 
در حوزه ساخت و ساز، مصالح ساختمانی و اشتغالزایی كشور دولت با تقبل پرداخت بخشی از 
سود تسهيلات بانكی طی یک سال گذشته در چند مرحله تسهيلات خرید مسكن را از۲۰ به 

سقف 8۰ ميليون تومان افزایش داد. 
پس از مصوبه شورای پول و اعتبار و با ابلاغ بانک مركزی در دستورالعملی كه بانک مسكن 
برای نحوه ثبت نام از متقاضيان واجد شرایط وام های جدید تدوین كرده است، افراد می توانند 
با حداقل آورده های نقدی13ميليون و ۵۰۰ هزار تومان، 1۰ ميليون تومان و 6 ميليون و 7۰۰ 

هزار تومان از تسهيلات خرید مسكن صندوق پس انداز خانه اولی ها استفاده كنند.
 با افزایش سقف تسهيلات، معاون مسكن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی نيز گفت: رژیم 
پس انداز صندوق خانه اولی ها كه سقف تسهيلات مسكن را تا 8۰ ميليون تومان افزایش داد 

در بلند و ميان مدت تاثيری بر نرخ تورم ندارد.
 حامد مظاهریان افزود: در این رژیم مردم پول های خود را پس انداز می كنند و تزریق این 
نقدینگی به بازار خرید و فروش مسكن سبب خروج این بازار از ركود خواهد شد و تزریق پول 

نيز به این بخش بر نرخ تورم بی تاثير خواهد بود. 
با توجه به بالا بودن اقساط بازپرداخت این تسهيلات، بانک مسكن در دومين اقدام اقساط 
ماهانه وام های ۴۰ و 6۰ و 8۰ ميليون تومانی را بدون آنكه سقف زمانی بازپرداخت را تغيير 

دهد در حد قابل توجهی كاهش داد.  
پيش از این قرار بود افرادی كه از تسهيلات 8۰ ميليون تومان استفاده كنند ماهانه نسبت 
به پرداخت یک ميليون و 1۴9 هزار تومان به بانک مسكن اقدام كنند، اما هم اكنون پرداخت 

اقساط پلكانی این تسهيلات فراهم شده تا خریداران بتوانند به سهولت نسبت به پرداخت 
اقساط خود اقدام كنند. 

با ابلاغ دستورالعمل پرداخت پلكانی اقساط این تسهيلات توسط بانک مسكن به شعب خود، 
اقساط وام 8۰ ميليون تومانی ماهانه 937 هزار تومان و اقساط وام های 6۰ و ۴۰ ميليونی نيز 

به ترتيب ماهانه 7۰3 هزار و ۴68 هزار تومان خواهد بود. 
 حداقل زمان انتظار برای سپرده گذاران برای دریافت این تسهيلات یک سال است و چنانچه 
افتتاح كنندگان حساب پس انداز یكم از امروز با سقف های تعيين شده سپرده گذاری كنند، 

نخستين سری می توانند پس از 1۲ماه از این تسهيلات برای خرید مسكن اقدام كنند.
 در اقدامی دیگر بانک مسكن زمينه های انتقال سایر حساب های پس انداز را برای استفاده 
از این تسهيلات فراهم كرده به طوری كه دارندگان حساب صندوق پس انداز جوانان كه 
تاكنون پرداختی های خود را به صورت مستمر به این حساب واریز كرده اند با تكميل حداقل 
موجودی خود پس از یک دوره شش ماهه انتظار می توانند از این تسهيلات برای خانه دار 

شدن استفاده كنند.
 طبق دستورالعمل صادره از بانک مسكن این وام تنها در اختيار خانه اولی ها كه سرپرست 
خانوار است، قرار می گيرند و شامل افرادی كه تاكنون با استفاده از امكانات دولتی صاحب خانه 

شده اند، نمی شود. 
ضریب سپرده گذاری در این صندوق به ازای هرشش ماه یک برابر موجودی حساب است 
لذا افراد با سپرده گذاری حداقلی می توانند پس از 3 سال از این تسهيلات برای خانه دار شدن 
استفاده كنند و یا اینكه با افزایش موجودی خود در دو مرحله شش ماهه پس از یک سال از 

آن برخوردار شوند.
 مدیرعامل بانک مسكن در خصوص بازپرداخت اقساط این تسهيلات، گفت: كسانی كه از 
تسهيلات ۴۰ ميليون تومانی این صندوق استفاده نمایند باید ماهانه ۵7۴ هزار تومان و به روش 

پلكانی بين ۴68 تا 7۲8 هزار تومان به بانک قسط پرداخت كنند. 
محمد هاشم بت شكن افزود: افرادی كه از وام 6۰ ميليون تومان استفاده كرده اند قسط آنان 
به روش ساده 86۲ هزار تومان است، اما باید اقساط خود را به روش پلكانی بين 7۰3 هزار تا 

یک ميليون تومان پرداخت كنند.
 به گفته وی، زوجين جوانی كه از تسهيلات 8۰ ميليون تومان استفاده كردند نيز می توانند 
به روش ساده ماهانه یک ميليون و 1۵۰ هزار تومان نسبت به پرداخت قسط خود اقدام كنند، 
اما در روش پلكانی قسط آنها بين 937 هزار تا یک ميليون و ۴۰۰ هزار تومان متغير خواهد بود.

 مدیرعامل بانک مسكن تاكيد كرد: پرداخت این تسهيلات برای خانه دار شدن دهک های 
متوسط جامعه برنامه ریزی شده تا این قشر بتواند با سپرده گذاری در این صندوق از تسهيلات 

خرید خانه با سود 1۴ درصد بهره مند شوند. 
سقف این تسهيلات ثابت نيست و ممكن است با تغيير شرایط اقتصادی كشور، سقف نرخ 
سود آن نيز با افزایش و یا كاهش نرخ تورم كمتر شود، اما هرچه ميزان این تسهيلات افزایش 

یابد قدرت خرید مردم نيز برای خانه دار شدن بيشتر تقویت می شود.
 هدف این طرح این است همزمان با افزایش سقف تسهيلات مسكن همه آحاد جامعه طی 
1۲ سال آینده بتوانند با استفاده از صندوق پس انداز، حمایت های مختلف و دریافت تسهيلات 

از نظام بانكی صاحب خانه شوند.
 كارشناسان خرید و فروش مسكن معتقدند با افزایش سقف تسهيلات به 8۰ ميليون تومان 
بازار خرید و فروش مسكن در تهران و سایر شهرهای ایران به تدریج رونق بگيرد تا زمينه های 

خانه دار شدن مردم به خصوص قشر متوسط جامعه بيش از پيش تقویت شود.
 هرچند كه مسئولان وزارت راه وشهرسازی بارها اعلام كرده اند كه سقف تسهيلات خرید 
مسكن باید به ۵۰ درصد واحد مسكونی افزایش پيدا كند، اما در صورتی كه یک واحد آپارتمان 
مسكونی در تهران و یا شهرستانها بين 1۵۰ تا ۲۲۰ ميليون تومان ارزش گذاری شود در آن 
صورت متقاضيان با استفاده از این تسهيلات می توانند معادل بيش از 3۰ درصد ارزش واحد 

مذكور را تسهيلات بگيرند.

بارقه های امید خانه دارشدن با افزایش سقف تسهیلات

آگهی تحديد حدود اختصاص
چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاک 1 فرعی از 6939 اصلی واقع در بخش یک ثبت قم اراضی خيابان 
آذر ک ۴۵ پلاک 1۴ كه بنام آقای رضا صفا فرزند سليمان ميباشد ، در جریان ثبت است كه بعلت تبصره واحده ماده 13 قانون 
تعيين تكليف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی بعمل نيامده از طرفی مطابق ماده 1۵ قانون ثبت نيز نميتوان عمل نمود، 
لذا بنا به تقاضای كتبی نامبرده طی وارده 1/1163۵-9۴/3/۲۵ تحدید حدود پلاک مذكور در روز چهارشنبه مورخ 9۴/۵/7 
ساعت 8/۵ الی 1۲ صبح در محل وقوع ملک  انجام ميگردد بدینوسيله به اطلاع اهالی و خصوصا به مالكين مجاور و یا نماینده 
قانونی آنها اعلام می دارد كه در روز و ساعت مقرر در محل مذكور حضور بهم رسانند . مهلت قانونی از تاریخ تنظيم صورتمجلس 
بمدت یكماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده ۲۰ قانون ثبت پذیرفته و رسيدگی خواهد شد ضمنا تبصره ماده 
مصوب 73/۲/۲۵ متعرض ظرف مدت یک ماه پس از تسليم اعتراض با اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع 

ذیصلاح قضائی را نيز به این اداره ارائه نماید.
تاريخ انتشار: 94/3/28
رئيس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه يک قم

آگهی تحديد حدود اختصاص
چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاک ۲۲۲/۴۴۴۴ فرعی از یک اصلی واقع در بخش یک ثبت قم اراضی 
جمكران – خيابان مخابرات مغازه عطاری كه بنام آقای محمد حسينخانی فرزند هاشم ميباشد ، در جریان ثبت است كه بعلت 
تبصره واحده ماده 13 قانون تعيين تكليف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی بعمل نيامده از طرفی مطابق ماده 1۵ قانون 
ثبت نيز نميتوان عمل نمود، لذا بنا به تقاضای كتبی نامبرده طی وارده 1/11۴16-9۴/3/۲۴ تحدید حدود پلاک مذكور در روز 
چهارشنبه مورخ 9۴/۵/7 ساعت 8/۵ الی 1۲ صبح در محل وقوع ملک  انجام ميگردد بدینوسيله به اطلاع اهالی و خصوصا به 

مالكين مجاور و یا نماینده قانونی آنها اعلام می دارد كه در روز و ساعت مقرر در محل مذكور حضور بهم رسانند . مهلت قانونی 
از تاریخ تنظيم صورتمجلس بمدت یكماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده ۲۰ قانون ثبت پذیرفته و رسيدگی خواهد 
شد ضمنا تبصره ماده مصوب 73/۲/۲۵ متعرض ظرف مدت یک ماه پس از تسليم اعتراض با اداره ثبت می بایست گواهی 

تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نيز به این اداره ارائه نماید.
تاريخ انتشار: 94/3/28
رئيس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه يک قم

آگهی تحديد حدود اختصاص
چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاک 1۴/318 فرعی از 1۰۴87 اصلی واقع در بخش یک ثبت قم اراضی 
نوبهار – ک ۵ پلاک ۴۴ كه بنام احمد اصفهانی مقدم فرزند غلامعلی ميباشد ، در جریان ثبت است كه بعلت تبصره واحده ماده 
13 قانون تعيين تكليف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی بعمل نيامده از طرفی مطابق ماده 1۵ قانون ثبت نيز نميتوان 
عمل نمود، لذا بنا به تقاضای كتبی نامبرده طی وارده 1/11۵۴9-9۴/3/۲۵ تحدید حدود پلاک مذكور در روز چهارشنبه مورخ 
9۴/۵/7 ساعت 8/۵ الی 1۲ صبح در محل وقوع ملک  انجام ميگردد بدینوسيله به اطلاع اهالی و خصوصا به مالكين مجاور 
و یا نماینده قانونی آنها اعلام می دارد كه در روز و ساعت مقرر در محل مذكور حضور بهم رسانند . مهلت قانونی از تاریخ 
تنظيم صورتمجلس بمدت یكماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده ۲۰ قانون ثبت پذیرفته و رسيدگی خواهد شد 
ضمنا تبصره ماده مصوب 73/۲/۲۵ متعرض ظرف مدت یک ماه پس از تسليم اعتراض با اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم 

دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نيز به این اداره ارائه نماید.
تاريخ انتشار: 94/3/28
رئيس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه يک قم

لغو دستورالعمل ممنوعيت قراردادهای زير يکساله از سوی 
وزارت کار به معنی صدور مجوز از سوی اين وزارتخانه برای 
قراردادهای موقت است. با وجود اينکه گسترش قراردادهای 
موقت کار کاهش بهره وری و امنيت شغلی را به همراه دارد، 

علت اين لغو چيست؟ 
قراردادهای موقت كار، بلایی است كه دامن نيروی كار را گرفته و 
آرام آرام به فاجعه ای تمام عيار برای كارگران تبدیل شده است.این 
نوع قراردادها نيروی كار را تحت سيطره خود قرار داده و باعث شده 
است بسياری از كارفرمایان از این نوع قرارداد به عنوان ابزاری در جهت 

بهره كشی از كارگر استفاده كنند.
مجلس  چيست؟  و  دولت  نقش  ميان  این  در  راستی  به  اما   
كارشناسان اقتصادی تنها راه حل جلوگيری از این قراردادها را تصویب 
قانون می دانند. یكی از دلایل اهميت قراردادهای موقت این است كه 
این نوع قرارداد ها آفتی برای كارگران است و باعث از دست دادن قدرت 

خرید كارگر می شود.
در شرایطی كه قانون كار اجازه انعقاد قرارداد موقت برای مشاغل 
از  جلوگيری  برای  كارفرمایان  برخی  نمی دهد،  را  دائم  ماهيت  با 
ریسک سرمایه گذاری یا كاهش هزینه ها ، نيروهای خود را با قرارداد 
موقت جذب می كنند . در گذشته چندین بار ربيعی، وزیر تعاون، كار 
و رفاه اجتماعی در ارائه آمار قراردادهای موقت گفته بود 9۰ درصد 
قرادادهای كار موقت است  و به زودی قراردادهای كار از موقتی بودن 
خارج می شوند.در چند روز گذشته یعنی در 19 خرداد ماه سال جاری 
معاونت روابط كار دستورالعمل ممنوعيت قراردادهای كمتر از یكسال 

را ابلاغ كرد. اما این موضوع با مخالفت جامعه كاررفرمایی روبرو شد.
برخی كارشناسان اقتصادی معتقدند در شرایط فعلی كه تعداد 
بيكاران بالاست، قراردادهای موقت ضرورت دارد اما از آن سوی قضيه 
كارگرانی هستند كه در شرایط دشوار اقتصادی دل خوش به قرارداد 
موقتی هستند چرا كه ترس از دست دادن شغل و پرداخت های 

نامنظم حق بيمه آنها را نگران می كند .
با تمام این شرایط اما گمان می رفت كه معاونت روابط كار هفته 
گذشته به منظور ساماندهی وضعيت قراردادهای موقت كار گامی به 
جلو برداشته و با ابلاغ این دستور العمل قائله قراردادهای موقت را برای 
هميشه پایان بخشد. دستورالعمل ماده ۴۰ روابط كار كه بر اساس ماده 

7 قانون كار بود نوعی اجرای قانون بود.
به نظر می رسد، بهره وری مهمترین عاملی است كه در جریان 
روابط ميان كارگر و كارفرما در امر توليد تحت تا ثير نوع قراردادها 
قرار می گيرد، به طوری كه بسياری از كارشناسان اقتصادی مخالف با 
ماهيت قراردادهای موقت كار، بر این باورند كه با گسترش قراردادهای 
موقت كار و به دنبال آن كاهش امنيت شغلی نيروی كار، بهره وری 

نيز تا سطح پایينی، تنزل پيدا می كند. چنانچه ربيعی  وزیر كار و امور 
اجتماعی نيز اعلام كرده است: بهبود وضعيت معيشتی نيروی كار، 
مهمترین عامل درجهت ارتقای بهره وری، كاهش ضایعات و بهبود 
توليد است.  اما با وجود تأكيدات ربيعی شواهد حاكی از آن است 
كه بين حرف تا عمل آقای وزیر فاصله بسياری وجود دارد. نقض 
امنيت شغلی كارگران با  قرارداد های موقت كار مهمترین پيامد لغو 
دستورالعمل ممنوعيت قراردادهای موقت از سوی معاونت روابط كار 

وزارت كار است.
 *دستورالعمل ممنوعيت قرار داد موقت

 به استان ها ابلاغ شده بود
این لغو در حالی صورت گرفت كه احمد لطفی نژاد، مدیركل تعاون 
،كار و رفاه اجتماعی استان تهران دو روز گذشته ابلاغ این دستور 
العمل را گامی در جهت صيانت از نيروی كار دانسته و بيان كرده 
بود: به منظور ساماندهی قراردادهای كار مدت موقت و برای صيانت از 
نيروی كار كه در نهایت صيانت از بنگاه های اقتصادی را نيز در بر دارد، 
این دستورالعمل برای اجرا ابلاغ شده است.از تاریخ ابلاغ این دستور 
العمل كه 19 خرداد ماه 9۴ بوده است و به استناد اصل دائمی بودن 
قرارداد كار در كارهای با ماهيت مستمر، مستند از ماده )7( قانون 

كار،  انعقاد قرارداد كار موقت زیر یک سال در كارهای ماهيت مستمر 
مشروط به بقای كارگاه و كار، ممنوع است و كارفرمایان مكلف هستند 
در صورت انعقاد قرارداد مدت موقت، قرارداد ذكرشده را حداقل به یک 
سال منعقد نمایند.  وی ادامه می دهد:بسياری از كارفرمایان با وجود 
الزامات قانونی ماده 7 قانون كار اما در قالب دوره آزمایشی خلاف قانون 
عمل می كنند و قرار دادهای كاری را موقت منعقد می كنند. این 

دستور العمل مانع از خلاف كارفرمایان می شود.
 لطفی نژاد با اشاره به اینكه انعقاد قرار داد موقت مشكلات بسياری 
را در مراجع حل اختلاف ایجاد كرده است می گوید:با توجه به اینكه 
در ماده 7قانون كار بيان شده است در صورتی كه در قرار داد مدت 
مشخص نشود قرار داد دائمی تلقی می شود . تعدادی از نيروی كار 
پس از پایان قرار داد تصور می كردند كه قراردادشان دائمی است. اما 
در اصل، هدف كارفرما چنين چيزی نبود و اعتقادی به قرار داد موقت 
برای نيروی كار نداشت. این موضوع باعث اختلاف های بسياری در 

جامعه كارگری شده بود.
*قرارداد موقت ابزار استثمار کارگر

علی خدایی ،در واكنش به لغو دستورالعمل ماده ۴۰قانون كار گفت: 
لغو كامل قرار دادهای موقت الزام ماده 7 قانون كار است. وزارت كار 

هيچ اقتداری در مقابل خواسته كارفرمایان ندارد.
وی با بيان اینكه وزارت كار ضعف هایی را در مقابل خواسته های 
كارفرمایان دارد اظهار كرد: لغو این بخشنامه به جامعه ثابت كرد كه 
قرارداد موقت ابزاری برای استثمار كارگر از سوی كارفرما است. اولين 
نكته ای كارفرمایان در مقابل این دستورالعمل نشان داده بودند این بود 
كه بيان می كردند اگر قرار داد حداقل یكساله باشد بهره وری كاهش 
می یابد، این موضوع نشان دهنده این است كه كارفرمایان از ميان تمام 
عواملی كه منجر به بهره وری می شود صرفاً به بحث تهدید اخراج به 
عنوان بهره وری توجه دارند. خدایی با بيان اینكه امنيت شغلی كارگران 
در نزد كارفرمایان تبدیل به ابزاری شده است تا كارگران استثمار شوند 
گفت: وقتی با تهدید اخراج از كارگر كار بيشتری را طلب می كنيم 
بهره وری نيست بلكه بهره كشی است. به نوعی می توان گفت این 
موضوع سوء استفاده از قرارداد موقت است. مشاور كانون عالی شوراهای 
اسلامی كار كشور  گفت: ماده 7 قانون كار وزارت كار را مكلف كرده 
است كه حداكثر زمان موقت را برای كار موقت مشخص كند. وزارت 
كار با اجرای این دستورالعمل به گوشه ای از قانون عمل می كرد كه 
متأسفانه لغو آن را 7روز بعد از ابلاغ اعلام كرد. وی در توضيح ماده 
7 قانون كار گفت: ماده 7 بيان می كند، "قرارداد كار عبارت است 
از قرارداد كتبی یا شفاهی كه به موجب آن كارگر در قبال دریافت 
حق السعی كاری را برای مدت موقت یا مدت غير موقت برای كارفرما 
انجام می دهد. حداكثر مدت موقت برای كارهایی كه طبيعت آنها جنبه 
غير مستمر دارد توسط وزارت كار و امور اجتماعی تهيه و به تصویب 
هيأت وزیران خواهد رسيد. در كارهایی كه طبيعت آنها جنبه مستمر 
دارد، در صورتی كه مدتی در قرارداد ذكر نشود، قرارداد دائمی تلقی 

می شود."
مشاور كانون عالی شوراهای اسلامی كار كشور با بيان اینكه لغو این 
مصوبه نشان داد كه وزارت كار قدرت اجرای قانون را ندارد گفت: این 

موضوع نشان داد كه كارگران همواره بی دفاع هستند.
*مشکلات هميشه باقی است

 یكی از مهمترین معضلات جامعه كارگری كشور قراردادهای 
موقت كار است و در حاليكه بسياری از كارشناسان اقتصادی توسعه 
قراردادهای موقت را عامل اصلی كاهش بهره وری نيروی كار و افت 
كيفيت فراورده های توليدی ذكر می كنند. كارفرمایان  به ویژه در 
كارگاه های زیر1۰ و ۲۰ نفر )اكثریت كارگاه های كشور(با بهره گيری 
از حمایت های قانونی حتی در كارگاه های آنها ماهيت مستمر و دائمی 
دارد، با كارگران قراردادهای موقت منعقد می كنند.با تمام این تفاسير 
كه لغو قرار دادهای موقت مزیت های بسياری برای جامعه توليد دارد. 
علت لغو این دستور العمل حمایتی از سوی جامعه كارگری كه به زعم 

بسياری از كارشناسان اقتصادی حمایت از كارفرمایان است چيست؟

وزارت کار رسماً مجوز قرارداد موقت را صادر کرد؟ 
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رئيس هيئت تنيس قم:
بخش خصوصی برای حضور تنیس قم

 در لیگ برتر مشارکت می کند 
 رئيس هيئت تنيس قم با بيان اينکه رشد تنيس قم در دو بخش مردان و بانوان 
به صورت همگام بوده اس�ت، گفت: بخش خصوصی برای حضور تنيس قم در 

ليگ برتر مردان مشارکت می کند.
غلامرضا خانی  اظهار داشت: تنيسورهای قمی در  جشنواره تنيس آپت كشور در تهران 
به رقابت پرداختند و موفق به كسب ۵ مدال نقره و برنز شدند و پيش بينی می كنيم در 
مسابقات جشنواره تنيس اصفهان كه  در ۴ رده سنی برگزار می شود بتوانيم موفقيت های 

بيشتری كسب كنيم.
وی افزود: تيم منتخب تنيس اس��تان قم قرار است به زودی در جشنواره بزرگ تنيس 
كش��ور در اصفهان ش��ركت كرده و نزدیک به ۲۰  تنيسور قمی در این دوره از رقابت ها 

حضور پيدا می كنند.
رئيس هيئت تنيس قم گفت: در بخش بانوان نيز یک تنيسور قمی موفق به كسب عنوان 
قهرمانی مسابقات منطقه ای در گرگان شد و با توجه به سرمایه گذاری خوبی كه در بخش 

بانوان صورت گرفته، رشد تنيس مردان و زنان در قم همگام بوده است.
خانی بيان كرد: مشكلات مالی و عدم حمایت از بخش خصوصی مشكل هميشگی رشته 
تنيس در قم بوده است گرچه در یكی دو سال اخير حمایت از تنيس در قم وضعيت بهتری 
پيدا كرده و بر اساس همين حمایت ها توانستيم سال گذشته در ليگ برتر و دسته اول 

تنيس بانوان نماینده داشته باشيم.
وی عنوان كرد: ميزبانی مسابقات تنيس زیر 18 سال و زیر 16 سال كشور در سال 93 
تجربه بسيار خوبی برای تنيس قم بود گرچه تنيسورهای قمی در بخش تيمی با ناداوری 
موفق به كسب عنوان نشدند اما ظرفيت بالای تنيس قم را در معرض دید اهالی تنيس 

قرار دادند.
رئيس هيئت تنيس قم خاطرنشان كرد: بخش خصوصی برای حضور تنيس قم در ليگ 
برتر مشاركت می كند و برای حضور در ليگ برتر تنيس مردان در حال رایزنی با بخش 
خصوصی هستيم و در صورت محقق شدن این رخداد می توانيم به تدریج پس از درخشش 

در سطوح پایه، در رده های بزرگسالان نيز حرف های زیادی برای گفتن داشته باشيم.

رئيس هيئت تكواندوی قم:
کسب یک طلا و 3 برنز تکواندوکاران قمی 

درمسابقات قهرمانی کشور

رئيس هيئت تکواندوی قم گفت: تکواندوکاران قمی يک مدال طلا و 3 مدال 
برنز مسابقات قهرمانی کشور در رده سنی نونهالان را کسب کردند و در جمع 

تيم های برتر اين دوره از مسابقات قرار گرفتند.
محمد جمشيدی اظهار داشت: تكواندوكاران قمی در رده های سنی پایه پس از حضور 
نمایندگان قم در مس��ابقات خردسالان كشور، رقابت های خود را در رده سنی نونهالان 

برگزار كردند و نتایج بسيار خوبی به دست آوردند.
وی افزود: تيم تكواندوی نونهالان قم در مسابقات قهرمانی كشور موفق شد با كسب یک 
مدال طلا، 3 مدال برنز و عنوان فنی ترین تكواندوكار به كار خود در این دوره از مسابقات با 
موفقيت خاتمه دهد. رئيس هيئت تكواندوی قم گفت: تنها مدال طلای تيم تكواندوی قم 
در وزن هشتم و دسته منهای 61 كيلوگرم به دست آمد كه حسين داداش زاده از قم موفق 

شد در دیدار نهایی تكواندوكار استان البرز را شكست دهد و به مقام قهرمانی دست یابد.
جمش��يدی بيان كرد: در وزن نهم و دس��ته منهای 6۵ كيلوگرم حس��ن داداش زاده 
تكواندوكار قمی  با شكست در مرحله نيمه نهایی، به صورت مشترک با تكواندوكار البرز حائز 
رتبه سوم و مدال برنز این دسته شد. وی عنوان كرد: در وزن ششم و دسته منهای ۵3 
كيلوگرم، محمد ابراهيميان از قم نتوانست راهی دیدار نهایی شود و در نهایت به صورت 
مشترک با تكواندوكار قزوینی، سوم شد و مدال برنز را كسب كرد. رئيس هيئت تكواندوی 
قم تصریح كرد: حسين آقا محمدی تكواندوكار قمی در دسته به اضافه 6۵ كيلوگرم و در 
وزن دهم، آخرین مدال تيم تكواندوی استان قم را كسب كرد و همراه با نماینده قزوین 
صاحب عنوان سوم و مدال برنز شد. جمشيدی خاطرنشان كرد: تيم تكواندوی نونهالان قم 
به لطف این ۴ مدال، با مجموع 38 امتياز مقام چهارم مسابقات قهرمانی كشور را كسب 

كردند و حسين داداش زاده از قم فنی ترین تكواندوكار این مسابقات شد.

با پيروزی برابر پردیس؛
بیت المقدس قهرمان رقابت های فوتبال 

پیشکسوتان قم شد
 تيم فوتبال بيت المقدس با پيروزی برابر پرديس، قهرمان رقابت های فوتبال 

پيشکسوتان قم شد تا پرافتخارترين تيم حاضر در اين مسابقات لقب گيرد.
پرونده رقابت های فوتبال پيشكس��وتان قم ش��امگاه سه شنبه بسته شد و تيم فوتبال 

بيت المقدس با برتری 3 بر صفر برابر پردیس به مقام قهرمانی این مسابقات دست یافت.
در دیدار نهایی این مسابقات كه در ورزشگاه شهيد حيدریان قم و با استقبال قابل توجه 
تماشاگران برگزار شد، تيم فوتبال بيت المقدس با 3 گلی كه در نيمه دوم به ثمر رساند 

توانست بار دیگر از عنوان قهرمانی خود در این مسابقات دفاع كند.
بيت المقدس كه با برتری در ضربات پنالتی در نيمه نهایی به سختی به فينال رسيده 
بود در نيمه دوم و طی چند دقيقه، توانست برتری خود را بر حریف دیكته كند و در 
روزی كه هافبک های پردیس نمایش قابل قبولی نداش��تند، برتری از آن آبی پوشان 

بيت المقدس شد.
پردیس در دقایق پایانی حتی صاحب یک ضربه پنالتی نيز شد كه این ضربه پنالتی را 
دروازه بان بيت المقدس دفع كرد تا نارنجی پوشان پردیس حتی از روی نقطه پنالتی نيز 

نتوانند به گل برسند.
بازیكنان تيم پردیس پس از پایان مسابقه به نحوه عملكرد داور و كمک داور اول مسابقه 
و اش��تباه داور در عدم اعلام یک ضربه پنالتی به س��ود پردیس در اوایل نيمه دوم بازی 

اعتراض كردند.
مراسم پایانی این مسابقات، با اهدای جام قهرمانی به تيم فوتبال بيت المقدس با حضور 
مسئولان فوتبال قم برگزار شد ضمن این كه تيم های شاهين و هلال احمر در رده سوم 

این مسابقات ایستادند.
در مرحله مقدماتی مسابقات ليگ پيشكسوتان فوتبال قم، تيم فوتبال بيت المقدس برابر 
پردیس مغلوب شده بود اما توانست این شكست را در فينال جبران كند تا پرافتخارترین 

تيم حاضر در این مسابقات لقب گيرد.
در مرحله نيمه نهایی تيم بيت المقدس موفق شد در ضربات پنالتی از سد تيم هلال احمر 
بگذرد و به دیدار پایانی و فينال مسابقات صعود كند و برتری 6 برصفرتيم پردیس مقابل 

شاهين مشخص كننده دیگر فيناليست این رقابت ها بود.

برترین های جشنواره بازی های بومی محلی 
بانوان قم مشخص شدند

 جشنواره ورزشی بازی های بومی محلی بانوان و مراسم تجليل از برترين های 
اين جشنواره ورزشی با حضور ورزشکاران تمام بخش ها در قم برگزار شد.

جش��نواره بازی های بومی محلی بانوان استان قم به همت و تلاش هيئت ورزش های 
روستایی و عشایری قم شامگاه سه شنبه با حضور 9۰ ورزشكار از تمامی بخش های استان 

برگزار شد.
این جشنواره به همت هيئت روستایی عشایری و به ميزبانی بخش خلجستان در سه 
رشته ورزشی شامل طناب كشی، واليبال و هفت سنگ به انجام رسيد و نفرات برتر آن مورد 

تقدیر قرار گرفتند.
دبير هيئت ورزش های روستایی و بازی های بومی محلی استان قم در حاشيه این مراسم 
در گفتگو با مهر گفت: در رقابت های رشته واليبال، تيم جعفریه به مقام قهرمانی رسيد 
و تيم های بانوان بخش مركزی و خلجستان به ترتيب توانستند عناوین دوم و سوم را از 

آن خود كنند.
جلال سعادتمند اظهار داشت: در مسابقات رشته طناب كشی تيم سلفچگان موفق به 
كس��ب مقام اول ش��د و تيم كهک عنوان دومی را به دست آورد و جایگاه سومی به تيم 
بخش مركزی رسيد و بخش خلجستان توانست در رقابت های هفت سنگ به مقام نخست 
برسد و تيم كهک دوم شد و تيم بخش جعفریه به مقام سومی این دوره از رقابت ها رسيد.

مراسم پایانی و اهدای جوایز تيم های برتر این جشنواره با حضور روح الله رمضانی معاون 
توسعه و امور ورزش اداره كل ورزش و جوانان، اسماعيل زند رئيس اداره ورزش روستایی و 

دوعلی مسئول ورزش بخش خلجستان به انجام رسيد.
در مسابقات طناب كشی مردان نيز كه  به ميزبانی ورزشگاه 6۰۰ نفري شهيد رضایيان قم 
برگزار شد كه پس ازانجام 6 مسابقه متوالی در نهایت تيم بخش مركزی به مقام اول، بخش 

خلجستان مقام دوم وبخش سلفچگان به مقام سوم دست پيداكردند.

AFC جریمه سنگین پرسپولیس توسط

باشگاه پرسپوليس به خاطر رفتار تماشاگران و استفاده از اسپانسر غيرمجاز از 
سوی کنفدراسيون فوتبال آسيا به پرداخت جريمه سنگينی محکوم شد.

كميته انضباطی كنفدراسيون فوتبال آسيا، باشگاه پرسپوليس را به خاطر آن كه هوادارانش 
در جریان رویارویی با النصر بنرهای سياسی به دست داشتند و به چشم بازیكنان سعودی 

ليزر می انداختند به پرداخت 18 هزار دلار جریمه نقدی محكوم كرد.
این تيم همچنين به دليل استفاده از اسپانسر غيرمجاز روی پيراهن هایش در سه بازی 

مختلف به پرداخت ۴۰ هزار دلار محكوم شده است.
باشگاه پرسپوليس به دليل اتفاقات روی سكو در دیدار با الهلال و النصر و هم چنين تخلف 
از قوانين تجهيزات و البسه مجموعا به 88 هزار دلار جریمه نقدی و یک جلسه محروميت 
تعليقی از حضور تماشاگران در رقابت های ليگ قهرمانان آسيا محكوم شده است. جزیيات 

این احكام كميته انضباطی كنفدراسيون فوتبال آسيا به این شرح است:
1 - براس��اس مواد 7۰ و ۵8 از قوانين تجهيزات و البس��ه AFC، تخلف پرس��پوليس 
محرز تشخيص و براساس مواد 6 و 6۲ همين قوانين به جهت عدم رعایت موازین مقرر، 
پرسپوليس با حكم كميته انضباطی كنفدراسيون فوتبال آسيا به پرداخت مبلغ ۴۰ هزار دلار 

جریمه نقدی محكوم شده است.
۲- بر اساس ماده 76 از كدهای انضباطی كنفدراسيون فوتبال آسيا به موضوع تماشاگران و 
اتفاقات روی داده روی سكوها در بازی با الهلال ورود شده و با اشاره به تخلف از ماده 67 این 

قوانين، باشگاه پرسپوليس به پرداخت جریمه 3۰ هزار دلاری محكوم شده است.
در همين ارتباط بر اس��اس مواد 76 و ۲۴ كدهای انضباطی و همچنين بر اس��اس ماده 
33 همين قوانين، پرسپوليس به یک جلسه محروميت تعليقی از حضور تماشاگران در 
رقابت های ليگ قهرمانان آسيا به مدت دو سال محكوم شده است. به این معنی كه این 
محروميت در صورتی كه این اتفاقات در دو سال آینده در جریان رقابت های ليگ قهرمانان 

آسيا تكرار شود، اعمال خواهد شد.
3- - بر اساس ماده 76 از كدهای انضباطی كنفدراسيون فوتبال آسيا به موضوع تماشاگران 
و اتفاقات روی داده روی سكوها در بازی با النصر ورود شده و با اشاره به تخلف محرز، باشگاه 

پرسپوليس به پرداخت جریمه 18 هزار دلاری محكوم شده است.
محکوميت الهلال عربستان

هم چنين در دیدار برگشت پرسپوليس مقابل الهلال كه در خاک عربستان برگزار شد، 
هواداران الهلال زمانی كه بازی در نيمه نخست تمام شده بود و بازیكنان قصد داشتند از 
طریق تونل به رختكن بروند و همچنين در زمانی كه مهدی طارمی از زمين بازی اخراج 

شده بود، هواداران الهلال اشيایی را به سمت بازیكنان پرسپوليس پرتاب كردند.
كنفدراسيون فوتبال آسيا به همين دليل اعلام كرده است این باشگاه عربستانی در مرحله 
یک چهارم نهایی ليگ قهرمانان آسيا باید یک بازی اش را بدون حضور تماشاگران برگزار 

كند.
این دومين بار در یک سال است كه باشگاه الهلال به دليلی مشابه جریمه می شود. آنها در 
یک چهارم نهایی ليگ قهرمانان سال گذشته نيز هفت هزار و ۵۰۰ دلار جریمه شده بودند.

قرعه كشی مرحله بعدی ليگ قهرمانان آسيا روز پنج شنبه برگزار خواهد شد.
محکوميت الاهلی و النصر

باش��گاه های الاهلی و النصر عربستان نيز كه دشمنی دیرینه ای با الهلال دارند به خاطر 
پرتاب اشيا از سوی هوادارانشان در ليگ قهرمانان آسيا جریمه شدند. باشگاه الاهلی به خاطر 
انداختن نارنجک دستی توسط هوادارانش در رویارویی مقابل نفت تهران به پرداخت ۲۰ 
هزار دلار محكوم شد و باشگاه النصر هم به خاطر رفتار هوادارانش پس از شكست روز پایانی 

مقابل لخویا در مرحله گروهی به پرداخت 1۰ هزار دلار محكوم شد.

هفته ششم ليگ جهانی واليبال ۲۰1۵

شاگردان کواچ به دنبال تکرار 
حماسه روسیه مقابل آمریکا

 طبيعی است که شاگردان »جان اسپراو« در اولين حضور خود در تهران تا حدود 
زيادی تحت تأثير جو سالن آزادی قرار بگيرند.

 تي��م ملی واليبال ای��ران با ۲ پيروزی به موقع، روحيه بخش و تاریخی از كازان به تهران 
برگشت. شاگردان كواچ در هفته پنجم ليگ جهانی واليبال در شهر كازان به مصاف روسيه، 
قهرمان المپيک رفتند و توانستند برای نخستين بار در تاریخ روسيه شكست دهند. بازیكنان 
ایران با 6 امتياز كامل خاک روسيه را ترک كردند و ساعت 1۵ روز دوشنبه وارد فرودگاه 

امام شدند. 
نخس��تين حریف ایران در بازی های خانگی، تيم ملی آمریكاست كه 1۴ ساعت بعد از 
ملی پوشان ایران برای اولين بار در تاریخ خود به ایران آمدند. آنها عصر روز سه شنبه نيز اولين 

جلسه تمرین خود را در سالن فدراسيون واليبال برگزار كردند.
نكته جالب و البته قابل پيش بينی در مورد تيم ملی آمریكا، دید آنها نسبت به كشور ایران 
پيش از مستقر شدن در هتل المپيک بود. بازیكنان آمریكا در راه هتل از مترجم ایرانی خود 
در مورد وجود تلویزیون و اینترنت در ایران می پرسيدند. آنها حتی جای درست ایران را روی 
نقشه نمی دانستند و تصور می كردند با كشوری شبيه عراق روبرو می شوند. حضور آنها در 

ایران، قطعا نظرشان را تغيير خواهد داد.
دو تيم در شرایطی متفاوت به مصاف هم می روند. آمریكایی ها در 6 بازی نخست خود 
در خانه به 17 امتياز از 18 امتياز ممكن رسيده اند و تا حدودی خيال خود را بابت صعود 
به جمع 6 تيم برتر راحت كرده اند. آمریكا در سال ۲۰1۴ به عنوان قهرمانی ليگ جهانی 
رسيدند. تيم ملی ایران نيز برای نخستين بار در تهران ميزبان آمریكاست. طبيعی است كه 
شاگردان »جان اسپراو« در این سفر تا حدود زیادی تحت تأثير جو وحشتناک سالن آزادی 
قرار بگيرند و روحيه توریستی آنها بر روحيه حرفه ای آنها غلبه كند. این بهترین فرصت برای 
شاگردان كواچ است تا بلافاصله بعد از 6 امتيازی كه از روسيه گرفتند، حداكثر امتيازات 
ممكن را از امریكا بگيرند. آمریكایی ها كه در مسابقاتی تحت عنوان ليگ در كشور خود 
ندارند، واليبال را به چندین شكل مختلف از جمله واليبال 9 نفره بازی می كنند. امكانات 
فوق العاده این كشور برای واليبال، علاقه مندان زیادی را جذب این ورزش كرده است به 
طوری كه واليبال ماشينی این كشور در جهان معروف شده است. دیسيپلين خاص این تيم 
در اولين تمرین خود در تهران، نشان می داد كه چطور این تيم قهرمانی المپيک و ليگ 
جهانی را در كارنامه خود دارد. نحوه بازی شاگردان كواچ در 6 بازی گذشته ثابت كرده كه 
كليد پيروزی آنها سرویس های موجی خوب و دریافت اول قابل قبول است. سرویس های 
موجی بازیكنان ایران در حال حاضر شهرت جهانی دارد و این فرصت را به مدافعان روی تور 
ایران می دهد تا مقابل مهاجمان حریف، سر و شكل منظمی به خود بگيرند. همچنين سعيد 
معروف، كاپيتان و پاسور تيم ملی ایران نشان داده كه اگر توپ های اول به خوبی به دست او 

برسد، بی نهایت نقشه مختلف در سر دارد.
برنامه 6 دیدار باقی مانده تيم ملی واليبال ایران در ليگ جهانی و در سالن آزادی تهران 

به شرح زیر است:
 جمع��ه ۲9 خردادم��اه : ایران - آمریكا- س��الن 1۲ ه��زار نفری آزادی، س��اعت ۲1 

)دوم ماه رمضان(، تهران
 یكش��نبه، 31 خرداد ماه : ایران - آمریكا- س��الن 1۲ هزار نفری آزادی، س��اعت ۲1 

)چهارم ماه رمضان(، تهران
 جمعه، پنجم تير ماه : ایران - لهس��تان - س��الن 1۲ هزار نفری آزادی، س��اعت ۲1 

) نهم ماه رمضان(، تهران
 یكش��نبه، هفتم تير ماه : ایران - لهس��تان- س��الن 1۲ هزار نفری آزادی، ساعت ۲1 

)یازدهم رمضان(، تهران
 جمع��ه، 1۲ تي��ر ماه : ایران - روس��يه- س��الن 1۲ ه��زار نفری آزادی، س��اعت ۲1 

)16 ماه رمضان(، تهران
 شنبه، 13 تير ماه: ایران - روسيه- سالن 1۲ هزار نفری آزادی، ساعت ۲1 )17 ماه رمضان(، 

تهران

فرکی: جوانان تیم ملی اعتماد کی روش را جلب کردند

بهداد سلیمی: طلای جهان را از روس ها پس می گیرم

س�رمربی تيم فوتبال سپاهان در واکنش به گلايه بازيکنان اين تيم درباره وجود 
مشکلات مالی، گفت: اين مشکل حاد نيست و در روزهای آينده حل می شود.

 "حسين فركی"در پاسخ به این سوال كه بازیكنان سپاهان از وجود مشكلات مالی در این تيم 
گلایه دارند، افزود: این مشكل آنقدر حاد نيست و سپاهان هم به مانند تيم های دیگر با مشكلاتی 

مواجه است. فكر می كنم به زودی باشگاه مشكل بازیكنان را حل می كند.
سرمربی سپاهان درباره انتخاب او به عنوان مربی ویژه  فو تبا ل ایران از طرف كانون مربيان، اظها ر 
كرد: معنی آن را نمی دانم اما این انتخابی است كه از سوی كانون مربيان صورت گرفته و از لطف 
آنها ممنون هستم. در این مراسم از مربيان خوبی مانند یحيی گل محمدی به عنوان بهترین 

مربی فو تبا ل تقدیر شد كه فكر می كنم انتخاب درستی بود.
وی درباره مذاكره تراكتوری ها برای انتقال شریفی به عنوان سرباز به این تيم، خاطر نشان كرد: 
شریفی هنوز درس می خواند و فكر می كنم تا چند سالی می تواند به سربازی نرود. او در فصل 

گذشته به تيم ما كمک كرد و برای فصل آینده هم او را می خواهيم.
فركی با اشاره به ليست ارائه شده به باشگاه سپاهان برای جذب بازیكنان مورد نظرش، گفت: 
نمی خواهم اسم بازیكنی را بياورم، اما باشگاه با بازیكنان مورد نظر مذاكراتی را انجام داده و به 

زودی نتيجه  آن اعلام خواهد شد.
سرمربی سپاهان با بيان این كه خيلی از تيم های ليگ برتری مدیر عامل و سرمربی ندارند، 
ا ضافه  كرد : به همين دليل اس��ت كه آنها هنوز وارد فصل نقل و انتقالات نشده اند. البته هنوز 
زمان برای جذب بازیكن وجود دارد، اما بهتر است كه هر  چه  ز و د تر تكليف تيم های خود را 

مشخص كنند.
فركی درباره اردوهای آماده سازی سپاهان برای ليگ چهاردهم، خاطر  نشان كرد: سپاهان 
سابقه برگزاری اردوی خارج و داخل كشور را دارد و تيم بی تجربه ای در این زمينه نيست. طبق 
برنامه ای كه به باشگاه داده ایم هر دو اردو را پيش بينی كرده ایم و بعد از بهبود یافتن پایم اردوها 

را برگزار می كنيم. هنوز محل اردو ها مشخص نيست.
وی درباره برگزاری سوپر جام فو تبا ل ميان سپاهان و ذوب آهن، اظها ر كرد: این بازی بسته به 
مقررات ليگ برتر دارد و از این بازی استقبال می كنيم، اما باید ببينيم كه اصلا امكان برگزاری 

این بازی در چنين شرایطی وجود دارد یا نه.

سرمربی سپاهان درباره صحبت های مهرزاد خليليان، مدیر عامل این تيم مبنی بر احتمال 
كاهش هزینه های سپاهان در فصل جاری، تصریح كرد: این موضوع به سياست گذاری های 
باشگاه بستگی دارد. وضعيت تيم های دیگر هم بهتر از سپاهان نيست. البته كه هزینه های 

باشگاه شامل پرداخت ماليات  هم می شود و در بودجه باشگاه تاثير می گذارد.
وی درباره غيبت چند تن از بازیكنان سپاهان در جشن قهرمانی این تيم، افزود: طبيعی است 
كه بازیكنان بعد از یک فصل سخت به استراحت می روند و این جشن هم مربوط به هو اد ا ران 
بود. بر خلاف ميل شخصی ام كه دوست داشتم در این جشن حاضر شوم، به دليل مشكل پایم 

نتوانستم آنجا حاضر شوم. در كل جشن خوبی را مسئولان باشگاه برگزار كردند.
سرمربی سپاهان درباره جوانگرایی صورت گرفته در تيم  ملی فو تبا ل نيز به ایسنا گفت: به  هر  
حال حركتی بود كه باید آغاز می شد و كارشناسان هم انتظار داشتند بازیكنان جوان به تيم  ملی 
اضافه شوند. این كار حركت خوبی بود و برای آینده فو تبا ل ایران موثر است. جوانان تيم  ملی از 
این فرصت به بهترین نحو استفاده كردند و به نظرم توانستند اعتماد كادر فنی را جلب كنند. 

قهرمان المپيک لندن تلاش می کند با زدن بهترين وزنه ها مدال طلای جهان 
را از روس ها پس بگيرد.

 بهداد سليمی  درباره وضعيت تمرینی خود و نارضایتی كه نسبت به اردوی پایگاه 
نوژه همدان داش��ت، بيان كرد: حقيقتا در ابتدا ش��رایط تمرین خوب نبود اما با 
كارهایی كه مسئولان اردو انجام دادند شرایط بهتر شد و در حال حاضر وضعيت 
خوب است. شرایط تمرین خودم نيز با توجه به فشارهایی كه هست، بد نيست و 

تمرینات خوبی را انجام می دهم. 
تمام تلاش��م را می كنم تا در مسابقات جهانی بهترین وزنه ها را بزنم و طلای 

جهان را از روس ها پس بگيرم.
 وی با اشاره به انگيزه زیادی كه از تمرینات دارد،  گفت: سعی 

می كنم تمام انرژی و توانم را بگذارم و كم كاری نكنم. 
قبلا هم همين طور بوده و به بهترین ش��كل 

تمری��ن می كنم تا زمانی ك��ه برای تمرین 
می گذارم نتيجه اش را به خوبی به دست 

آورم. برای رس��يدن به مدال طلا تمام 
سختی ها را تحمل می كنم و هميشه 

به همين شكل بوده و خواهد بود.
 س��ليمی درباره تغيي��رات در 

كادرفن��ی و انتظاری كه از تيم 
ملی برای داش��تن عملكرد 

خوب در در جهانی آمریكا 
تصری��ح  دارد،   وج��ود 

كرد: حسين توكلی حقش بود كه به اینجا برسد و سرمربی تيم ملی شود. او 
شایستگی توانایی و علاقه مندی به كارش دارد. اميدوارم همكاری خوبی با 
هم داشته باشيم. در مورد تيم ملی نيز احساس می كنم عملكرد خوبی در 
جهانی امریكا شاهد خواهيم بود. در حال حاضر تيم یک دستی داریم و 
با نفراتی مانند سهراب مرادی، رسول تقيان كه بعدا اضافه می شوند 

یک تيم  عالی در جهانی آمریكا خواهيم بود.
 قهرمان المپيک با اشاره به جذب اسپانسر، گفت: شركت كاله 
به مدت یک سال حامی مالی من است. ما در مسابقات 
پيشرو و در تبليغات محيطی با یكدیگر همكاری 
می كنيم. این اتف��اق روحيه ام را چند برابر 

می كند.
 وی در پاس��خ به این پرسش كه 
نبای��د این اتف��اق یعنی جذب 
اسپانسر زودتر اتفاق می افتاد؟ 
تصریح كرد: بعد از المپيک 
خيلی ها پيشنهاد دادند اما 
فض��ای فدراس��يون را برای 
هم��كاری مناس��ب ندیدند و 
همكاری انجام نش��د اما اكنون با 
وج��ود آقای مرادی این فضا را س��الم و 
مناس��ب تر دیدند و ان ش��اءالله اسپانسرهای 

بيشتری به وزنه برداری وارد شوند. 

تيم  ملی فو تبا ل ايران در حالی روز  )سه شنبه( مقابل 
ترکمنستان متوقف شد که کمتر کسی انتظار کسب 
چنين نتيج�ه ای را در اولين گام صعود به جا م جها نی 

2018 روسيه داشت.
كی روش با تيمی پوس��ت انداخته بعد از جا م جها نی ۲۰1۴ 
برزی��ل اردوهای تداركاتی تيم  ملی را در تهران آغاز كرد تا با 
حضور همه بازیكنان جوان ليگ برتر شرایط این اردو نسبت 
به اردوهای پيشين بسيار متمایز باشد. بازیكنانی كه نه تنها 
دارای سنين بسيار ایده آلی برای سال های آینده فو تبا ل ایران 
بودند،  بلكه كمتر كسی هم آنها را می شناخت و نامی از آنها به 

ميان می آورد.
 اما چرا تيم  ملی فو تبا ل ایران پس از این كه توانست ازبكستان 
را در تاشكند با یک گل شكست دهد، در مقابل تركمنستانی 
كه یكی از ضعيف ترین تيم های فو تبا ل قاره كهن است به نتيجه  

بهتر از تساوی یک بر یک نرسيد؟
 نقاط ضعف و قوت تيم  ملی 

از نق��اط مثبت تيم  ملی در دو دیدار گذش��ته اش اعتماد به 
جوانانی است كه احتمالا كا ر لوس كی روش برای مرحله نهایی 
انتخابی ر قابت های جا م جها نی ۲۰18 روسيه، جام ملت های 
۲۰19 آسيا در امارات و نيز جا م جها نی ۲۰18 روسيه روی آنها 

حساب ویژه ای باز كرده است.
 اما اعتماد به این جوانان هزینه هایی نيز برای تيم  ملی به همراه 
خواهد داشت. شاید از سنگين ترین هزینه ها در پيش برد این 
مسير كسب نتایجی است كه شاید چندان رضایت بخش نباشد. 
شاید در ادامه با باخت هایی نيز برای تيم  ملی همراه باشد كه 
صدای بس��ياری از منتقدان را نيز در آورد. در هر حال به نظر 
مسير انتخاب شده توسط سرمربی تيم  ملی، مسير درستی 
است كه می توان با قوت به آن ا دا مه  داد چرا كه دلسوزان تيم 

 ملی و خود مردم به این مساله باور دارند.
 هر چند در این بين نباید از برخی مسائل فنی تيم  ملی نيز 
به راحتی عبور كنيم. كی روش هم چنان از نبود یک بازی ساز 
در ميانه زمين به شدت رنج می برد. پست تخصصی كه بعد 

از خداحافظی علی كریمی و مجتبی جباری به پاشنه آشيل 
تيم  ملی فو تبا ل ایران تبدیل ش��ده اس��ت. ما نه تنها در جا م 
جها نی ،  بلكه در جام ملت های آس��يا نيز در این پست هيچ 
بازیكن متخصصی نداشتيم. شاید سروش رفيعی تنها نقطه 
اميد كی روش در پس��ت هافبک بازی س��از بود كه او هم به 
دليل مشكل سربازی نتوانست تيم  ملی را مقابل تركمنستان 
همراهی كند. علاوه بر این، تيم  ملی كماكان در پس��ت دفاع 
چپ دچار نقص است. شاید احسان حاج صفی پيش از اینكه در 

دفاع چپ متمركز باشد یک بال چپ تهاجمی است. 
ع��لاوه بر این یكی از نقاط ضعف دیگر تيم  ملی نبود برنامه 
برای ارس��ال پاس های در عمق اس��ت. شاید پيش از این كه 
مهاجمان تيم  ملی بازیكنان سرزنی باشند، می توانند در روی 
زمين به بهترین شكل عمل كنند. تيمی كه از نبود هافبک 
بازی ساز رنج ببرد قطعا مهاجمانش به خوبی در پيكان حمله، 
تغذیه نمی شوند. تنها برنامه روز گذشته تيم  ملی بردن توپ به 

كناره ها و ارسال از جناحين بود.
 کيفيت بد زمين ورزشگاه اسپورت توپلومی

 كيفيت بد زمين ورزش��گاه اس��پورت توپلومی داش آغوز 
تركمنستان در نتيجه  بازی روز )سه شنبه( تاثير كمی نداشت. 
تركمنستانی ها كه با كارشكنی بازی را از عشق آباد به داش آغوز 
برده بودند از قبل برنامه های خود را برای از بين بردن تاكيتک 
تيم  ملی طراحی كرده بودند، چرا كه با توجه به پس��تی ها و 
بلندی های بسيار زمين بازیكنان حتی به راحتی نمی توانستند 
چند پاس كوتاه را در ميان خود جابجا كنند. بازی كه باید در 
ورزشگاه عشق آباد برگزار می شد به 6۰۰ كيلومتر دور از این 
شهر رفت تا تركمن ها به بهترین شكل ممكن گردش توپ را از 

تيم  ملی فو تبا ل ایران بگيرند. 
ادامه لبخند درمانی آقای رييس 

 یكی دیگر از مشكلاتی كه همواره تيم كی روش با آن دست 
و پنجه نرم كرده، مش��كلات مالی فدراس��يون فو تبا ل و لغو 

برنامه های از پيش تعيين شده سرمربی پرتغالی است.
 فدراسيونی كه حتی از برپایی اردوی یک هفته  ای در تركيه 

برای تيم  ملی فو تبا ل ایران عاجز اس��ت، هيچ كس نفهميد 
چگونه در حالی كه اردوی تيم بز ر گسالان در تركيه لغو شد، 
تيم اميد توانست اردوی خود را در تركيه برپا كند. ظاهرا ریيس 
فدراس��يون در آوردن منابع مالی كام��لا درمانده و با لبخند 

درمانی سر و ته همه چيز را به هم می آورد.
 فعلا جای نگرانی نيست...

 در هر حال نباید نسبت به كسب این نتيجه  چندان نگران 
بود، چرا كه كی روش به خوبی مسير جوانگرایی را در تيم  ملی 
هموار كرده تا ش��اید طی س��اليان آینده نقاط ضعفی كه در 
پست های مختلف تيم  ملی به دليل بالا رفتن ميانگين سنی 
بازیكنان ایجاد ش��ده بود، پوشش داده شود تا تيمی خوب را 

برای ساليان آینده در مقابل دوربين ها ببينيم.
 جای نگرانی است... 

اما در س��وی مقابل نيز جای نگرانی اس��ت. جای نگرانی از 
كمبود امكانات در تيم  ملی فو تبا ل ایران، از نبود بودجه، از عدم 
برگزاری بازی های دوستانه مهم، بازی هایی كه تيم  ملی را در 
مسير حضورش در بازی های جا م جها نی و جام ملت های آسيا 
به شدت رنجاند. تيمی كه بدون بازی دوستانه به ر قابت های 
بين المللی پا گذاشت در حالی كه رقيبانش با تيم های گردن 
كلفت سرش��اخ شده بودند، بازیكنان تيم  ملی تنها توانستند 
اردوهایی نه چندان خوب را پيش از بازی های مهم شان در این 

تورنمنت ها برگزار كنند.
 در این مسير بسيار جای نگرانی است. جای نگرانی است از 
ریيس فدراسيونی كه ككش هم نمی گزد. ریيسی كه تنها وارث 
لبخندهایی است كه تلخی را بر صورت مردم می نشاند. آیا اگر 
كفاشيان همچون هشت سال گذشته برنامه ای برای حمایت 
مالی از تيم  ملی، جذب منابع مالی در فدراسيون فو تبا ل و نيز 
اجرای برنامه های سرمربی تيم  ملی ندارد، چاره ای درست برای 
این مس��اله اندیشيده می شود؟ آیا چاره كار رفتن كفاشيان و 
آمدن مدیری با تدبيرتر در راس فدراس��يون فو تبا ل است یا 
جدی گرفتن بحران های تيم  ملی در سال آینده توسط ریيس 

كنونی فدراسيون؟ 

خطر لبخند درمانی های آقای رییس بیخ گوش تیم کی روش
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سجادی: شاید در گذشته راه درست را نرفته ایم

معاون ورزش حر فه ای و قهرمانی وزارت ورزش و 
جوانان با تشريح چگونگی انتخاب اعضای هيات مديره 
باشگاه های استقلال و پر سپوليس تاکيد کرد که از اين 
پس حميدرضا سياسی هيچ نقش و مسئوليتی در 

باشگاه پر سپوليس نخواهد داشت.
 نصرالله سجادی، در پاسخ به چگونگی انتخاب اعضای 
جدید هيات مدیره باشگاه استقلال و پر سپوليس گفت: برای 
انتخاب هيات مدیره این دو باشگاه چند فاكتور و فرضيه را 
مدنظر داشتيم. اول این كه تصميم داشتيم كه تعدادی از 
اعضای هيات مدیره از پيشكسوتان دو تيم باشد و دیگر این 
كه چند نفر از اعضای سابق هيات مدیره نيز در تركيب هيات 
مدیره های جدید حضور داشته باشند كه در این ميان سوابق 
و عملكردها نيز مدنظر بوده است.  وی ا دا مه  داد: حضور چند 
نفر از اعضای سابق هيات مدیره به این جهت دارای اهميت 
است كه رویه ها و تصميمات گذشته در هيات مدیره جدید 
قابل بررسی باشد و در  این  راستا تركيب اعضای جدید هيات 

مدیره این دو باشگاه انتخاب شده است. 
"شهاب  سجادی در تشریح كارنامه ورزشی و مدیریت 
جهانيان" به عنوان عضو هيات مدیره باشگاه استقلال، گفت: 

آقای جهانيان مشاور وزیر ورزش و جوانان است و سوابق 
اجرایی و مدیریتی مختلفی دارد كه با این شرایط اميدواریم 

بتوانند در باشگاه استقلال نقش موثری ایفا كنند.
 معاون ورزش قهرمانی و حر فه ای وزارت ورزش و جوانان 
با اشاره به دغدغه  هو اد ا ران و تغييرات مكرر در هيات مدیره 
این دو باشگاه گفت: به  هر  حال هر انتخابی ممكن است 
دارای درصدی از خطا باشد. كسانی كه انتخاب شده اند باید 
كار را شروع كنند. در تمام هيات مدیره سازمان ها و نهادها 
مسئوليت اصلی كار با هيات مدیره است. این دو باشگاه كه به 
نظر من دو تيم هستند، نيز كار را با هيات مدیره های جدید 
كه مسئوليت ها را بر عهده دارند شروع خواهند كرد. اميدواریم 

كه شرایط مطلوب هو اد ا ران باشد. 
وی افزود: در اداره یک باشگاه تنها هيات مدیره موثر نيست. 
مسائل مختلفی از جمله مدیر عامل، مربی، سرپرست، منابع 
و امكانات نيز نقش دارند كه در مورد دو باشگاه استقلال و 
و  ورزشی  تيم های  امكانات ترین  پر سپوليس كه جزو كم 
باشگاهی ایران هستند اميدواریم كه با تلاش هيات مدیره 
جدید اوضاع به سامان پيش برود. مشكلات موجود ناشی 
از شرایط امروز نيست و ریشه در گذشته دارد، ولی به  هر  

حال باید این مشكلات رفع و رجوع شود. هر چند معتقدم 
كه مشكلات باشگاه های ایران تنها اختصاص به دو باشگاه 
استقلال و پر سپوليس ندارد و بسياری از باشگاه های ورزشی 

كشور دارای مشكلات ریشه ای هستند.
 سجادی ا دا مه  داد: روزی باید تكليف این دو باشگاه روشن 
شود. آنها باید دارای استادیوم، منابع لازم و نيروی انسانی 
مناسبی باشند. وزارت ورزش و جوانان نظارت بر عملكرد 
هيات مدیره خواهد داشت و كليه امور و مسئوليت ها متوجه 
هيات مدیره است تا وضعيت این دو تيم را سامان دهند. نكته 

ای كه هو اد ا ران نيز همواره خواستار آن بوده اند.
 معاون ورزش حر فه ای و قهرمانی وزارت ورزش و جوانان 
در پاسخ به سوالی مبنی بر این كه آقای سياسی، مدیر عامل 
باشگاه پر سپوليس گفته كه هم چنان در این باشگاه نقش 
آفرین است، اظها ر كرد: شاید اگر بگویم تاكنون سياسی را 
ندیده ام، باور نكنيد. چنين ادعایی درست نيست. ایشان در 
دوره ای در باشگاه پر سپوليس مسئوليت داشته اند و زحماتی 
كشيده اند. قدردان این زحمات هستيم اما آقای سياسی هيچ 

نقش و جایگاهی در هيات مدیره جدید نخواهد داشت.
 وی در مورد انتخاب مدیران عامل دو باشگاه استقلال و 
پر سپوليس نيز خاطر  نشان كرد: مسئوليت انتخاب مدیر عامل 
با هيات مدیره است، ولی اگر از من نظری خواسته شود حتما 
آن را اعلام خواهم كرد. روزگذشته در نوبت ظهر و عصر با 
هيات  مدیره های استقلال و پر سپوليس جلسه داشتم و قطعا 

نكاتی را پيرامون این موضوع گوش زد كردم.
 سجادی تاكيد كرد: معتقدم شيوه اختيار عمل دادن به 
هيات مدیره، شيوه درست اداره این باشگاه ها است. اگر در 
گذشته این گونه نبوده شاید آنها راه درست را نرفته اند. باید 

مسئوليت ها با هيات مدیره باشد و ما فقط نظارت می كنيم.
 معاون ورزش حر فه ای و قهرمانی وزارت ورزش و جوانان 
در مورد آخرین وضعيت واگذاری این دو باشگاه از طریق 
مزایده نيز، گفت: تصميمات جدیدی در این حوزه از طریق 
وزارتخانه های ورزش، اقتصاد و دادگستری اتخاذ شده است كه 
به زودی اعلام خواهد شد . به نظر می رسد كه این تصميمات 
متفاوت روند مزایده باشد. شاید هم این گونه نباشد، اما به 
نظر می رسد كه تكليف این دو باشگاه فعلا از طریق مزایده 
مشخص نخواهد شد. موضوعی كه سازمان خصوصی سازی 

حتما در مورد آن اطلاع رسانی خواهد كرد. 



علمی و سلامت

سلامت قلب و عروق با مصرف پروتئین شیر 
با توجه يک تحقيق جديد، پروتئين شيری که در غذاهای به طبيعی به صورت 

تخمير وجود دارد می تواند سلامت قلب و عروق را بهبود بخشد.
محققان دریافتند كه پروتئين شير كه در غذاها به طور طبيعی وجود دارد و می تواند 

سلامت قلب و عروق افراد را بهبود ببخشد. 
 با توجه به مطالعه ی انجام شده در دانشگاه كره و دانشگاه ملی چونبوک در كره جنوبی، 

در غذاهای آماده  ای كه با استفاده از واكنشMillard انجام می شود.
 Millard یک واكنش شيميایی بين اسيدهای آمينه است كه باعث كاهش قند 
می شود. ليپوپروتئين ها، باعث كاهش توليد یا LDL و سطح كلسترول و تری گيليسيرید 

در موش ها شده است. 
بر اساس این مطالعه، واكنش  Millard كه در آزمایشگاه با اسيد لاكتيک ایجاد شده 
ممكن است در نتيجه یک مكانيسم دفاعی باشد كه باعث می شود آنتی اكسيدان ها تنظيم 

سنتز كلسترول و سوخت و ساز را ارتقا بخشند.  
بر اساس این تحقيق،  تركيبات ایجاد شده Millard این واكنش ها نشان می دهد كه 
سدیم و CMRP با تخمير توسط لاكتوباسيليوس می تواند از بيماری های قلبی و عروقی 

جلوگيری می كند.  
این مطالعات در مجله علوم لبنيات منتشر شده  است. 

خواص شکلات و اثرات آن در مغز 
شکلات باعث تقويت مغز می شود زيرا هورمون مغزی را افزايش می دهد و 
باعث تمرکز و توجه بهتر می شود به صورتی که حالت آرامش، نشاط و شادی 

در فرد بروز می دهد.
پيام فرهبخش متخصص تغذیه با اشاره به خواص مشكلات و دغدغه های آن بر روی بدن 
افزود: شكلات به علت كاكائویی كه دارد حاوی اسيد آمينه ای به اسم تيرویپتوفان است 
كه این اسيد آمينه با اثر بر روی هورمونی در مغز باعث احساس شادی، نشاط و آرامش در 
بدن می شود بنابراین كسانی كه شكلات استفاده می كنند معمولا آرامش بيشتری را حس 
می كنند و متاسفانه این قضيه باعث می شود كه زیاده روی رخ دهد و باعث اضافه وزن شود 
شكلات ماده غذایی است كه به علت چربی كه در آن وجود دارد جزء مواد غذایی با كالری 

بالا به حساب می آید و به شدت شخص را در معرض افزایش وزن قرار می دهد. 
 وی در ادامه با اشاره به مصرف شكلات خاطر نشان كرد: بنابراین توصيه ما در این باره 
این است كه شكلات به شكل تلخ  و با مقدار محدود مصرف شود یعنی روزی یک تا دو 

قطعه را شخص می تواند استفاده كند. 

یک متخصص پوست و مو:

 خارش ها و التهاب  پوستی را جدی بگیرید 
يک متخصص پوست و مو گفت: قرمزی  سطح پوست، التهاب و خارش از علايم 
اوليه اگزمای پوستی که نيازمند بررسی های دقيق در خصوص علت های به وجود 
آورنده ی آن است زيرا در برخی از موارد عوامل ژنتيکی به همراه عوامل محيطی 

اگزمای پوستی را تشديد می کند.
مهدی طوسی متخصص پوست و مو با اشاره به عوامل ژنتيكی بيماری اگزما اظهار كرد: 
عامل ژنتيكی در اگزمای پوستی، عاملی است كه فرد را از كودكی درگير می كند و فرد 
با ضعف در سيستم دفاعی بدن مواجه می شود كه ممكن است عوامل خارجی نيز آن را 

تشدید كند. 
 وی با بيان اینكه عامل اصلی تشخيص اگزما قرمزی سطحی پوست و خارش است، 
افزود: این بيماری با خارش در نقاط مختلف بدن آغاز می شود و در گاهی اوقات به شكل 
تاول های ریز در سطح پوست خود را نشان می دهد كه خارش بيش از حد این تاول ها 

امكان خونریزی های سطحی را نيز به وجود می آورد. 
طوسی تصریح كرد: از دیگر علل اگزمای پوستی مصرف برخی از غذاها به خصوص در 
كودكان است زیرا برخی از كودكان هنگام مصرف شير گاو و تخم مرغ نسبت به این مواد 
غذایی حساسيت  نشان می دهند كه به صورت اگزمای پوستی در نقاط مختلف بدن ظاهر 

می شود.  
وی توصيه كرد: برخی از افراد هنگام استفاده از مواد شيميایی و بعضا شوینده دچار 
اگزمای خارجی در سطح پوست می شوند كه مهمترین راه  برای جلوگيری از این عارضه 

استفاده از دستكش در هنگام كار با مواد شوینده شيميایی است.  
این متخصص پوست در پایان گفت: بيمارانی كه بر اثر عوامل ژنتيكی دچار بيماری 
اگزمای پوست می شوند باید تحت نظر پزشک متخصص باشند تا بتوانند بيماری خود را 
كنترل كنند و اگر افرادی بر اثر عوامل خارجی و مصرف برخی از مواد غذایی دچار اگزمای 
پوستی می شوند باید در صورت تشخيص تحت نظر پزشک خود با مصرف برخی از داروها 

از بروز آن جلوگيری كنند. 

شیردهی، تضمینی برای جلوگیری از سرطان 
نوزادانی که حداقل يک ماه شير مادر می خورند، در مقايسه با نوزادانی که 
شير مادر نخورده اند، 20 درصد کمتر در معرض ابتلا به سرطان خون قرار دارند.

محققان دریافتند شيردهی به كودكان آنان را از خطر ابتلا به سرطان خون مصون نگه 
می دارد.   سرطان خون از شایع ترین سرطان ها بين كودكان است و اطلاعات كمی برای 

علل بروز آن وجود دارد.   
محققان توصيه می كنند بهتر است درباره شيردهی و فواید آن مادران تحت آموزش 
قرار گيرند چرا كه شير مادر بهترین انتخاب برای حفظ سلامت كودک در 6 ماهه اول 

زندگی اش است.   
امروز تعداد خانم هایی كه به كودكانشان شير می دهند در انگلستان رو به افزایش است 
و براساس آمار منتشره ۵۵ درصد از خانم ها حدود سه ماه و 3۴ درصد از آنان 6 ماه به 

كودكانشان شير می دهند. 
  گفتنی است شيردهی باعث تقویت سيستم ایمنی بدن نوزادان و هم چنين جلوگيری 

از پاسخ های التهابی در نوزادان می شود. 

محصول لبنی مخصوص افزایش اعتماد به نفس 
يکی از انواع محصولات لبنی ويژگی های خاصی دارد که ناتوانی، ضعف اراده و 

ترس از مواجهه با مسائل اجتماعی را از بين می برد.
بر اساس جدیدترین تحقيقات در  دانشگاه مریلند و كالج ویليام در ویریجينا ایالات متحده 
مصرف مواد لبنی حاوی باكتری های مفيد مشهور به پروبيوتيک می تواند سبب درمان 

كمرویی شدید و اضطراب ناشی از حضور در اجتماع شود.   
گفتنی است، مواد غذایی مانند ماست پروبيوتيک و حتی شكلات سياه دارای باكتری های 

مفيد برای روده می توانند به كاهش علائم اضطراب اجتماعی منجر شوند.   
بررسی ها نشان می دهند، از جمله شدیدترین موارد استرس افراد در مواجهه با اجتماع 
ملاقات با افراد غریبه و یا جواب دادن به تلفن افراد ناشناس است.    علاوه بر مصرف 
پروبيوتيک ها انجام ورزش و مصرف روزانه ميوه و سبزی  نيز می تواند اثرات مطلوبی بر 
روحيه افراد و كاهش افسردگی و استرس داشته باشد.    مطالعات بر روی اثر پروبيوتيک ها 
بر روی حيوانات نشان داده است مصرف این مواد مانند داروهای آرام بخش و ضد اضطراب 
می تواند باعث آرامش حيوانات شود.    كارشناسان اثر پروبيوتيک ها را تغيير در فضای 
روده، حذف باكتری های مضر و به تبع آن توليد هورمون های آرام بخش در بدن داشته اند. 

ویژگی های کفش مناسب پرستاران 
پرستاران اغلب اوقات 12 تا 15 ساعت در روز کار می کنند و بيشتر اين زمان 

را به ناچار می ايستند. 
ایستادن برای مدت طولانی و مستمر آسيب جدی به بدن وارد می كند و به همين دليل 
جای تعجب نيست كه كاركنان و پرسنل بيمارستانی از آسيب های وارده به دست ها و 
پاهایشان رنج ببرند. با این حال خطر ایستادن طولانی مدت روی پاها را می توان با استراحت 

كردن و پوشيدن كفش های مناسب برطرف كرد. 
دكتر »جوزف اس.تامبورینو« از متخصصان پا در نيویورک گفت: پرستاران، نقش حياتی 
در مراقبت های درمانی دارند و از آنجایی كه ساعات طولانی سرپا هستند، پاهایشان بيشتر 
در معرض خطر آسيب دیدگی است. همچنين در صورتی كه فرد كفش مناسبی به پا 

نداشته باشد، این خطرات چند برابر می شود. 
بزرگترین تهدیدی كه در بلندمدت برای پرستاران وجود دارد خطر ابتلا به التهاب »پلانتار 
فاسيا« یا »خار پاشنه« است. این عارضه التهاب و كشيدگی بيش از حد یک باند فيبروزی 
است كه قوس پا را حمایت می كند. پرستاران همچنين در معرض ابتلا به آرتروز قرار دارند. 
علاوه بر این در صورتی كه فرد به بيماری هایی همچون چكشی شدن انگشت پا مبتلا باشد 
این عارضه ها تشدید می شوند.  به گفته كارشناسان، بهترین كفش برای پرستاران كفشی 

است كه فرد هنگام پوشيدن آن 1۰۰ درصد احساس راحتی كند. 
پزشكان در بررسی های خود روی پرستاران دریافتند كفش مناسب این گروه از كارمندان 
باید ویژگی های زیر را داشته باشد:  - كفش بنددار: اگرچه پوشيدن این كفش ها نسبت به 
گزینه های دیگر وقت گير است اما از پا بهتر پشتيبانی می كند.  - گرد بودن پنجه كفش: 
این نوع كفش فضای مناسبی را برای حركت انگشت ها ایجاد می كند.  - حداكثر جذب 
ضربه : قالب كفش ها باید به گونه ای باشد كه بيشترین فشار و ضربه ناشی از حركت های 
روزانه را جذب كند.  - داشتن كفی های مناسب: بهتر است كفی كفش ها دارای سطحی 
منحنی شكل باشند كه قوس پا را حفظ كنند. همچنين به پرستاران توصيه می شود 
از خرید كفش به صورت آنلاین خودداری كرده، كارآیی و كيفيت كفش را بر زیبایی 
آن ترجيح دهند و در زمان كارشان به خود استراحت بدهند و از فعاليت طولانی مدت 

خودداری نمایند. 

پرهیزهای غذایی در ماه رمضان
 غذاهای حاوی سبوس ،غذايی مناسب برای ماه رمضان می باشد.

پيشگيری از ابتلا به بيماری های ويژه ماه رمضان
غذاهایی كه ميخورید در ماه رمضان زیاد تغيير ندهيد باید غذاهایی بخورید كه سبک باشد ولی 
گرسنگی زود هنگام ایجاد نكند و از پيچيده ترین كربو هيدراتها و غذاهای فيبردار استفاده شود 
در ادامه مطلب با ما همراه شوید تا برای شما پرهيزهای غذایی در ماه رمضان را برای پيشگيری 

از بيماریهایی كه ممكن است در این ماه بوجود بياید از زبان كارشناسان تغذیه بيان كنيم.
با توجه به ساعات طولانی گرسنگی در روز، باید غذاهایی را مصرف كنيم كه به كندی و دیر 
هضم می شوند مثل غذاهای حاوی فيبر زیاد. غذاهای دیرهضم معمولاً 8 ساعت در دستگاه 
گوارش می مانند، در حاليكه غذاهای زود هضم فقط 3 تا ۴ ساعت در معده باقی می مانند و فرد 

خيلی زود احساس گرسنگی خواهد كرد.
غذاهای دیر هضم عبارتند از: حبوبات و غلات مثل جو، گندم، جو دوسر، لوبيا، عدس ، آرد 

سبوس دار ،  برنج با پوست و غيره ) كه كربوهيدرات های پيچيده ناميده می شوند(.
غذاهای زود هضم عبارتند از: غذاهایی كه حاوی قند، آرد سفيد و غيره هستند )كه به این گروه 

كربوهيدرات های تصفيه شده گفته می شود(.
 غذاهای حاوی فيبر غذایی عبارتند از: غذاهای حاوی سبوس، گندم سبوس دار، غلات و 
حبوبات، انواع سبزی ها مانند لوبيای سبز، نخود،  ذرت،  اسفناج، برگ چغندر، ميوه های با پوست، 

ميوه خشک شده مثل برگه زردآلو ، انجير،  آلو خشک، بادام و غيره.
غذاهای مصرفی باید در حالت تعادل با یكدیگر باشند و از همه گروه های غذایی مثل ميوه، 
سبزیجات، گوشت و مرغ و ماهی، نان و غلات و گروه شير و لبنيات باید در برنامه غذایی ما 

وجود داشته باشد.
غذاهای سرخ شده باید به مقدار كم مصرف شوند، زیرا باعث عدم هضم، سوزش سردل و 

اختلال در وزن مناسب می شوند.
 از چه غذاهايی پرهيز کنيم ؟

1 – غذاهای سرخ كردنی و چرب
۲- غذاهای حاوی قند زیاد

3 – خوردن غذای زیاد بخصوص هنگام سحر
۴ – خوردن چای زیاد هنگام سحر. چای باعث افزایش ادرار شده و از این طریق نمک های 

معدنی كه در طول روز بدن به آنها نياز دارد، دفع می شوند.
۵ – سيگار : اگر شما نمی توانيد كشيدن سيگار را یک دفعه قطع كنيد از هفته های قبل از 

ماه رمضان مصرف آن را به تدریج كاهش دهيد.
چه غذاهايی را مصرف کنيم ؟

1 – مصرف كربوهيدرات های مركب در سحر كه مدت طولانی تری هضم می شوند و باعث 
می شوند كه كمتر گرسنه شوید.

۲- حليم یک منبع عالی پروتئين بوده و از غذاهائی است كه دیر هضم می شود.
3 – خرما منبع عالی قند،  فيبر، كربوهيدرات، پتاسيم و منيزیم می باشد.

۴ – مغز بادام غنی از املاح خصوصا كلسيم و فيبر می باشد.

۵ – موز منبع غنی پتاسيم، منيزیم و كربوهيدرات می باشد.
6- مصرف زیاد آب یا آب ميوه در فاصله بين افطار و زمان خواب باعث تأمين آب مورد نياز 

بدن می شود.
 در ماه رمضان از مصرف غذاهای سرخ كردنی و چرب پرهيز كنيد.

 مشکلات سلامتی، علل و درمان آن
يبوست

 علل: مصرف كربوهيدرات های تصفيه شده، مصرف كم آب و فيبر غذایی.
درمان: مصرف كم كربوهيدرات های تصفيه شده، افزایش مصرف آب، استفاده از سبوس در 

پخت نان ها، استفاده از آردهای قهوه ای و سبوس دار
 سوء هاضمه و نفخ

علل: پرخوری، مصرف زیاد غذاهای چرب و سرخ شده، غذاهای تند و ادویه دار، غذاهایی كه 
ایجاد نفخ می كنند مثل تخم مرغ،  كلم ، لوبيا، عدس و نوشابه های گازدار

درمان: پرخوری نكنيد، آب ميوه یا آب بنوشيد. از غذاهای سرخ كردنی اجتناب كنيد.
 ضعف ) افت فشار خون (

علائم: افزایش تعریق، ضعف، خستگی، كم شدن انرژی، سرگيجه بخصوص هنگام برخاستن، 
ظاهر رنگ پریده و احساس افتادن كه این علائم بيشتر هنگام بعد از ظهر اتفاق می افتند.

علل: مصرف كم مایعات و كاهش مصرف نمک
درمان:به مكان های گرم نروید. مصرف نمک و مایعات را افزایش دهيد.

توجه: افت فشار خون باید با گرفتن فشار خون در هنگام بروز علائم تأیيد شود. افراد دارای 
فشار خون بالا ممكن است در طول ماه رمضان نياز به تنظيم مجدد داروهای خود توسط 

پزشک داشته باشند.
 سردرد

علل: عدم مصرف كافئين و تنباكو، انجام كار زیاد در طول روز، كم خوابی، گرسنگی كه معمولاً 
در طول روز بيشتر شده و در انتهای روز بدتر می شود. سردرد وقتی با افت فشار خون همراه 

شود، می تواند منجر به سردرد شدید و حالت تهوع قبل از افطار شود.
 درمان: در طول یک تا دو هفته قبل از ماه رمضان به تدریج مصرف كافئين و تنباكو را قطع 
كنيد. چای سبز و بدون كافئين ممكن است جایگزین خوبی باشد. همچنين برنامه خود را در 

طول ماه رمضان طوری ترتيب دهيد تا خواب كافی داشته باشيد.
 کاهش قند خون

علائم: ضعف، سرگيجه، خستگی، كاهش تمركز،  تعریق زیاد، لرزش بدن، عدم توانائی برای 
انجام فعاليت های بدنی، سردرد و تپش قلب.

علل در افراد غير دیابتی: مصرف زیاد قند مثل كربوهيدرات های تصفيه شده مخصوصاً در 
هنگام سحر باعث می شود كه بدن مقدار زیادی انسولين توليد كرده و باعث افت قند خون شود.

درمان: خوردن غذا هنگام سحر و كاهش مصرف نوشيدنی ها و غذاهای حاوی قند.
توجه: افراد دیابتی ممكن است به تنظيم مجدد داروهای خود در ماه رمضان احتياج داشته 

باشند و باید با پزشک خود مشورت كنند.
 ضعف و سرگيجه از علائم كاهش قند خون می باشد.

 انقباضات عضلانی
علل: مصرف كم غذاهای حاوی كلسيم، پتاسيم و منيزیم

درمان: خوردن غذاهای غنی از املاح بالا مثل: سبزیجات، ميوه جات، شير و لبنيات، گوشت 
و خرما

توجه: افراد دارای فشار خون بالا كه تحت درمان هستند و افراد دچار سنگ كليه، باید با 
پزشک خود مشورت كنند.

زخم معده،  سوزش سردل، التهاب معده
افزایش سطح اسيد در معده خالی در ماه رمضان باعث تشدید زخم و التهاب معده می شود 
كه به صورت احساس سوزش در ناحيه معده و زیر دنده ها ظاهر شده و می تواند بطرف حلق 

گسترش یابد. غذاهای تند، قهوه و نوشابه های سياه این حالت را بدتر می كنند.
درمان های پزشكی برای كنترل سطح اسيد معده وجود دارند وافراد مبتلا، قبل از روزه گرفتن 

باید با پزشک خود مشورت كنند.
سنگ کليه

سنگ كليه ممكن است در افرادی كه به مقدار كم آب می نوشند ایجاد شود. بنابراین مصرف 
زیاد مایعات برای جلوگيری از تشكيل سنگ ضروری می باشد.

 درد مفاصل
علل: در طول ماه رمضان كه نمازهای بيشتری خوانده می شود، فشار روی مفاصل زانو افزایش 
می یابد. در افراد مسن و یا افراد دچار التهاب مفاصل این مسئله باعث درد، سفتی، تورم و 

احساس ناراحتی می شود.
درمان: وزن را كم كنيد تا زانوها مجبور نباشند وزن زیادی را تحمل كنند. قبل از ماه رمضان 
اندام تحتانی را ورزش دهيد تا برای فشار اضافی وارده، آماده باشند. آمادگی بدنی باعث می شود 

تا نماز راحت تر خوانده شود.
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برای نخستين بار در جهان گروهی از دانشمندان با استفاده از گرافن موفق به 
توليد باريک ترين لامپ جهان شدند.

13۰ سال پيش توماس ادیسون از كربن برای توليد رشته های نازک درون لامپهای 
حبابی استفاده كرد و حالا گروهی از دانشمندان فرم كریستالی گرافن را برای توليد آنچه كه 
باریكترین لامپ جهان ناميده می شود به كار گرفته اند. رشته گرافنی این لامپ تنها یک 
اتم ضخامت داشته و سطح بسيار ناچيزی را پوشش می دهد كه حتی با چشم غيرمسلح 
نيز دیده نمی شود. با این حال چنان نوری توليد می كند كه به راحتی مشاهده می شود . 
این فناوری جدید توسط دانشمندان دانشگاه كلمبيا، دانشگاه ملی سؤول و انستيتو تحقيقات 
استانداردها و علوم كره جنوبی طراحی و ارایه شده است. باریک ترین لامپ جهان با استفاده از 
ریز رشته های گرافنی توليد شده كه به الكترود فلزی متصل شده است. جریان برقی كه از این 
رشته ها عبور می كند آن را تا ۲۵۰۰ درجه سانتيگراد داغ می كند كه در نتيجه نور درخشانی 
توليد می شود. به گفته دانشمندان با استفاده از این فناوری جدید می توان راه را برای ارایه 
نمایشگرهای شفاف، باریک و قابل انعطاف در ابعاد اتمی هموار نمود. همچنين این اميدواری 
وجود دارد تا نسل جدیدی از ارتباطات نوری مبتنی بر گرافن را با استفاده از این ایده نوین 
رونمایی كرد. مهمترین ویژگی گرافن كه موجب شده دانشمندان از آن در این لامپ بسيار 
باریک استفاده كنند، این است كه در عين حال كه بسيار داغ می شود، ذوب نشده و همچنين 

حرارت بالایی را كه تحمل می كند به محيط اطراف منتقل نمی كند.

رکورد اوج گیری موتور موشکی چاپی سه بعدی

درمان ریشه ای نوعی سرطان خون با آووکادو

اندازه گیری فلزات سنگین در مواد غذایی کودکان با نانوجاذب محققان ایرانی
پژوهشگران دانشگاه آزاد اسلامی واحد تبريز، 
ناچيز  نانوجاذبی ساخته اند که قادر است مقادير 
را  کودکان  غذايی  نمونه های  در  سنگين  فلزات 
به شيوه ای کم هزينه  و  بالايی  با سرعت و دقت 

اندازه گيری کند.
 فلزات سنگين آلوده كننده های سمی هستند كه بطور 
وسيع در فاضلاب های صنایع و حتی نمونه های محيطی 
از این فلزات شدیداً  و بيولوژیكی وجود دارند. بسياری 
سمی و خطرناک بوده و برای سلامتی انسان مضر هستند. 
اندازه گيری آن ها در مقادیر بسيار كم، برای  در نتيجه 

شيميدانان از اهميت بسيار بالایی برخوردار است.
هدف این محققان پيدا كردن راه هایی برای جداسازی 
و اندازه گيری آسان و سریع فلزات سنگين در مواد غذایی 
و نمونه های محيطی بوده تا بتوان به كمک آن در راستای 
بررسی و حذف آسيب های شيميایی ناشی از مواجهه با 

فلزات گام برداشت.
فلزات  ميان  در  كلهر،  قربانی  ابراهيم  دكتر  گفته   به 
)بواسطه  كادميم  اندازه گيری  و  آشكارسازی  مختلف، 
بيماری های مرتبط با آن، از جمله سرطان پانكراس و 
پروستات( و سرب )به دليل سمی و سرطان زا بودن( بسيار 
حائز اهميت است. از طرفی فلز روی نيز گرچه در مقادیر 
بسيار كم برای بدن ضروری است، ولی مقادیر زیاد آن 
بدليل ایجاد اختلالات گوارشی و سایر بيماری های مربوطه 
دارای اثرات سمی است. لذا تعيين این فلزات بخصوص در 
مواد غذایی كه محيط هایی بسيار پيچيده برای اندازه گيری 

هستند، مد نظر این محققان قرار گرفته است.

 قربانی در ادامه افزود: »به منظور جداسازی انتخابی این 
فلزات از مواد غذایی و پيش تغليظ آن ها، از نانوكامپوزیت 
چهارچوب آلی فلزی مغناطيسی )MOF( استفاده شده 
است. چهارچوب آلی فلزی مغناطيسی، فازهای جامد 
متخلخلی هستند كه حاوی حفره بوده و می توانند برخی 
گونه ها، از جمله یون های فلزات را در خود جای دهند. 
البته شكل و اندازه  این حفره ها در جذب گزینش پذیر 

یون ها بسيار مؤثر است.«
بر اساس نتایج مثبت حاصل شده، این نانوجاذب جهت 
ردیابی و اندازه گيری فلزات سنگين در صنایع مختلف نظير 

صنایع غذایی، صنعت نفت و ... قابل كاربرد خواهد بود.
كاهش قيمت بررسی نمونه های غذایی و كاهش آلودگی 
ناشی از عدم مصرف حجم بالای حلال های سمی، بدليل 
مساحت سطح زیاد و ظرفيت جذب بالای نانوكامپوزیت 
سنتز شده، از مهم ترین نتایج استفاده از این نانوجاذب 

خواهد بود.
كم  مصرف  ميزان  و  بالا  سرعت  ساخت،  سادگی 
نانوجاذب های به كار رفته از دیگر مزیت های نتایج این 
طرح است. همچنين بدليل وجود خاصيت مغناطيسی 
جاذب سنتز شده، جداسازی آسان و سریع یون های فلزی 

براحتی امكان پذیر است.
قربانی نحوه  ساخت و بررسی این نانوجاذب را بدین شرح 
 )MOF( بيان كرد: »در این راستا یک چهارچوب فلز-آلی
مغناطيسی سنتز شد و سپس در استخراج، پيش تغليظ 
و اندازه گيری یون های روی، كادميم و سرب به كار برده 
شد. در این راستا از تركيب مواد متخلخل و نانوذرات 

مغناطيسی استفاده شد تا هم قابليت جذب بالایی داشته 
باشند و هم به آسانی و بر اساس خاصيت مغناطيسی، 
قابل بازیابی باشند. اندازه  حفره های موجود در جاذب سنتز 
شده، به گونه ای طراحی شده كه برای یون های مربوطه به 
صورت گزینش پذیر عمل كند. یون های مزبور بعد از جذب 
توسط عامل شوینده، در كمترین حجم، استخراج شده و 
نهایتاً مقادیر آن ها در مواد غذایی توسط دستگاه جذب 
اتمی شعله ای اندازه گيری شده است. جاذب مغناطيسی 
سنتز شده با روش هایی نظير طيف سنجی مادون قرمز، 
آناليز عنصری، ميكروسكوپی روبش الكترونی و پراش اشعه 

ایكس شناسایی و تعيين ساختار شده است.«

درمان بیماری پارکینسون
 با کمک ایمپلنت مغزی

محققان با استفاده از ايمپلنت محرک مغزی موفق به کاهش علائم پارکينسون 
در بيماران شدند.

 بيماری پاركينسون اختلالی پيش رونده در سيستم عصبی است كه روی حركات بدن 
تاثير می گذارد. این مشكل به طور تدریجی ایجاد می شود و معمولاً با یک لرزش قابل توجه 
در یكی از دستان همراه است. با اینكه لرزش دست می تواند یكی از متداول ترین علائم 

بيماری پاركينسون باشد اما این اختلال معمولاً موجب كند شدن حركات بدن می شود.
 خانواده و دوستان ممكن است متوجه شوند كه صورت فرد هيچ حالتی از بيماری را نشان 
نمی دهد و دستان او حين راه رفتن تاب نمی خورند. صحبت كردن فرد آرام و نامفهوم 
می شود. علائم بيماری پاركينسون با پيشرفت بيماری بدتر می شود. با اینكه هيچ درمانی 
برای این بيماری وجود ندارد اما انواع داروهای مختلفی برای درمان علائم آن وجود دارند. در 

برخی موارد، پزشک ممكن است جراحی را تجویز كند. 
سازمان غذا و داروی امریكا )FDA( استفاده از ایمپلنت محرک مغزی به عنوان راهكاری 
عليه كاهش علائم این بيماری را تایيد كرده است. محققان معتقدند، این روش در زمانی كه 

بدن بيمار به دارو پاسخ نمی دهد، می تواند مفيد باشد. 
سيستم Brio Neurostimulation دومين دستگاهی است كه توسط سازمان غذا و 
دارو برای اختلالاتی نظير مشكلات تعادل، لرزش، راه رفتن و ... موثر اعلام شده و می تواند 

در كاهش علائم مفيد باشد.
 »ویليام ميزل«، یكی از اعضای FDA در این رابطه می گوید : » در حال حاضر، هيچ 
درمان قطعی برای درمان بيماران مبتلا به پاركينسون وجود ندارد اما با استفاده از فناوری یا 
نمونه هایی مشابه این ایمپلنت می توان به كاهش دردها یا علائم بيماران كمک كرد تا آنها 

قادر به مدیریت كردن بخشی از مشكلات خود باشند.«
 

باریک ترین لامپ جهان ساخته شد

گروهی از دانشجويان دانشگاه کاليفرنيا در سان ديه گو موفق شدند آخرين نسخه 
از موتور موشکی چاپی سه بعدی خود را آزمايش کنند.

هم اكنون كه این موتور آماده است، تيم علمی به دنبال اتمام ساخت موشكی است كه 
بوسيله این موتور، نيرودهی می شود تا آن را به رقابت مهندسی موشک معرفی كنند؛ این 
رقابت قرار است در ۲۵ تا ۲7 ژوئن )چهارم تا ششم تير( در شهر گرین ریور ایالت یوتای 
امریكا برگزاری شود. این دانشجویان به دنبال شكستن ركورد جهانی برای طولانی ترین پرواز 
موشكی هستند كه توسط یک موتور موشكی چاپی سه بعدی نيرودهی می شود. این مبتكران 
در نظر دارند موشک شان تا ارتفاع 3.۰۴8 كيلومتر در هوا اوج گيرد؛ آن ها چندی پيش 
نخستين ركورد ثبت شده توسط یک موتور موشكی چاپی سه بعدی را با اوج گيری موشک 
آن به ارتفاع 18.۲9 متری در هوا، به نام خود ثبت كردند. طول موتور موشكی چاپی، ۲۵.۴ 
سانتی متر و وزن آن ۴.۵36 كيلوگرم است. این موتور موشک توسط شركت چاپ سه بعدی 
»نمونه های اوليه GPI« حمایت مالی شد. همچنين مركز فضایی پرواز مارشال ناسا از این 

فناوری حمایت می كند. 

يک دانشمند کانادايی، ليپيدی را در ميوه آووکادو يافته که می تواند کليد مهمی برای 
مبارزه با نوعی سرطان خون باشد.

این ليپيد با حمله كردن به هسته این بيماری یعنی سلول های بنيادی بسيار ارتجاعی، عمل می كند؛ 
این سلول های بنيادی، درمان  سرطان خون را بسيار دشوار كرده اند. 

سرطان لوسمی حاد ميلوئيد )AML(، بيماری است كه در آن، سلول های بنيادی به شكل 
گلبول های خون غيرعادی و نه سلول های سالم معمولی، تكامل می یابند. این گلبول ها سپس 
در مغز استخوان انباشت شده، سلول های سالم را نابود می كنند و منجر به عفونت و اغلب مرگ 

می شوند. 
پروفسور »پل اسپاگنولو« از دانشگاه واترلوی كانادا معتقد است، این بيماری را می توان با هدف 
قراردادن هسته آن از بين برد. وی تركيبی را در آووكادو شناسایی كرده كه Avocatin B نام دارد و 
در هدف قراردادن سلول های بنيادی سرطان خون، دقيق عمل می كند. می توان این تركيب را بدون 

آسيب های جانبی به سلول های احاطه كننده، به سلول های سرطانی اعمال كرد.
 كشف جدید هنوز در مراحل مقدماتی بوده و دانشمند كانادایی معتقد است هنوز تا ارائه دارویی 
برای انسان ها سال ها راه زیادی در پيش است. اما وی اميدوار است با استفاده از نتایج این تحقيق 
بتوان در آینده، كيفيت زندگی و طول عمر افرادی را كه از سرطان لوسمی حاد ميلوئيد رنج می برند، 

افزایش داد. 
اسپاگنولو هم اكنون در حال انجام آزمایشاتی برای واردكردن تركيب كشف شده به مرحله نخست 

درمان های بالينی است.
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تاثیر مصرف میوه های شیرین 
بر پوسیدگی دندان ها

 پژوهش های انجام شده در کشور انگلستان نشان می دهد خوردن ميوه 
های شيرين در ميان وعده ها منجر به افزايش پوسيدگی دندان ها خواهد شد. 
قند اینگونه ميوه ها باعث پوسيدگی، ساخت پلاک و فرسایش مينای دندان می شود. 
بهترین راه حفظ سلامت دهان و دندان، مسواک زدن در سه نوبت و استفاده از نخ دندان 

است.
بر اساس نظر متخصصان بهداشت دهان و دندان، خوردن ميوه به عنوان ميان وعده 
می تواند سلامت دندان ها را به خطر اندازد. در واقع مساله نگران كننده بيشتر در مورد 
ميوه های شيرین بوده و خوردن آنها در ميان وعده به پوسيدگی دندان ها شدت 

می بخشد چرا كه كمتر كسی وجود دارد كه پس از خوردن ميان وعده مسواک بزند.
نتایج یک نظرسنجی كه از ۴۵8 دندانپزشک، متخصص دهان و دندان و كارشناسان 
حرفه ای بهداشتی انجام شده است، نشان می دهد كه آنها معتقد هستند ميوه های 

شيرین همانند شكلات و بيسكویت می تواند به دندان ها و لثه ها آسيب وارد كند.
از هر پنج دندانپزشک و متخصص دهان و دندان، چهار نفر از آنها نسبت به خوردن ميوه 
های شيرین به عنوان ميان وعده احساس نگرانی كرده و معتقد هستند كه قند اینگونه 
ميوه ها باعث پوسيدگی، ساخت پلاک و فرسایش مينای دندان می شود. قابل توجه است 
كه خوردن سيب همانند شكلات و بيسكویت باعث پوسيدگی دندان ها شده و به لثه ها 

نيز آسيب وارد می كند.
طبق تحقيقات پروفسور »دیوید بارتلت« از موسسه دندانپزشكی كينگ، یافته ها نشان 
می دهند كه خوردن ميوه ها ممكن است باعث پوسيدگی دندان شود همانگونه كه 

نوشيدنی های گازدار به دندان ها آسيب وارد می كنند.
كمتر از نيمی از متخصصان دهان و دندان در این نظرسنجی نسبت به آب ميوه ها 
نگران بودند و معتقد بودند كه آب ميوه ها نيز به پوسيدگی دندان ها و آسيب رساندن به 
لثه ها كمک می كنند اما بيش از یک سوم دندانپزشكان اعلام كردند كه تنقلات خوش 
طعم اما كم خاصيت همچون چيپس و پفک نيز در آسيب رساندن به لثه ها و پوسيدگی 

دندان ها نقش مهمی دارند.
پروفسور »رابين سيمور«، استاد بازنشسته علوم دندانپزشكی از دانشگاه نيوكاسل در 
انگلستان، در این باره می گوید: »همانگونه كه مشخص است افراد برای حفظ دندان 
هایشان باید موارد ایمنی، حفاظتی و بهداشتی را رعایت كنند اما هنوز شكاف بزرگی 
دیده می شود و مردمی هستند كه به موارد بهداشتی دهان و دندان كمتر اهميت 

می دهند.«
طبق توصيه دندانپزشكان بهترین حالت سه بار مسواک زدن در روز به همراه استفاده 
از نخ دندان است كه می تواند به جلوگيری از پوسيدگی دندان ها كمک بيشتری كند. 

مصرف ميوه ها در ميان وعده نيز در صورت استفاده از مسواک مشكلی نخواهد داشت.

چگونه از اضافه وزن جلوگیری کنیم؟ 
يک کارشناس تغذيه با تاکيد بر اينکه کاهش وزن با خوردن غذاهای سالم و 
به ميزان لازم امکان پذير است، گفت: با فعاليت بيشتر می توان از اضافه وزن 

جلوگيری کرد. 
"مينو رمضانی" با بيان اینكه یكی از بهترین راه ها برای داشتن وزن طبيعی، فعال بودن 
است، گفت: كاهش وزن گاهی موقتی است، اما برای كاهش وزن دایمی می توانيد عضو 
تيمی ورزشی شوید یا اگر ورزش های گروهی را نمی پسندید، ورزش هایی مانند شنا، 

تنيس و هنرهای رزمی را امتحان كنيد. 
این كارشناس تغذیه تاكيد كرد: حتی یک جست وخيز ساده، دویدن یا طناب زدن هم 
می تواند خوب و مفيد باشد. برای داشتن فعاليت بيشتر، به جای آسانسور از پله استفاده 

كنيد یا قسمتی از مسير خانه تا مدرسه یا محل كار را پياده طی كنيد. 
رمضانی یادآور شد: داشتن فعاليت بيشتر به معنای كمتر تلویزیون تماشا كردن و كمتر 
پای كامپيوتر و بازی های كامپيوتری نشستن هم هست. خوردن غذاهای سالم بخش 

دیگری از برنامه  تناسب اندام است. 
وی افزود: طبق این برنامه، باید همه  نوع غذایی بخورید و رژیم غذایی روزانه تان شامل 
پنج وعده ميوه و سبزیجات باشد. سعی كنيد تا جایی كه می توانيد به جای آب ميوه های 
قندی و نوشابه های گازدار، آب و شير كم چرب و دوغ بنوشيد. غذاهای پركالری و پرچربی 

را فقط هر از گاهی مصرف كنيد و هربار هم مقدار كمی از این غذاها را بخورید.



اجتماعی 6

یک جامعه شناس

دختران دنبال شریکی هستند که حقشان را به 
رسیمت بشناسد 

چند سالی است که تعادل جمعيتی جوانان در سن ازدواج به هم ريخته، 
بطوريکه تعداد دختران در سن ازدواج که در گذشته کمتر از پسران بود 
يکباره تغيير کرده و اين بار تعداد دختران بيشتر از پسران شده است. 
بررسی های آماری سازمان ثبت احوال هم نشان می دهد که تعداد دختران 

جوان در سن ازدواج بيشتر از پسران آماده ازدواج است.
مجرد بودن دختران تحصيلكرده سبک زندگی آنها را هم تغيير داده به طوریكه اكثرا 
به دنبال زندگی مجردی می روند و اگر در گذشته این موضوع در خانواده ها یک امر 
ناپسند بود امروز آن را قبول دارند ودیگر بنگاههای املاک هم به راحتی روی شيشه ها 

كاغذهایی دارند كه نشان از اجاره خانه به دختران مجرد دارد.
در همين زمينه گزارش و گفتگوهایی با عناوین" چرا دختران مجرد زیاد شده اند؟ 
مقصر كيست؟" و "چرا آسيب های مردانه، زنانه شده اند؟" منتشر شد. مخاطبان در این 
گزارشها نظراتی را بيان كرده بودند كه قابل تامل بود. از این رو دكتر اميد علی احمدی، 

جامعه شناس خانواده و استاد دانشگاه در یک یادداشت به تحليل آنها پرداخته است.
ازدواج نكرده و برخی دلایل آن نظرات خوانندگان  رشد نسبت و تعداد دختران 
كه در  اند؟ مقصر كيست؟"  زیاد شده  "چرا دختران مجرد  بر مطلب  خبرآنلاین 
خبرآنلاین انعكاس یافته بود و تنوع پاسخ ها و مشاركت ایشان برای ارایه پاسخ، 
انگيزه ای شد برای نوشتن این مطلب كوتاه كه شاید بتواند ضمن انعكاس نظرات همه 
مشاركت كنندگان، پاسخی مبتنی بر مطالعات گوناگون در حوزه ازدواج و خانواده، 

باشد.
اگر به فرض محال كه دیگر امروز خيلی هم محال به نظر نمی رسد، فردی پس از 
بيست سال از خواب بيدار شود و به خيابان محل خود برود، به یقين یكی از تفاوت 
های مهمی كه ملاحظه خواهد كرد این است كه حضور دختران و زنان در جامعه چند 
برابر گذشته است. به راستی دختران و زنان چرا و چگونه از خانه خارج شدند؟ و علت 
حضور بيش از پيش ایشان در كوچه و خيابان و فضاهای عمومی و دولتی، در شهرهای 

بزرگ و كوچک و حتی روستاها چيست؟
در جامعه سنتی و تاریخی ما چه چيز زنان را پایبند خانه می كرد؟ البته پر واضح است 
كه زنان در جامعه روستایی و عشایری ما همپای مردان فعاليت می كردند و این فقط 
در شهرها و مناطق سنتی بود كه حضور زنان در خيابان و فضاهای عمومی منع می 
شد یا حداقل مقبول نبود، به یقين آنچه از همه بيشتر زنان و دختران را در خانه نگاه 
می داشت نوعی تقسيم كار اجتماعی بود كه به هر دليل از جمله ناامنی زنان را خانه 

نشين كرده بود و مردان را عهده دار امور خارج از خانه.
ساختار خانواده به گونه ای بود كه حجم بزرگی از وظایف خانگی مربوط به پرورش 
كودكان و شوهر داری و كارهای خانگی فاقد درامد مستقيم یا غير دستمزدی را بر 
عهده زنان و دختران می گذاشت و حجم این وظایف به قدری بود كه قسمت اعظم 
وقت زنان را می گرفت و باقی صرف گفت و شنود می شد كه خود كاركردهای 

اجتماعی فراوان داشت.
با از بين رفتن یا كم اهميت شدن كارخانگی درآمدزا مثل صنایع دستی، قاليبافی و 
دامداری و مانند آن وقت عمده ای برای زنان باقی ماند كه طبعا با پيدایش و اوج گرفتن 
رسانه های گروهی، صرف استفاده از آنان می شد. انقلاب فرصت دیگری بود تا برخی 
مطالبات زنان كه از انقلاب مشروطه رو سوی عمومی شدن داشت، وجهه ای عمومی 
تر به خود بگيرد و زنان را هرچه بيشتر به كوچه و خيابان و مسجد بكشاند. سالهای 
بعد از آن به تریج امكان تحصيل زنان در مقاطع بالاتر فراهم شد و كار به جایی رسيد 
كه شمار و نسبت زنان در حال تحصيل در دانشگاه ها از مردان فزونی گرفت. نباید 

از یاد برد كه توسعه آموزش عالی توسط دانشگاه آزاد در این امر تاثير بسزایی داشت.
اینک جامعه با رشد قابل توجه حضور زنان و مطالبات اجتماعی آنان روبروست. این 
مطالبات بخشی معطوف به حق انجام فعاليت های اجتماعی و كسب شغل و پيدا 
كردن استقلال مالی است و بخش دیگر معطوف به تغييراتی است كه در درون خانواده 
باید روی دهد. مردان به تدریج، با تغيير نسل و مواجه با واقعيت توانایی هاو خواست 
های زنان برای ایشان در امور مختلف جا باز كردند و برخی از نقش ها و سمت ها و 
پایگاه های صرفا مردانه شكل و شمای دوجنسيتی گرفتند. اما در درون خانواده مردان 
پافشاری بيشتری برای حفظ پایگاه های سنتی خود دارند و نسبت بزرگی از مردان 
هنوز پذیرای تقاضاها و مطالبات زنان نيستند. زنان برای مواجه به شرایط جدید و ایجاد 
زمينه های مساعد برای ایفای نقش های امروزی تر، به جای عوض كردن پدر و برادر 
درصدد ایجاد محيط های خانوادگی عادلانه تر و برابری خواه ترند. بنابراین، از یک 
طرف مردان به دنبال حفظ مواضع سنتی خود در خانواده اند و از سوی دیگر دختران 
در شرف ازدواج به دنبال شركایی هستند كه حق آنان را برای داشتن مواضع نسبتا 
مشابه با مردان به رسميت بشناسند. این وضعيت متناقض یا پارادوكسيكال به زیان 
ازدواج تمام شده، سن ازدواج را بالا برده و حضور دختران را در جامعه هر چه بيشتر و 
به صورتی محسوس، افزایش داده است. به فرایند مورد اشاره فوق باید تشدید سرعت 
مدرنيسم و خلقيات آن را باید افزود. فردیت و عقلانيت و تقدس زدایی از امور از جمله 
خانواده و ازدواج و قواعد آن، از جمله ابعاد و خصلت های این فرایند عظيم و جهانی 
است. نسبت دادن اوصاف عظيم و جهانی طبعا به معنای درست بودن این فرایند ها 
نيست چرا كه هر كسی می داند كه برای حفط خانواده باید تمام قد در مقابل تعابير 
مدرن از زندگی كه نافی خانواده باشد باید ایستاد مگر آن كه طرحی جایگزین برای 
خانواده و ازدواج در نظر باشد كه تا امروز چنين طرحی توسط هيچ فرد یا سازمانی به 
صورت علمی یا ایدئولوژیک ارایه نشده كه قابليت اجرا داشته باشد و بتواند جایگزین 
آنان شود. پاسخ خوانندگان گرامی همه درست است با این ملاحظه كه بزرگمهر گفت: 
"همه چيز را همگان می دانند و همگان هنوز از مادر نزاده اند." اما مهمترین تفاوت ارای 
مردم و دانشمندان در این جاست كه عموما مردم در هنگام بحث در باره علت های بروز 
یک پدیده به چند عاملی بودن پدیده ها، تفاوت نسبت اثر عوامل و نسبيت امور كم 
توجهی می كنند و سعی می كنند یک عامل را به عنوان علت العلل یک پدیده معرفی 
كنند و از آن دفاع كنند. مهمترین توصيه در این هنگام "كنترل" است. به این معنی 
كه در هنگام بحث در باره علت یک پدیده با خود بيندیشند كه اگر تحصيل در یک امر 
مانند ازدواج موثر است، در نظر بگيریم كه با فرض داشتن دو نمونه مثلا دو فرد كه هر 
دو دارای تحصيلاتی مشابهند چه چيز باعث تفاوت رفتار آنان می شود. بدین ترتيب 
معمولا ما به وجود متغيرهای دوم و چندم نزدیک می شویم و این وضعيت یعنی چند 

عاملی دیدن پدیده های اجتماعی، به واقعيت پدیده های اجتماعی نزدیک تر است.

هشدار های 
انتظا می

ازپارک کردن وسايل نقليه 
در مکان های خلوت و تاريک

خودداری کنيد.

توصیه های 
راهور

هنگام خرابي احتمالي
وسيله نقليه، در شانه خاکي 
جاده، توقف کنيد و با استفاده 
از علائم ايمني، بخصوص در 
تاريکي هوا، نسبت به رفع 

نقص آن اقدام نماييد.
اداره آموزش فرهنگ ترافيک راهور قم

مدیركل پدافند غير عامل استان قم :

پدافند غیر عامل نباید با هیچ بهانه و توجیهي 
متوقف شود 

مديرکل پدافند غير عامل اس�تان قم  گفت :بر اس�اس فرمايشات مقام معظم 
رهبري)مدظله العالي( پدافند غير عامل يک اصل براي هميشه است و نبايد با 

هيچ بهانه و توجيهي متوقف شود 
مهندس مهدي متقيان در دیدار با حجت الاسلام و المسلمين دكتر دیرباز رئيس دانشگاه 
قم ضمن تشكر از فعاليت هاي انجام شده گفت: در حوزه پدافند غير عامل فرهنگ سازي و 
اطلاع رساني ضروریست و باید از تمام ظرفيت ها استفاد شود. متقيان اشاره كرد مشكل ما 
كمبود اعتبار نيست مشكل عدم هم افزایي دستگاه هاي اجرایي استان است. وي به منظور 
تقویت زیر ساخت ها  در خصوص طرح ها و پروژه هاي عمراني بر ضرورت پيوست ملاحظات 
و الزامات پدافند غير عامل مندرج در بند الف ماده ۲1۵ قانون برنامه پنجم توسعه كشور تاكيد 
كرد. مدیركل پدافند غير عامل استان گفت با توجه به پتانسيل ها و ظرفيت هاي دانشگاه قم 
لازم است مجوز دوره هاي تحصيلات تكميلي كارشناسي ارشد و دكتري پدافند غير عامل 
اخذ شود. وي بر تعيين اعضاء و تشكيل كميته پدافند غير عامل دانشگاه تاكيد كرد. در نهایت 
رئيس دانشگاه قم ضمن خير مقدم گزارشي از فعاليت هاي انجام شده ارائه كردند. وي گفت 
مي توان در قالب تفاهم نامه همكاري با اداره كل پدافند غير عامل استان موضوعات و مسائل 
در حوزه پدافند غير عامل را پي گيري كرد. حجت الاسلام و المسلمين جناب آقاي دكتر 
دیرباز به منظور فرهنگ سازي و اطلاع رساني بر برگزاري دوره هاي آموزشي با موضوع پدافند 

غير عامل براي اساتيد دانشگاه اشاره كردند.

 شهردار منطقه ۵ قم خبر داد:
آغاز  ترمیم و روکش آسفالت بلوار شهید محلاتی 

 شهردار منطقه 5 قم  گفت :تلاش و پيگيری بی وقفه پرسنل خدوم شهرداری 
منطقه 5 در راستای اجرای هر چه بهتر پروژه های عمرانی، خدماتی و ترافيکی 

منطقه با تمام توان ادامه دارد. 
احمد تركمن با اشاره به انجام پروژه های عمرانی ، خدماتی و ترافيكی منطقه ، از آغاز  پروژه 
تراش ، ترميم و روكش آسفالت بلوار شهيد محلاتی به متراژ بيش از  ۲۰۰۰۰  مترمربع و 
توزیع آسفالت 13۰۰ تن خبرداد. وی درزگيری، تراش ،ترميم و لكه گيری و آسفالت معابر 
و شوراع سطح منطقه را با توجه به حجم بالای تردد و وجود پایگاه شيعيان اثنی عشری 
)مسجد مقدس جمكران( پر اهميت خواند و از بكار گيری و آماده باش اكيپ آسفالت مجرب 
خبر داد.  شهردار منطقه ۵ در ادامه از اولویت بندی و زمانبندی كارشناسی شده در اجرای 
پروژه های عمرانی جهت خدمت رس��انی هرچه بيشتر به شهروندان و مسافرین  دانست 
و افزود: تمامی پروژه های ش��هری پيش از اجرا ، به صورت كارشناس��ی مورد بررسی قرار 
می گيرند و به ترتيب اهميت و اولویت اجرایی می گردند. وی در پایان افزود: جدولگذاری، 
زیرسازی و آسفالت معابر شهری و املاک تملک و تعریض شده نيز در دستور كار بوده و 

دركنار سایر پروژه ها بدون وقفه به همت  شهرداری منطقه ۵ اجرا و دنبال خواهد شد .

رئيس كميسيون برنامه و بودجه و سرمایه گذاري شوراي اسلامي شهر قم :

باید سیما و منظر مناسب در هسته مرکزي 
شهرقم وجود داشته باشد

رئيس کميسيون برنامه و بودجه و سرمايه گذاري شوراي اسلامي شهر قم گفت: 
براي احياي بافت فرسوده بايد تسهيلاتي به افراد داده شود تا به احياي اين بافت 

بپردازند و شکل مناسبي در اين بافت به وجود آيد.
حجت الاس��لام محمد آتش زر با اشاره به بافت اطراف حرم حضرت معصومه )س( اظهار 
كرد: حرم كریمه اهل بيت )س( در هسته مركزي شهر واقع شده، بنابراین ساخت وسازهاي 
موجود در این بخش نباید ارتفاع زیادي داشته باشد. وي خاطرنشان كرد: با فاصله گرفتن از 
حرم حضرت معصومه )س( ارتفاع ساختمان ها افزایش پيدا مي كند، بر همين اساس پروانه 
براي ساخت و سازها صادر مي  شود. رئيس كميسيون برنامه و بودجه و سرمایه گذاري شوراي 
اسلامي شهر قم با بيان اینكه بافت اطراف حرم حضرت معصومه )س( قدیمي است، گفت: 
بخشي از بافت پيراموني حرم حضرت معصومه )س( مانند گذرخان ميراثي بوده، اما هنوز 
اقدامي براي احياي آن صورت نگرفته است و بخشي دیگر از مالكان این گونه بافت ها به دليل 
آنكه بيشتر از سه طبقه نمي توان در این محدوده احداث كرد، تمایلي به ساخت و ساز ندارند.

وي عنوان كرد: باید طرح جامع براي بافت فرس��وده هس��ته مركزي ش��هر تهيه ش��ود، 
البته اقداماتي در این بخش در دس��تور كار قرار گرفته كه از جمله آنها مي توان به احداث 
ميدان بزرگ امام خميني )ره( و پاركينگ اشاره كرد. رئيس كميسيون برنامه و بودجه و 
سرمایه گذاري شوراي اسلامي شهر قم با اشاره به زائران مختلفي كه به شهر قم سفر مي كنند، 
گفت: باید سيما و منظر مناسب در هسته مركزي شهر وجود داشته باشد، زیرا زائران با سفر 
به قم به عنوان نخستين مكان به حرم حضرت معصومه )س( تشرف پيدا مي كنند، بنابراین 

وجود بافت مناسب شهري در این مكان از اهميت فراواني برخوردار است.

نفس قم به سختی بالا می آید؛

وقتی ریز گردها مجاری تنفسی قم را از کار می اندازند

آلودگی هوا چندی است که گريبان گير شهروندان قمی 
شده، مسئله ای که تحمل گرمای طاقت فرسای قم را برای 

شهروندانش سخت تر کرده است.
هركسی كه زندگی در قم را تجربه كرده باشد از دیرباز با گرمای 
طاقت فرسا و بعضاً غيرقابل تحمل قم آشنا بوده و زندگی در دمای 
بالاتر از ۴۵ درجه سانتی گراد را تجربه كرده است؛ قم رتبه سوم 
بيشينه هوای كشور را دارد و حتی در برخی روزهای سال در صدر 
گرم ترین استان های كشور قرارگرفته و گوی سبقت را حتی از 

هرمزگان و بوشهر هم می رباید.  
گرمای طاقت فرسای قم ساليان سال است كه گریبان گير استان 
قم و مردم آن است و شهروندان قمی خود را به این آب وهوا عادت 
داده اند ولی آنچه تحمل این شرایط را سخت تر كرده است وضعيت 
آلودگی هواست؛ مسئله ای كه یكی دو سالی است كه به شكل ریز 
گرد مجرای تنفسی این شهر را نشانه رفته است و ریه هایش را از 

كار انداخته است.
 با نگاهی به روایات وسيره ی اهل بيت )ع( می توان دید كه مكتب 
اسلام به طبيعت و محيط زیست اهميت فراوانی داده است. دعوت 
قرآن به مطالعه طبيعت و آثار آن در بسياری از آیه ها، نام گذاری 
بسياری از سوره ها به نام عناصر طبيعی مانند بقره، نحل، نور، فجر و 
شمس بسياری از سور دیگر و همچنين نوع خلقت انسان كه وابسته 
است به عناصر مختلف طبيعت همه این ها نشان از نقش برجسته 

محيط  زیست در زندگی انسان و تأكيد ویژه اسلام بر آن دارد. 
در آیه 86 سوره مائده خداوند كسانی را كه به طبيعت آسيب 
می رسانند متجاوز خوانده و به آن ها هشدار داده كه این عمل آن ها 
را از رحمت و محبت خداوند محروم خواهد كرد. این كه انسان اشرف 
مخلوقات است نباید عاملی باشد برای اینكه طبيعت را به نابودی 
بكشاند بلكه انسان موجودی مختار خلق شده و باید پاسخگوی تمام 

نعمت هایی كه خداوند در اختيارش قرار داده باشد. 
حفاظت از محيط زیست كه نسل امروز و نسل های بعدی باید در 
آن زندگی كنند در دین اسلام، یک وظيفه ی دینی تلقی می شود. 
خداوند، طبيعت را هدفمند و هدف دار خلق و تمام مخلوقات را به 

لحاظ كميت و كيفيت به اندازه و متناسب آفریده است .
حالا سؤال اینجاست كه ما چقدر در حفظ و حراست از محيط زیست 

و عناصر آن در جهت تأكيدات دینی و اسلام گام برداشته ایم؟
 عدم تخصيص حق آبه ها از عوامل تداوم ريز گرد ها

دشت مسيله در حدود ۵۰ سال پيش دارای یكی از بهترین مراتع 
استپی و دشتی بوده به گونه ای كه محل چرای اسب های دولتی در 
آن زمان بوده است. علاوه بر مراتع خوب، این دشت در سال های 
گذشته یكی از بزرگ ترین مراكز توليد غلات در بخش مركزی ایران 
بوده است. این دشت شيبی به سمت دریاچه نمک دارد و به همين 
دليل رودهای متعددی همچون قم رود، رود مسئله و قَره چای كه از 

این دشت عبور می كنند، وارد دریاچه نمک می شوند.
در استان قم هرچه از نواحی غربی و كوهستانی در جنوب استان به 
سمت دریاچه نمک و دشت مسيله پيش رویم، از كيفيت خاک و 
آب كاسته شده تا جایی كه دشت ها تبدیل به بيابان های خشک و 

بی آب وعلف و خالی از سكنه می شوند.
 حالا با خشكسالی های اخير و عدم تخصيص حق آبه ها تأثير این 
دشت در ایجاد و تداوم ریز گردها و البته آلودگی هوای استان قم و 

سخت تر شدن شرایط زیست محيطی بسيار مشهود است.
 مدیركل حفاظت محيط زیست استان قم با اشاره به اینكه بسياری از 
مشكلات زیست محيطی كه گریبان قم را گرفته است ناشی از ضعف 
مدیریتی بوده است؛ اظهار داشت: با توجه به افزایش جمعيت استان 
قم برداشت آب از آب های زیرزمينی 9 برابر شده است كه خود 

تأثيرات بسيار ناگوار زیست محيطی دارد. 

سيد رحمان دانيالی گفت: افزایش بی رویه برداشت آب از چشمه های 
آب زیرزمينی استان قم باعث شده است كه حق آب ها به درستی 

تخصيص نشود.
 وی افزود: نامطلوبيت هوای استان قم از خرداد تا آخر تابستان 
بيشترین حد را دارد و این نامطلوبيت مقطعی است و ممكن است با 

ورزش باد حتی به 6 الی 7 برابر خود برسد.
 دانيالی با اشاره به اینكه عدم تخصيص حق آبه ها از مهم ترین عوامل 
تداوم ریز گردهاست؛ تأكيد كرد: چون در این زمينه طرح مطالعاتی 
جامعی صورت نگرفته است نمی توان به صورت آماری و دقيق در این 

زمينه سخن گفت.
 وی افزود: یكی از بزرگ ترین كانون های ایجاد و تداوم ریز گردها در 
قم دشت مسيله و تالاب های اطراف آن است كه عدم اختصاص 
حق آبه باتوجه به بافت خاک آن ها به ایجاد و انتقال ریزگرد ها كمک 

كرده است .
 مدیركل حفاظت محيط زیست استان قم با اشاره به اینكه اختصاص 
حق آبه در بحث مدیریت بحران بررسی خواهد شد، تأكيد كرد: 
همچنين با سازمان محيط زیست كشور هماهنگ شده و دكتر ابتكار 
به استان قم سفری داشتند و قرار شد در آن جلسه این معضل 
به طور كامل بررسی وحلاجی شود و برنامه های هر سازمان و اداره 

كل مشخص و تقسيم وظایف انجام شود . 
دانيالی همچنين در زمينه آلودگی ناشی از شركت های صنعتی اظهار 
داشت: فاضلاب ناشی از برخی شركت های صنعتی نيز عاملی دیگر 
كه مشكل را دوچندان كرده است و علی الخصوص با صنعتی شدن 
هرچه بيشتر استان قم لزوم توجه ویژه به احداث تصفيه خانه های 
فاضلاب صنعتی را ایجاب می كند؛ البته برخی شهرک های صنعتی 
به واسطه فعاليت واحدهای صنعتی فاضلاب خاص صنعتی ندارند اما 
لزوم احداث تصفيه خانه وجود دارد كه مستلزم همكاری شركت های 

صنعتی و همكاری استانداری و البته تأمين اعتبار است.
 70 درصد ريزگردها منشأ استانی دارد

نایب رئيس شورای اسلامی شهر قم گفت: در شهر قم بر اساس 
مطالعات انجام شده شاهد آن هستيم كه 7۰ درصد ریز گردهایی 
كه در سطح استان مشاهده می كنيم منشأ استانی دارد و تنها 
حدود 3۰ درصد منشأ خارج استانی دارد لذا باید مجموعه مدیریتی 
استان و سازمان های متولی نظير منابع طبيعی، جهاد كشاورزی و 

شهرداری ها كمک كنند كه این اتفاق تشدید نشود.
 حسن بختياری با اشاره به مطالعات صورت گرفته در رابطه با پدیده 
بيابان زایی یادآور شد: یكی از مخاطراتی كه بر اساس مطالعات وجود 
دارد این است كه عمده ترین مناطقی كه در معرض بيابان زایی 
قرار دارند مناطق غرب، شرق و شمال شرق قم است كه به شدت 
در معرض پدیده بيابان زایی قرار دارند كه باید برنامه ریزی لازم در 

مجموعه استان اتفاق بيفتد. 
وی عمده ترین راه كاری برای مقابله با ریز گردها را داشتن برنامه ریزی 
لازم در رابطه با حق آبه های زیست محيطی بيان و تصریح كرد: 
سطح  اخير  دهه  سه  دو  در  جمعيت  رشد  به واسطه  متأسفانه 
برخورداری از حق آبه های موجود كاهش یافته است و این كاهش 
حق آبه ها باعث رشد و توسعه بيابان زایی شده است و شرایط را برای 

توسعه ریز گردها مناسب كرده است. 
قطع هر درخت يک گام در جهت نابودی ريه های شهر

تخریب هزاران هكتار باغ و قطع ميليون ها درخت سبز در ۵۰ سال 
گذشته بابی توجهی برخی مسئولان آب وهوای قم را به این روز 
درآورده است؛ چه درخت و باغ هایی كه در این سال ها به بهانه 
ساخت وساز تخریب نشده و هركدام ضربه مهلكی به مجرای تنفسی 

این شهر نزده است.  
از قتل عامی دیگر درراه است؛  حالا هم كه زمزمه های جدیدی 
قتل عام درختان خيابان سميه به بهانه شاخت و ساز، باغ ۵ هكتاری 
در هسته مركزی شهر كه به نظر می رسد اجلش رسيده است و 

روزهای آخر عمر خود را سپری می كند.  
عليرضا مظفری، سرپرست شهرداری منطقه یک قم در این زمينه 
اظهار داشت: مجوز تغيير كاربری این زمين ها از قبل صادرشده است. 

پاسخی كه به سختی می تواند قانع كننده باشد .
با توجه به پيش بينی ها آنچه انتظار مردم قم را می كشد با نزدیک 
شدن تابستان و ماه رمضان و با توجه به شرایط نامساعد آب و هوایی؛ 
تحمل هوای بالای ۴8 درجه سانتی گراد به گفته سازمان هواشناسی 
با زبان روزه و هجوم ریزگرد هاست شرایطی كه حتی تصورش هم 

به نظر سخت می رسد.  
حالا شورای شهر قم وعده داده است كه فضاهای سبز قم به علت 
ساخت و ساز نابود نمی شود از طرف دیگر سرپرست شهرداری 
منطقه یک قم تأكيد كرده است كه حفظ و نگهداری فضای سبز در 
عمل كار مشكلی است و هزینه زیادی بر دوش شهرداری می گذارد؛ 
زمين هایی كه عمداً مالک خصوصی داشته و هر متر آن را با ارقامی 

حدود ۲ ميليون تومان به فروش می رساند. 
تومانی  ميليارد  بدهی 1۲۰۰  باوجود  كه  اینجاست  سؤال  حالا 
شهرداری قم آیا حفظ و نگهداری این فضاهای سبز در اولویت 
شهرداری قرار خواهد گرفت؟ یا نباید به وعده های داده شده چندان 
دل خوش كرد؟ و یا اینكه اگر حتی یک دهم از هزینه پروژه مونوریل 
و یا مترو قم كه نيمه تمام به حال خود رهاشده است صرف كاشت 
درخت می شد یا امروز دستگاه تنفسی قم این چنين به سوی نابودی 
می رفت؟ چه كسی الویت ها را تعيين می كند؟ ضامن سلامت 
و تنفس پيرمرد 7۰ ساله، بيمار قلبی و یا كودكان قم چه كسی 
است؟ سؤال هایی كه برای پاسخ به آن ها باید منتظر ماند و اقدامات 

مسئولان شهری را رصد كرد.

پنجشنبه -بیست وهشتم  خرداد ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3747

آوای ربنا در راه است؛

 چاره اندیشی برای آسیبی به نام تظاهر به روزه خواری

گزارش/ سميه رضايی

 ش�عبان چه زود ديار ما را ترک کرد هنوز نگذشته 
زمانی که س�لام خود را بر محض�ر نورانی مولايمان 
عرض کرديم هنوز ريسه آويخته بر پنجره خانه که 
به يمن قدم مبارکش کوبيده شده بود، روشن است 
ولی چه حيف که ش�عبان می رود و بايد سالی ديگر 
چش�م انتظارش باشيم. گذر از ش�عبان مرا به خانه 
عشق می رساند شعبان تو می روی اما ضيافت الهی 
را ب�رای ما به هدي�ه می آوری، تو م�ی روی اما کوله 
باری از عطوفت و اخلاص و پاکی ثمره رفتن توست. 
حال رسيده زمانی که بايد بر لب بنشانيم سلامی بر 
رمضان را. س�لام رمضان، س�لام بر ربنای افطارت و 
دعای سحرگاهت ... رمضان چه خوب آمدی، آمدنت 
مژده ايس�ت بر قلب ه�ای زنگار گرفت�ه ای که برای 

صيقل شدن دوباره، تو را می جستند....
رمضان ماه خوبی ها، ماه پاكی ها، ماه طهارت نفس و جان، 
ماه بهار قرآن، ماهی كه سرشار از نعمت است اندک اندک 
نزدیک می شود، ماهی كه دل باید برایش خانه تكانی كند، 
ماهی كه برای ورودش قلب و سيرتی پاک لازم است، آری 
پروردگارت تو را می خواند هر كه هستی باش فقط بيا كه 

فرشتگان و آسمانيان برای تو به زمين آمده اند.
رمضان ماهی است برای خودسازی و در واقع چگونه انسان 
بودن را دوباره به یاد ما می آورد. در این ماه دروازه های بهشت 
گشوده و دروازه های جهنم بسته می شود و شياطين در غل 
و زنجيرند و این فرصتی برای رسيدن به كمال معنویت و 

عبودیت است.
ب��ا این حال در ماه پر بركت و با فضيلت رمضان توجه به 
آداب روزه داری و رعایت موازین اسلامی بر كسی پوشيده 
نيس��ت اما متاس��فانه در چند سال اخير ش��اهد برخی 
بی توجهی ها و عدم رعایت برخی از موازین شرعی و گاهی 
روزه خواری در ملا عام توسط برخی از جوانان و همچنين 
تبليغات و فعاليت فروشگاه ها و اغذیه فروشی ها هستيم كه 
نيازمند توجه مسئولان و خانواده ها برای جلوگيری از این امر 

مذموم در این ماه الهی است.
باید گفت كه عدم توجه به این مسئله سبب قبح شكنی و 
از بين رفتن حرمت ماه مبارک رمضان و روزه داری می شود 
و می توان��د در درازمدت ب��ر این امر و وظيفه واجب دینی 
اثراتی سوء داشته باشد. هر گونه قصور در این زمينه گناهی 
بزرگ و نابخش��ودنی است و با توجه به اینكه جامعه ما در 
تيررس تهاجم فرهنگی دشمن قرار گرفته است این مسئله 
می تواند به دشمن كمک كند و راهی برای گسترش و نفوذ 

منكرات و فرهنگ غربی باشد.

تدابير ناجا برای مقابله با متظاهران به روزه خواری
در ش��هر قم نيز تدابير لازم برای مقابله با روزه خواری در 
ملا عام اندیش��يده شده است و سازمان های مختلف برای 

جلوگيری از این امر به ميدان آمده اند.
احمد صادقی معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان در 
خصوص تدابير در نظر گرفته ناجا برای مقابله با روزه خواری 
گفت: تمام رس��توران ها و اغذیه فروش��ی ها باید در زمان 
مش��خص شده به فعاليت و ارائه خدمات به مردم بپردازند 
و در ص��ورت تظاهر به روزه خواری آن واحد صنفی پلمی 

خواهد شد.
وی زمان فعاليت واحدهای آبميوه فروشی، بستنی، كبابی 
و جگركی در ماه مبارک رمضان را نيم ساعت قبل از اذان 

مغرب تا یک ساعت قبل از سحر اعلام كرد.
وی بيان كرد: رس��توران های هتل ها نيز تنها مجازند به 
مس��افران خود ارائه خدمات دهند و در غير این صورت با 

آنها برخورد خواهد شد.
صادقی افزود: داشتن مجوز از اداره نظارت بر اماكن عمومی 
برای تمام واحدهای صنفی برای ارائه خدمات در ماه مبارک 
رمضان الزامی است و نداشتن مجوز سبب منع آن واحد از 

فعاليت می شود.
مع��اون اجتماعی فرماندهی انتظامی اس��تان همچنين 
خواستار همكاری همه شهروندان و صاحبان صنوف برای 

بهتر اجرایی شدن این برنامه شد.
رمضان و آدابی که بايد رعايت شود

حجت الاسلام والمس��لمين ابراهيم كریمی كارشناس 
مسائل دینی نيز در خصوص ماه رمضان و آداب روزه داری 
گف��ت : رمضان بهار بندگی  اس��ت و بهترین فرصت برای 
خودسازی و تهذیب نفس اس��ت. در این ماه تمام اعضا و 
ج��وارح فرد روزه دار باید روزه باش��د و روزه تنها به تحمل 

گرسنگی و تشنگی محدود نمی شود.
وی گفت: كس��ی كه نس��بت به ماه رمضان بی توجهی 
می كند و برای آن ارزش��ی قائل نيست و به آن به صورت 
منفی می نگرد و حتی در ملا عام و به صورت آشكارا روزه 
خواری  می كند كس��ی است كه س��عی دارد ابراز  كند من 
جدای از مسلمانان هستم و به طور علنی عليه خود اعلام 

جرم می كند.
كریمی ادامه داد: روزه ماه رمضان امر و تكليفی واجب است 

و كسی كه آن را بدون عذر ترک كند گناهكار است.
وی خواهان مقابله جدی با این دسته از افراد شد و تاكيد 
كرد: بر تک تک مسلمانان و روزه داران واجب است كه برای 
از بين بردن منكرات تلاش كرده و به امر معروف و نهی از 

منكر بپردازند.
مواجهه با روزه خواری به عنوان يک آسيب اجتماعی

فاطمه س��ادات احمدی كارشناس علوم اجتماعی نيز در 
گفت وگو با خبرنگار فارس با اش��اره به اینكه روزه خواری 
یک رفتار ناهنجار اجتماعی به حساب می آید، افزود: وقتی 
طيف كس��انی كه تظاهر به روزه خواری می كنند را مورد 
بررسی آماری قرار می دهيم درخواهيم یافت كه اكثر آنها 
جوانان هستند و از همين رو باید با نگاه علمی این آسيب 

مورد توجه قرار گيرد.
وی با تاكيد بر اینكه به نظر می رسد كه برخی از جوانان و 
نوجوانان برای ارضای ميل به متفاوت بودن و اعلام شجاعت 
اق��دام به روزه خواری می كنند، افزود: به نظر می رس��د با 
آموزش های دقيق در سطح مدارس می توان این معضل را تا 

حد و حدود زیادی حل كرد.
احمدی با اشاره به اینكه می توان از منظر قانونی نيز به این 
مسئله توجه كرد، گفت: حتی افرادی كه تعلقات مذهبی 
زیادی ندارند باید توجه داش��ته  باش��ند كه تظاهر به روزه 
خواری در ملاء عام عملا قانون ش��كنی و زیرپا گذاش��تن 

حقوق شهروندان دیگر است.
وی با تاكيد بر اینكه خوشبختانه ماه مبارک رمضان برای 
قاطب��ه مردم ایران ماه روزه داری، انس با پروردگار و ترویج 
فضایل اخلاقی است ادامه داد: اگر نظارت اجتماعی و تذكر 
لسانی مردم به طور دقيق و با آرامش و نوع دوستی پيگيری 
شود برای به حداقل رساندن این آسيب به هيچ وجه نياز به 

قوه قهریه وجود ندارد.
با تمام این تفاس��ير باید توجه به ماه رمضان و روزه داری 
را در جامعه ای كه اس��لام دین اصلی آن اس��ت و مذهب 
اصلی شيعه دوازده امامی است، ارج نهاد و با فراهم سازی 
زمينه های لازم جوانان را به پيروی از دس��تورات اسلامی 

رهنمون كرد.
از آنجا كه خانواده نقشی اساسی در تكامل و تربيت فرزندان 
دارد بنابر این آگاه سازی جوانان و هدایت آنان در ابتدای امر 
باید در خانواده ه��ا صورت پذیرد و تربيت معنوی و دینی 

فرزندان به درستی از سوی والدین اجرا شود.
علاوه بر نقش��ی كه نهاد اصلی خان��واده در تربيت دینی 
فرزندان دارد جامعه نيز نقشی اساسی را بازی می كند كه 
باید با بسترس��ازی مناسب دینی و پررنگ ساختن آن در 
جامع��ه این مهم را تروی��ج داد. در جامعه كنونی با وجود 
رسانه ها و ابزارهای ارتباطی و فضای مجازی بستر برای تبليغ 
عليه دین به شدت فراخ است لذا حضور مبلغان و روحانيون 
و مسئولان برای جلوگيری از این فاجعه دینی ضرورت دارد 
و آنها می توانند با استفاده از ظرفيت فضای مجازی به تبليغ 
و اشاعه دین بپردازند. نقش رسانه ها و مراكز آموزشی نيز در 
این خصوص بسيار مهم است و می توان از طریق رسانه ها به 

تعریف دقيق اسلام و آموزه های دینی پرداخت.
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اخبار
سخنگوی دولت: 

برخی رفتارهای در تشييع غواصان شهيد 
مغاير با منافع ملی است

سخنگوی دولت در پاسخ به پرسشی در خصوص تخريب دولت و تيم هسته 
ای در تشييع غواصان شهيد، گفت: اگر دوستانی دغدغه ای دارند و بخواهند 
به اين صورت در محافل مختلف مطرح کنند و موجب تضعيف اين فرصت ملی 

شوند، قطعا يک رفتار مغاير منافع ملی را انجام می دهند.
محمد باقر نوبخت دیروز در حاشيه نشست هيات دولت، در پاسخ به خبرنگار ایرنا مبنی 
بر این كه اخيرا در رخدادهای ملی شاهدیم كه در جهت تخریب دولت و خصوصا تيم هسته 
ای اقدام می شود، گفت: تردید نداشته باشيد كسانی كه با هر انگيزه ای این كار را انجام 

دهند، خلاف مصالح ملی فعاليت می كنند.
وی ادامه داد: علاوه بر این، این رفتارها در تعارض با توصيه رهبر معظم انقلاب است كه 

به همه افراد داشتند و با صراحت بيان كردند.
سخنگوی دولت با تاكيد بر این كه همه از نظر ایشان مطلع هستند، تصریح كرد: تاسی 

از این نظر، قطعا منافع ملی ما را تامين می كند.

موسوی لاری: 

مراسم تشييع غواصان شهيد 
را به ميتينگ سياسی تبديل کردند

به  شهيد  سربازان  تشييع  تبديل  گفت:  لاری  موسوی  عبدالواحد  سيد 
ميتينگ سياسی کار بدی است. از اين مراسم برای مقابله با مذاکرات استفاده 

کردند که خيلی بی انصافی است.
 عبدالواحد موسوی لاری در حاشيه اولين نشست شورای عمومی فصلی حزبی حزب 
ندای ایرانيان ضمن انتقاد از اتفاقات صورت گرفته در تشيع جنازه غواصان شهيد گفت: 
در حقيقت آمدند و از تشيع جنازه برای مقابله با مذاكرات استفاده كردند كه خيلی بی 

انصافی است.
وی اضافه كرد: تبدیل تشيع جنازه سربازانی كه برای وطن شهيد شدند و همه هم به 
آن علاقه مند هستند به یک متينگ سياسی چيز بدی است. می گویند برای تشيع پيكر 
این شهدا بوده، این درست است ولی ما می گویيم اقلا راستگو باشيد و ميتينگ سياسی 

برگزار نكنيد.
وزیر اسبق كشور در بخش دیگری از سخنانش در خصوص فعاليت اصلاح طلبان در 
قالب نهاد عالی اصلاح طلبان گفت: جمعی از اصلاح طلبان بودند كه جلساتی تشكيل دادند 

ولی تحت این عنوان نبوده است.
وی یادآور شد: شورای راهبردی و شورای هماهنگی دو مجموعه نيستند و یک مجموعه 

هستند و دو جلسه تا كنون برگزار كرده اند و با یكدیگر تبادل نظر داشته اند.
موسوی لاری همچنين گفت: شورای اصلاح طلبان استان ها در 1۴ یا 1۵ استان 
تشكيل شده و قاعدتا طی دو سه هفته آینده در تمام استان ها این شورا تشكيل می شود.

وی همچنين در پاسخ به سوالی مبنی بر اینكه راهبرد اصلاح طلبان در انتخابات آتی 
مجلس راهبرد كسب اكثریت است یا نتيجه ای مثل مجلس پنجم گفت: هر چه بيشتر 

باشد بهتر است. حتما اگر بتوانيم به دنبال اكثریت هستيم اگر هم نشد یک پله پایين تر.
به گزارش ایرنا، اولين نشست شورای عمومی اصلی حزب ندای ایرانيان با حضور 
عبدالواحد موسوی لاری، صادق خرازی، علی یونسی و جمعی از اعضا این حزب در مجتمع 

فرهنگی سينما ایران برگزار شد.

هشدار وزير کشور درباره برگزاری 
هر نوع تجمع  غيرقانونی

وزير کشور اظهار کرد: با هر نوع تجمع غيرقانونی از سوی هر گروهی که باشد 
برخورد می کنيم.

عبد الرضا رحمانی فضلی در واكنش به اعلاميه تجمع عده ای در برابر وزارت ورزش و 
وزارت كشور گفت: ما قطعا با هر نوع تجمع غيرقانونی مقابله می كنيم .

وی همچنين درباره لغو مراسم های حاميان دولت در روزهای گذشته یادآور شد: هيچ 
مشكلی نبوده است. در شهر دليجان اصلا هيچ جلسه ای قرار نبود برگزار شود. در آمل هم 

مشكلی نبوده، فقط چند نفر معدود در یک جلسه اعتراضی داشتند.
رحمانی فضلی در مورد تبليغات برخی نامزدهای انتخابات مجلس نيز خاطرنشان كرد: 
تبليغات در فضای مجازی و واقعی اگر توسط خود فرد از هم اكنون آغاز شده باشد، تخلف 

بوده و به عنوان تبليغات غيرمجاز با آن برخورد می شود.
وزیر كشور همچنين درباره وضعيت مجوز جبهه یكتا گفت: این جبهه مجوز ندارد و 

غيرقانونی است و باید حتما مجوز بگيرد. جبهه ها باید مجوز بگيرند.
رحمانی فضلی در پایان در پاسخ به این سوال كه آیا صحت دارد 7۵ درصدمسئولان 

وزارت كشور به دولت گذشته تعلق دارند گفت: این مسأله شایعه است.

صادق خرازی: قاطعانه ازدولت حمايت می کنيم

دلواپسی دامی برای فريب مردم است
 رييس شورای مرکزی حزب ندای ايرانيان با بيان اين که از دولت قاطعانه 

حمايت می کنيم، گفت: دلواپسی دامی بيش برای فريب مردم نيست.
سيد صادق خرازی روز چهارشنبه در اولين نشست شورای عمومی اصلی حزب ندای 
ایرانيان با بيان این كه امروز نقش ما عبور از یكدیگر نيست بلكه باید این تفكر انحرافی و 

كسانی كه باور به مبنای انقلاب، رهبری و قوانين دارند از یكدیگر تفكيک كنيم.
وی ادامه داد: به نام دین، دین و ایمان مردم را فتاندند و یكی از مهم ترین گام های ما در 

انتخابات این است كه تكليف خود را در جامعه با این انحراف مشخص كنيم.
خرازی اضافه كرد: ندا نباید دنبال این باشد كه چه زمانی به قدرت می رسد. مهم ترین 
خدمت ندا حضور و تاثيرگذاری در جامعه است، گرچه باور قلبی ما این است كه نيروهای 

ندا لایق بهترین موقعيت های مدیریتی هستند. 
وی با بيان این كه امروز عمق سخنان نيروهای استانی حزب اگر بيشتر از نيروهای مركز 
نباشد، كمتر از آن نيست، گفت: در جامعه ای هستيم كه عصر انقلاب انفورماتيک است 
و انفورماتيک تاثير بزرگی بر پيشرفت جوامع گذاشته است و چه بخواهيم و چه نخواهيم 

بزرگ ترین نقش انفورماتيک پيوند روستا، شهر، استان و مركز است.
ریيس شورای مركزی حزب ندای ایرانيان یادآور شد: از دولت قاطعانه ، دقيق ، با همت 
، مشروع و مشروط حمایت می كنيم اگرچه دولت را دولت اصلاح طلبی نمی دانيم اما از 
آن حمایت می كنيم كه به جنبه های مدنی جامعه برسد و تصور می كنيم گام هایی كه 

دولت بر بستر تحولات داخلی و حل معضلات خارجی برمی دارد، گام های مهمی است.
خرازی تصریح كرد: هر گروهی به قدرت می رسيد، چاره ای نداشت جز این كه این 
راه را برود اما شرط ما هم شرط بلاغ است و شرطی اساسی است كه به اعتقادات و تعهد 
مردم باور داشته باشد، ما هم این تعهد و تلاش را مورد حرمت قرار می دهيم و فكر می 
كنيم تمام جریانات سياسی می دانند كه اگر دولت در برخی از مسایل كوتاه می آید اهم 
و فی الاهم می كند تا مشكلات را حل كند. وی یادآور شد: درک می كنيم كه دلواپسان، 
دلواپس چه هستند و جامعه هم درک می كند و می داند كه دلواپسی، دامی بيش برای 
فریب مردم نيست. هنوز در اشتباهند و نمی دانند كه مردم ایران سرچشمه آگاهی، دانایی 
و برنایی هستند و هيچ جریانی با این مردم نمی تواند به عنوان قيم صحبت كند. وی با بيان 
این كه ما رهبر داریم، تصریح كرد: اصلاح طلبی در ایران ملتزم و باورمند به نقش و جایگاه 
متعالی و عالی رهبری در ایران است. ریيس شورای مركزی حزب ندای ایرانيان یادآور شد: 
كسانی كه باعث شدند و می شوند افتراق در جامعه زیاد شود، خدمتی به آرمان های مردم 
نمی كنند و تصور می كنند با دروغ و پليدی و پلشتی می توانند شخصيت های انقلاب را از 
آن بگيرند و باعث نفاق شوند اما بدانند كه اشتباه می كنند. خرازی یادآور شد: در انتخابات 
شركت می كنيم چون حس می كنيم مسئوليت داریم و باید گام های مستحكم برداریم.

وی در بخش دیگری از سخنان خود با بيان این كه هدف ندای ایرانيان این است كه گام 
های مشتركی در راستای منافع ملی بردارد و بتواند بحث اصلاح طلبی جامعه را تبيين كند، 
گفت: ندا به هيچ وجه از اصلاحات عبور نخواهد كرد چون به باورهای اصلاح طلبی واقعی 
كه مدنظر امام )ره( بود، اعتقاد دارد. ریيس شورای مركزی حزب ندای ایرانيان تصریح كرد: 
تجلی اصلی كه می تواند ندا را تبدیل به ندای واقعی كند باور به ۲ عنصر اعتقادات دینی و 
تشخص به باورهای انقلاب است. خرازی ادامه داد: امروز زمان آن گذشته است كه بتوانيم با 
زبان جامعه را فریب دهيم. حزب ندای ایرانيان به دنبال از بين بردن انحراف در كشور است 
و تمام تلاش خود را صرف می كند كه انحراف از كشور رخت بربندد و حاضریم در این راه 
خط شكن باشيم حتی اگر خون بخواهد. وی تصریح كرد: امروز انحرافی كه ضربه بزرگی به 
فضيلت دینی ما زده است باید از ایران برود و در مقابل آن تفكری باید در جامعه رشد كند 

كه انحراف را افشاگری می كند.

وزير امور خارجه آمريکا:

درباره گذشته هسته ای ايران توضيح نمی خواهيم
وزير اطلاعات:

 امنيت با ايجاد دلهره در ميان مردم ايجاد نمی شود

وزير امور خارجه آمريکا ابراز اميدواری کرد که سفرش به 
وين، پايان بخش مذاکرات مربوط به برنامه هسته ای ايران باشد.

جان كری در نشست خبری روز سه شنبه خود كه از طریق 
ویدئو كنفرانس برگزار شد درباره روند مذاكرات هسته ای ایران و 
گروه 1+۵ و حضورش در این رایزنی ها، گفت: طی روزهای آینده با 
توجه به این كه پيشرفت مذاكرات هسته ای در وین چگونه خواهد 
بود به وین كه ميزبان مذاكرات است خواهم رفت. اگرچه هنوز 
تاریخ دقيق سفرم مشخص نيست. وی ادامه داد: واضح است كه 
موانعی در این مسير وجود دارد اما مواضع ما در مقایسه با آنچه 
كه در برنامه اقدام مشترک و در مصاحبه ها و رایزنی های با افراد 
طی چند ماه گذشته اعلام كرده ام ذره ای تغيير نكرده است. كری 
این رایزنی ها را دشوار و حساس توصيف كرد و گفت: همان طور 
كه هميشه گفته ام شتابزده توافق نخواهيم كرد كه فقط یک توافق 

كرده  باشيم. توافقی كه ما را به هدفمان نرساند را امضا نخواهيم 
كرد. وی در پاسخ به این سوال كه آیا آمریكا در این مذاكرات امتياز 
می دهد و قرار است درباره موضوعات مختلف مورد بحث شامل 
لغو تحریم ها و وجود ابعاد نظامی احتمالی چه تصميماتی بگيرد 
بيان كرد: واضح است كه در مذاكرات بده بستان هایی وجود دارد؛ 
اما آنچه در لوزان اعلام كردیم همانند برنامه اقدام مشترک شامل 
پارامترهای كليدی بود كه لازم است محقق شود.  كری همچنين 
در پاسخ به سوالی درباره این كه آیا حل كامل موضوع ابعاد نظامی 
احتمالی بخشی از شروط توافق با ایران و اقدام برای كاهش یا 
لغو یا تعليق تحریم های ایران است و این كه آیا این موضوع قابل 
مذاكره است، گفت: موضوع وجود ابعاد نظامی احتمالی در برخی 
رایزنی ها در این زمينه كمی تحریف می شود. ما روی این موضوع 
متمركز نشده ایم كه ایران درباره آنچه در یک مقطع زمانی یا هر 
زمان دیگری انجام داده توضيح دهد. ما می دانيم كه آنها چه كاری 
انجام داده اند و هيچ تردیدی نداریم. ما از فعاليت های نظامی خاصی 
كه آنها مشغول انجام آن بودند كاملاً مطلع هستيم. وی ادامه داد: 
آن چه ما درباره آن نگران هستيم آینده است. برای ما ضروری است 
كه بدانيم فعاليت هایی كه متوقف شده اند در آینده چگونه خواهند 
بود و این كه بتوانيم با روشی مشروع اقدام مناسب در خصوص آن 
فعاليت ها را به كار گيریم. این مطمئناً یكی از نيازمندی های ما 
برای قضاوت درباره آن چيزی است كه باید در یک توافق قانونی به 
دست آید. برای داشتن توافقی كه بتواند عاملی برای كاهش عمده 

تحریم ها شود باید پاسخ آنها را داشته باشد. 

وزير اطلاعات، با بيان اينکه فعاليت حراست در دانشگاه 
ها ظرافت و ويژگی های خاصی دارد، تاکيد کرد: کار در 
دانشگاه ها کار در حوزه خودی است و فضای امنيت در 
جامعه اسلامی بايد بدون کوچکترين رعب و وحشتی در 

دل مردم ايجاد شود.
حجت الاسلام والمسلمين سيد محمود علوی وزیر اطلاعات در 
همایش مدیران حراست واحدهای دانشگاه آزاد اسلامی با تبریک 
فرارسيدن ماه مبارک رمضان و با بيان اینكه بسيار خوشحالم كه 
امروز در دانشگاه آزاد اسلامی حضور دارم به مباحثی در زمينه 
ویژگی های فعاليت های امنيتی و حراستی در جامعه اسلامی 

پرداخت.
 علوی با بيان اینكه فعاليت در محيط های علمی ظرافت و 
ویژگی های خاص خود را دارد و امنيت با آرامش از الزامات محيط 
علمی است ، تاكيد كرد: كار در محيط دانشگاه به دليل وجود 
دانشمندان ، اساتيد و دانشجویان خاص و ظریف است آنچنان كه 
ایجاد امنيت در این محيط نيز فرهنگ و ویژگی های خاص خود را 
دارد. وزیر اطلاعات تصریح كرد: ایجاد امنيت در محيط های علمی 
به توجه به اهميتی كه دین مبين اسلام به علم و دانش داده است 
بسيار خاص و ویژه است و نمی شود امينت و آسایش را در این 
محيط ایجاد كرد ولی به كرامت و شرافت انسان ها بی توجه بود. 

علوی با بيان اینكه در جامعه اسلامی امنيت با ایجاد استرس 
و دلهره در ميان مردم ایجاد نمی شود، گفت: اگر كشورهایی با 
ایجاد رعب و وحشت در ميان مردم امنيت را بر پا می كنند در 

جامعه اسلامی با توجه به آموزه های اسلام و روایات متعدد ائمه این 
اقدام غير قابل قبول است.وی اظهار داشت: امنيت مورد خواست 
حكومت اسلامی امنيت توام با آرامش و نشاط در ميان مردم است 
زیرا در چنين شرایطی است كه پژوهشگر پژوهش خود را انجام 
می دهد ، هنرمند هنر خود را خلق می كند و در كل مردم به 
بهترین شكل ممكن در آن جامعه زندگی می كنند.وزیر اطلاعات 
تاكيد كرد: مردم در فضایی ناامن و بدون امنيت حتی توان عبادت 
خدا و بندگی كردن او را نيز ندارند و افزایش امنيت جامعه موجب 
افزایش ایمان مردم خواهد شد.وی با بيان اینكه یكی از وظایف نظام 
اسلامی، ایجاد امنيت برای مردم است، گفت: برای ایجاد امنيت 
هيچ منتی بر سر كسی نيست زیرا یكی از وظایف حكومت اسلامی 
ایجاد امنيت است البته این وظيفه نباید با تخطی از اصول دینی و 

اخلاقی انجام شود.

رييس  جمهوری با تأکيد بر اينکه »فرهنگ شهادت در 
انقلاب اسلامی اصالت دارد و غواصان شهيد با ايثار و شهادت 
خود جامعه را به تعالی می رسانند« از حضور گسترده مردم 
در مراسم تشييع پيکر پاک شهدا تقدير کرد و گفت: رساندن 
ندای مظلوميت شهدا به جهانيان و تداوم راه آنها دو پيام 

اصلی حضور حماسی ملت است.
حجت الاسلام والمسلمين دكتر حسن روحانی روز چهارشنبه در 
جلسه هيات دولت از روحيه بلند و وفاداری ملت بزرگ ایران نسبت 
به مجاهدان راه حق، فداكاران، رزمندگان و كسانی كه در هشت سال 
دفاع مقدس از كيان كشور دفاع كردند تجليل كرد و گفت: آنان به 
خوبی در برابر دشمن ایستادگی كرده و از عزت و استقلال كشور 

حراست كردند.
وی تصریح كرد: مردم ما با حضور شكوهمند در مراسم وداع و 
تشييع شهدا به دنيا نشان دادند كه ارتباط این ملت با آنهایی كه 
برای دفاع از كشور، استقلال و تماميت ارضی  ایران عزیز مجاهدت 
و تلاش كردند و چه كسانی كه به درجه رفيع شهادت نایل شدند و 
چه كسانی كه به عنوان جانباز امروز در برابر مشكلات زندگی  صبوری 
می كنند و چه آزادگان كه در اسارت سختی ها كشيدند و برخی نيز 
در اسارت به ناروا به شهادت رسيدند، قطع نخواهد شد و همواره 

قدردان آنها هستند.
شهدا هيچ گاه فراموش نخواهند شد

ریيس شورای عالی امنيت ملی با یادآوری برخورد توام با محبت 
و انسانيت لشكر اسلام از سپاه، ارتش، بسيج و نيروی انتظامی با 
نيروهای طرف مقابل، اظهار داشت: در همين حال آنها چه قدر 
سبوعانه رفتار كردند كه یک نمونه اش همين رفتاری بود كه با این 

17۵ شهيد خط شكن و غواص صورت گرفت.
ریيس جمهوری ادامه داد: مردمی كه دیروز به خيابان ها 
آمدند دو پيام داشتند، اول رساندن ندای مظلوميت این بچه ها به 
گوش جهانيان ؛ شهدای ما مظلومانه شهيد شدند این ندا بسيار 
مهم بود. دوم تاكيد بر این واقعيت كه راه و مسير شهيدان ادامه 

خواهد یافت.
روحانی با بيان اینكه یاد، خاطره و عملكرد شهدا هيچگاه فراموش 
نخواهد شد افزود: احترام به شهدا را وظيفه خود می دانيم و امروز هم 
در هر كجا كه باید برای كشور و استقلال مان فداكاری كنيم، مسير و 
راهمان همان مسير و راه شهدا، جانبازان و آزادگان و ایثارگران خواهد 
بود. باید ایستادگی و مقاومت كنيم و بی تردید در سایه ایستادگی و 

مقاومت خداوند نصرتش را بر ما نازل می كند.
مردم  دلدادگی  به  اشاره  با  ملی  امنيت  عالی  شورای  ریيس 
به شهيدان و رزمندگان كه همواره به منصه ظهور نشسته است، 

اظهار داشت: خداوند مقام همه آن عزیزان و شهدا و همه كسانی كه 
فداكاری كردند را متعالی خواهد كرد و ملت ما همواره متواضعانه به 

خانواده های آنان احترام می گذارد.
ریيس شورای عالی اقتصاد در بخش دیگری از سخنانش با ابراز 
خرسندی از گزارش بسيار اميدوار كننده بانک مركزی در خصوص 
برخی شاخص های اقتصادی نظير مهار قابل ملاحظه تورم، گفت: 
سال 93 اولين سالی است كه بعد از ۲ سال ما شاهد رشد اقتصادی 
هستيم و آمار نشان می دهد كه اقتصاد كشور شاهد رشد 3 درصدی 

در سال گذشته بود.
روحانی با تبيين رشد منفی اقتصاد در سال های 91 و 9۲ ، تغيير 
جهت مثبت اقتصاد كشور را خبر بسيار خوب و دلگرم كننده برای 
ملت ایران، كارآفرینان بخش خصوصی، دولتی، وزرا و كسانی دانست 

كه در راه آبادانی این كشور قدم برداشتند.
ریيس شورای اقتصاد گفت: این دستاورد با حمایت و حضور 
فداكارانه ملت ایران در صحنه های مختلف از یک سو و حمایت و 
راهنمایی های رهبر معظم انقلاب كه همواره حامی و راهنمای دولت 
بودند، محقق شد كه نمونه آن راهنمایی های داهيانه معظم له در 

موضوع اقتصاد مقاومتی است.

ریيس جمهوری با تاكيد بر پایبندی راسخ دولت به رهنمودهای 
رهبر معظم انقلاب، از تصویب آیين نامه های رفع موانع توليد در 
جلسه امروز هيات دولت، به عنوان خبر خوب دیگری برای مردم یاد 
كرد و ادامه داد: مسير رونق را آماده تر خواهيم كرد، ملت ما باید به 
خوبی بداند كه مشكل تحریم مانع از رشد و توسعه ما نخواهد شد 
ممكن است تحریم موجب كندتر شدن حركت ما شود اما دولت 
افتخارش این است كه در شرایط تحریم با ركود و تورم مبارزه كرد و 
موفق شد. ریيس شورای عالی امنيت ملی با بيان اینكه در شرایطی 
كه قدرت های بزرگ در برابر ما هستند ما به خوبی، با قامتی استوار و 
با منطق و استدلال در مذاكرات هسته ای حضور پيدا كردیم، گفت: تا 
این لحظه موفقيت های بسيار خوبی به دست آوردیم و راه هنوز ادامه 
دارد. اگر با همين روند به پایان كار برسيم این هم از موفقيت های 

ملت بزرگ ما است.
روحانی تصریح كرد: ملت ما آنجایی كه لازم باشد ایستادگی 
خواهد كرد. امروز هم از مذاكره كنندگان خودش حمایت می كند. 
مسير، مسير اميد، نشاط و موفقيت ملت است و اگر ما مشكلی داشته 
باشيم مثل هميشه دستمان به سوی حق است و ان شاء ا... رحمت 
خداوند شامل حال همه ملت بزرگ ایران و همه مسلمانان خواهد 

شد.
احترام و حفظ  از سخنانش ضرورت  وی در بخش دیگری 
حرمت ماه رمضان را از سوی همه مردم یادآور شد و گفت: همه 
باید در خيابان ها و اماكن عمومی به رعایت شئونات ماه ضيافت 
الهی اهتمام داشته باشند و همه نسبت به وظایف دینی مان بيش 
از گذشته پایبند باشيم، بویژه جوانان عزیز، دختران و خواهران 
جامعه كه باید مراقبت بيشتر از عفاف و حجاب را بيش از گذشته 

در نظر داشته باشند.
ریيس شورای عالی انقلاب فرهنگی افزود: جوانان ما پيروی از 
پيامبر و اميرالمؤمنين)ع( را افتخار خودشان می دانند و ان شاء ا... كه 

ماه رمضان ماه پرخير و پربركتی برای همه ما باشد.
ریيس جمهوری با اشاره به اینكه با حلول ماه مبارک رمضان 
بازتر و گشوده تر خواهد شد و  از هميشه  الهی  درهای رحمت 
زمينه برای تعالی معنوی همه انسان هایی كه به حق معتقدند به 
ویژه مسلمانان باز خواهد شد، اظهار داشت: همه ما از امشب به 
ميهمانی و ضيافت خداوند دعوتيم و این زمان بهترین ماه ها و به 
تعبير پيامبر)ص(، روزهایش بهترین روزها و شب هایش بهترین 
شب هاست بطوریكه حتی نفس كشيدن و خواب در این ماه هم 

عبادت است.
كه  ماهی  و  قرآن  نزول  ماه  عنوان  به  رمضان  ماه  از  روحانی 
دربرگيرنده شب های قدراست یاد كرد و گفت: ماه رمضان ماه مولای 
ما امام مجتبی)ع( و اميرالمؤمنين)ع( مولای متقيان است. ان شاء ا... 
این ماه برای همه مسلمانان و همه ملت ایران ماه پربركتی باشد و 

همه مسئولين باید نسبت به این ماه احساس وظيفه خاص بكنند.
ریيس شورای عالی انقلاب فرهنگی ادامه داد: در محل كار، 
كارفرمایان و مدیران، همه باید مراعات لازم را داشته باشند. همه 
كارگران، كارمندان روزه دار هستند، شرایط خاصی است و هر گونه 
تسهيلی بشود انجام داد در چارچوب قانون كه تخلف از قانون هم 

نباشد، شایسته است.
رمضان،  مبارک  ماه  رسيدن  فرا  تبریک  با  جمهوری  ریيس 
ضرورت جاری شدن فضای برادری و اخوت ميان همه اقشار جامعه 
را خاطرنشان ساخت و گفت: در این ماه علاوه بر اینكه خيابان ها و 
همه مناظر كشور اسلامی ما ماه رمضانی باشد، باید احزاب، گروه ها و 

جناح ها همه باید احساس برادری بيشتری داشته باشند.
روحانی در خاتمه تصریح كرد: البته این ماه رمضان برای این 
است كه در زبان، گفتار، برخورد و حرف زدن ها باید همه چيز ماه 
رمضانی باشد، ما همه جا و همه ساعات خودمان را در كنار سفره حق 
و ميهمان حق ببينيم و بدانيم كه تشویش اذهان عمومی، اتهام زدن 

گناهش چقدر زیاد است. 

سامانه ملی »همسان گزينی« به منظور زنده کردن سنت 
پايدار جوانان  و  آگاهانه  ازدواج  نوين در  گامی  و  وساطت 
بيست و پنج خرداد ماه رونمايی شد. اما آيا اين سامانه می 

تواند موثر واقع شود و الزام های موفقيت آن چيست؟
امروزه امر ازدواج به یكی از مسائل مهم جامعه تبدیل شده است 
و افزون بر نگرانی خانواده ها، از دغدغه های مهم دولت و سازمان 
های مردم نهاد به شمار می رود تا جایی كه سازمان های مردمی و 
دستگاه های دولتی همچون وزارت ورزش و جوانان پس از مدت ها 
چاره جویی، سامانه همسان گزینی رسمی و قانونی را به عنوان یكی از 
راهكارهای مثبت افزایش ميزان ازدواج در كشور راه اندازی كرده اند.

به گفته »محمود گلزاری« معاون ساماندهی امور جوانان وزارت 
ورزش و جوانان، سامانه همسان گزینی دختران و پسران را به یكدیگر 
معرفی نمی كند بلكه واسطه های ازدواج كه افراد مورد اعتماد مردم 
و خانواده ها هستند در این سامانه فعاليت می كنند. واسطه های 
ازدواج در این زمينه، افرادی مانند روحانيون، استادان دانشگاه و 
پزشكان مورد قبول جامعه هستند. آنان اطلاعاتی كه از دختران و 
پسران به منظور همسریابی در اختيارشان قرار دارد را به اشتراک 
می گذارند و در قالب سامانه همسان گزینی از این دختران و پسران 
تست شخصيتی صورت می گيرد و اگر مشخص شود كه آنان دارای 
مشكلات روانی هستند دختران و پسران به یكدیگر معرفی نمی 

شوند بلكه ابتدا باید درمان شوند.

شناخت دوسويه؛ پيش فرض مهم ازدواج
آمار ازدواج در كشور به علل گوناگون با شتابی فزاینده رو به 
كاهش است و این امر می تواند سلامت جامعه را با مشكلات و 

آسيب های فراوانی روبرو سازد.
بر پایه آمارهای وزارت ورزش و جوانان، یازده ميليون مجرد 
در كشور زندگی می كنند و سيصد و پنجاه تارنمای همسریابی 

غيرقانونی نيز در كشور فعاليت دارند.
در همين پيوند »اميرمسعود اميرمظاهری« جامعه شناس و عضو 
هيات علمی دانشگاه آزاد اسلامی، با بيان اینكه »به طور طبيعی در 
رفتار جوانان برای انتخاب همسر بسياری از متغيرهای اجتماعی- 
محيطی نقش دارند«، به پژوهشگر ایرنا می گوید: ازدواج و آغاز زندگی 
مشترک به زمينه ها و بایسته هایی نياز دارد. در یک ساخت اجتماعی 
سنتی، ملاک ها و معيارهای ازدواج به خانواده و روابط آن برمی گردد 
اما امروزه در این حوزه گروه هایی همچون همسالان، شبكه روابط 
اجتماعی و سازوكارهای گوناگون نقش داشته و هریک وزن و جایگاه 

ویژه ای یافته اند.
ازدواج بيش از هر امر دیگر به شناخت و درک دوسویه زن و مرد 
از یكدیگر نيازمند است و تا زمانی كه شناخت نسبی ميان آنان پدید 

نياید، پایداری پيمان و زندگی مشترک در خطر خواهد بود.
»عاليه شكربيگی« مدیر كارگروه زن و خانواده انجمن جامعه 
شناسی ایران، نيز به پژوهشگر ایرنا می گوید: به یقين امر مهم ازدواج 
به پيش فرض هایی نياز دارد. برای نمونه شناخت ۲ طرف به منظور 
گزینش یكدیگر برای آغاز زندگی مشترک موضوع بسيار بااهميتی 

است كه خود نيز به شرایط و زمينه هایی نياز دارد.
روز به روز اینترنت و ارتباطات مجازی در جهان بيشتر گسترش 
می یابد و بسياری از افراد زمانی از شبانه روز را به دلایل گوناگون در 
فضای مجازی سپری می كنند و ارتباطات مجازی به رقيب قدرتمند 

ارتباطات واقعی افراد تبدیل شده است.

وزارت ورزش و جوانان نيز با توجه به همين امر پيشنهاد سامانه 
همسان گزینی را راه اندازی كرده است.

تارنمای همسرگزينی رسمی؛ فرصتی برای افزايش ازدواج
مشكلاتی همچون كاهش آمار ازدواج، زودرسی و تاخير در ازدواج 
سبب شده است تارنماهای همسرگزینی به عنوان راهكاری برای 

گشایش گره ازدواج در كشور گسترش یابند.
طی سال های گذشته، تارنماهای همسرگزینی غيررسمی به 
طور فزاینده در فضای اینترنت گسترش یافته و بنگاه ها و موسسات 
مسوول این پایگاه های مجازی نه دولتی بلكه خصوصی بوده اند اما 
این بار تارنمای همسرگزینی رسميت قانونی پيدا كرد و یک دستگاه 
دولتی یعنی وزارت ورزش و جوانان، مسووليت و تعهد رسمی و قانونی 

برای راه اندازی، نظارت و كنترل این تارنما را بر عهده گرفته است.
مدیر كارگروه زن و خانواده انجمن جامعه شناسی می گوید: 
تاكنون تارنماهای غيررسمی همسرگزینی در فضای مجازی وجود 
داشتند. اینكه دولت به طور رسمی به این مساله بپردازد سبب می 
شود این تارنماها به طور روشمند در دایره مدیریت یک ناظر قرار 
گيرند. از این رو، ورود دولت به لحاظ افزایش نظارت و كنترل بر پایگاه 

های همسرگزینی در فضای مجازی، بسيار خوب است.
وی می افزاید: در چنين شرایطی اگر این پایگاه ها، آسيب ها یا 
پيامدهای منفی نيز داشته باشند، دولت به عنوان یک ساختار ناظر و 
عامل كنترل می تواند در پی تصحيح روند برآید. البته نمی توان گفت 
تارنمای همسرگزینی تازه بدون كاستی و عيب خواهد بود. بلكه باید 

منتظر ماند و سپس عملكرد آن را در بلند مدت ارزیابی كرد.
ازدواج  در  تاخير  و  زودرسی  همچون  مسائلی  یادآوری  با  او 
می افزاید: شكلگيری پایگاه یا سازمانی برای ساماندهی موضوع 
همسرگزینی و ارایه مشاوره های بایسته به جوانان آماده ازدواج در 
یک چارچوب روشن زیر نظر كارشناسان، امری سودمند است و می 
تواند راهگشای ازدواج سالم به ویژه برای كسانی باشد كه با وجود 

گرایش به ازدواج، با مشكلاتی در این راه روبرویند.
اميرمظاهری نيز با اشاره توانمندی ها و سودمندی های فضای 
مجازی به عنوان چارچوبی برای آگاهی بخشی به كاربران، تاكيد می 
كند »نياز است كاربران پایگاه های همسرگزینی در جهان واقعی نيز 
ارتباطات و كنش های شناختی خود را ادامه دهند تا آگاهی كافی به 

عنوان پيش فرض ازدواج، حاصل آید«.

فضای مجازی؛ نيازمند کنترل و نظارت
گسترش استفاده از اینترنت، دامنه نفوذ شبكه های گوناگون 
اینترنتی مانند شبكه های اجتماعی به ویژه برای دوست یابی، 
همسریابی و... را نيز به شدت افزایش داده و در بسياری اوقات فضایی 

بدون مانع برای سرگرمی و پركردن اوقات بيكاری افراد شده است.
»تارنماهای  كند  می  تاكيد  اميرمظاهری  پيوند  همين  در 
همسرگزینی اینترنتی در كشور تاكنون به صورت رسمی فعاليت نمی 
كردند و بيشتر، منبعی برای درآمدزایی صاحبان آنها بودند. از این رو، 
مسووليت و نظارت قانونی چندانی نيز وجود نداشت و در مواقعی 
جنبه های اخلاقی زیر سوال می رفت. اكنون كه این سازوكار در 
دایره نظارت و مسووليت دولت قرار گرفته است و شناسنامه و هویت 
مشخصی یافته، از بسياری مسائل و سوء استفاده ها به ویژه بروز 
مشكلات اخلاقی و حيثيتی احتمالی برای كاربران كاسته می شود«.

به گفته او، ویژگی ساخت اجتماعی سنتی این است كه چنانچه 
فرد »خود واقعی« را نشان ندهد یعنی برای نمونه اطلاعات داده شده 
از سوی او درباره سطح تحصيلات، درآمد یا خانواده با واقعيت فاصله 
داشته باشد، طی تماس های اجتماعی ۲ طرف این ویژگی ها بهتر 
شناخته می شود. همچنين ۲ طرف با شناخت صفات شخصيتی، 
ویژگی های خانوادگی و تمایزها، افتراق ها یا اشتراک های فردی 
و اجتماعی همدیگر آگاهانه تر تصميم می گيرند و انتخاب شایسته 
تری خواهند داشت؛ در صورتی كه در فضای مجازی این امكان برای 

كاربران وجود ندارد.

عضو هيات علمی دانشگاه آزاد اسلامی تاكيد می كند »یک امر 
اجتماعی هر اندازه سامان مند باشد موفق تر و سودبخش تر خواهد 
بود« و می گوید: نياز است چارچوب های نظارت و كنترل اجتماعی 
و مقررات بازدارندگی به كار گرفته شود تا زمينه سوء استفاده از 

ميان برود.
اميرمظاهری خاطرنشان می كند: شناخت و آگاهی در جهان 
مجازی و فضای اینترنت و سایبر به دليل نقش بازی كردن افراد، 
كمتر است چنانكه در بيشتر مواقع كاربران فضای مجازی حتی 
جنسيت واقعی خود را نمی گویند و ویژگی های فردی و شناسه 
های اجتماعی همچون محل تولد، مكان زندگی، ميزان درآمد، سطح 
تحصيلات، ویژگی های خانوادگی، طبقه اجتماعی و... را به گونه یی 
بيان می كنند كه مطلوب آنها است و فكر می كنند برای كاربران 

دیگر نيز كشش بيشتری دارد.
وی می گوید: در فضای اجتماعی كنونی كاربران دنيای مجازی 
می خواهند ویژگی هایی را به نمایش بگذارند كه برای كنشگران 
دیگر مطلوبيت داشته باشد. به این ترتيب، فضای مجازی با پيدایش 
مسائل اجتماعی، روانی، عاطفی و...، برای بسياری از كاربران ناامن 

می شود.
عضو هيات علمی دانشگاه آزاد اسلامی با یادآوری اینكه ازدواج 
افزون بر امری اجتماعی، پيوندی عاطفی است، می افزاید: نقش بازی 
كردن افراد همواره به عنوان واقعيتی اجتماعی وجود داشته اما در 
فضای مجازی با توجه به نارسایی شناخت نسبت به فضای واقعی 
ممكن است بر پایه اطلاعات نادرست رد و بدل شده، پيوند عاطفی و 
دلبستگی ميان كاربران پدید آید و پس از نمایان شدن »خود واقعی« 

آنان، نوعی سرخوردگی و افسردگی اجتماعی ایجاد شود.
به باور اميرمظاهری، اینترنت و فناوری های نوین ارتباطی واقعيت 
هایی هستند كه شكل روابط اجتماعی خانواده های ما را تغيير داده 
و بر ارزش ها، شيوه ها، الگوهای رفتاری و سبک زندگی شهروندان 
تاثير گذاشته اند. تاثير این فناوری ها و شيوه های ارتباطاتی در سراسر 
سطوح فردی و اجتماعی و در همه جنبه های روانی، اقتصادی، 
فرهنگی، اجتماعی، سياسی و... رسوخ كرده است. از این رو، راه 
اندازی چنين پایگاهی به ویژه از مجرای رسمی با مسووليت دستگاه 
های دولتی قلمرویی می گشاید كه به حضور گروهی از كارشناسان 
حوزه های روانشناسی، مددكاری اجتماعی، جامعه شناسی، فرهنگی 
و... نيازمند است و هماهنگی، همفكری و برنامه ریزی یكپارچه این 

مجموعه كارشناسی نتيجه مطلوب را در پی خواهد داشت.
كاهش ازدواج و مسائل ناشی از آن در دوران كنونی به عنوان یک 
مساله اجتماعی در كشور بروز كرده و همسرگزینی اینترنتی به عنوان 
یک فرصت و راهكار، علتی ناقص است كه برای تبدیل شدن به علت 

تام به رفع علل و عوامل بسياری نياز دارد.
در زمينه برداشتن سدهای ازدواج نه فقط دولت، بلكه نهادهای 
مردمی و خانواده ها باید دست به دست هم دهند و با آموزش مهارت 
های زندگی سالم به جوانان و از ميان برداشتن مشكلات اقتصادی، 
اجتماعی، فرهنگی و... در راستای افزایش آمار ازدواج سالم و تشكيل 

خانواده های بالنده گامی مهم بردارند.
در این ميان به نظر می رسد راه اندازی تارنمای همسرگزینی به 
عنوان راهكاری از سوی وزارت ورزش و جوانان همچون هر برنامه 
دیگری خالی از فرصت ها و البته چالش ها نيست كه باید با هوشياری 
و كمک خواهی از بدنه كارشناسی جامعه چالش های آن را نيز به 

فرصت تبدیل كرد.

رييس جمهور با تقدير از حضور گسترده مردم در تشييع شهدا:

تحریم های ظالمانه مانع از رشد و توسعه ما نخواهد شد

 به بهانه آغاز به کار رسمی سامانه ملی »همسان گزينی«

همسريابی آنلاين؛ چالش يا فرصت؟

آگهی فقدان سند مالکيت 
 جمال لاجوردی قم با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته كه سند 
مالكيت ششدانگ پلاک ۲71/1۲16/۴361 اصلی واقع در بخش ۵ ثبت قم كه ذیل 
ثبت 171۴۴۰ صفحه 3۲۲ دفتر 1۴۴ به نام جمال لاجوردی قم ثبت و سند صادر 
و تسليم شده است سپس برابر دو فقره اسناد رهنی ۲۴۰۴ مورخه 139۰/11/16 و 
3688 مورخه 139۲/1/۲۲ دفتر 81 قم در نزد بانک سپه در رهن قرار گرفته است 
. سپس ، در اثر سهل انگاری مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالكيت المثنی را 
نموده است . لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 1۲۰ آئين نامه قانون ثبت در 
یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه كسی مدعی وجود سند مالكيت نزد 
خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف 
مدت 1۰ روز كتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسيد اخذ نمایند تا مورد رسيدگی قرار 
گيرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالكيت المثنی برابر 

مقررات اقدام خواهد شد.
جعفر کاظمی – رئيس ثبت اسناد منطقه يک قم 
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زندگى دنيا، كالايى بيش نيست و كالاى دنيا، 
دير فراهم مى آيد و اندك به كار مى آيد و زود از 

كف مى رود.

پنجشنبه - بیست و هشتم خرداد ماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3747 روزنامه

مدير کل امور مالياتی استان قم اعلام کرد:

ثبت نام شماره اقتصادی پيش شرط تسليم اظهارنامه مالياتی
مدير کل امور مالياتی استان قم گفت :ثبت نام شماره اقتصادی پيش شرط تسليم اظهارنامه مالياتی الکترونيکی 

است.
سعيد حسنی اظهار داشت:با توجه به اجرای طرح جامع مالياتی كليه اظهارنامه ها به صورت الكترونيكی دریافت خواهد شد 
لذا مودیان مالياتی در صورتی می توانند اظهارنامه مالياتی الكترونيكی را ارائه كنند كه قبلا كليه مراحل ثبت نام شماره اقتصادی را 

انجام داده باشند.
وی ثبت نام شماره اقتصادی را بسيار مهم و ضروری دانست و تصریح كرد : مودیان محترم مالياتی به پيامک هایی كه از طرف 
سازمان امور مالياتی برایشان ارسال می شود توجه كنند تا چنانچه به تكاليف خود در خصوص ثبت نام شماره اقتصادی عمل نكرده 
اند و یا اینكه كار تكميل ثبت نام را كامل ننموده اند با مراجعه به سامانه عمليات الكترونيكی سازمان امور مالياتی كشور به نشانی

www.taz.gov.ir یا با مراجعه حضوری به ادارات امور مالياتی مربوط نسبت به ثبت نام یا تكميل ثبت نام شماره اقتصادی اقدام 
نمایند.حسنی با تاكيد بر اینكه عدم  انجام ثبت نام شماره اقتصادی موجب می گردد مودی مالياتی از كليه تسهيلات و مزایای مقرر 
در قانون مالياتها محروم گردد افزود:مسوليت مشكلات آتی مربوط به عدم ثبت نام شماره اقتصادی و عواقب ناشی از عدم ارائه اظهار 

نامه مالياتی الكترونيكی و زیان وارده متوجه مودیانی كه كار ثبت نام شماره اقتصادی را جدی نگيرند خواهد بود.

کمبود آب، پايين آمدن ميزان متوسط باران در کشور 
را  خاصی  شرايط  پانزده ساله  خشک سالی  ازاين رو  و 
برای کشور ايران به وجود آورده است، کشور خشک و 
نيمه خشک ايران در حال حاضر بيش از هر زمان ديگری 
نيازمند مديريت کلان در حوزه آب و کشاورزی است و 
يکی از سازمان هايی که مستقيماً با اين موضوع ارتباط 
دارد، سازمان جهاد کشاورزی است. اين سازمان می تواند 
با مديريت مصرف بيش از 95 درصد ظرفيت آب کشور 
آينده روشنی را برای کشاورزی کشور در سال های آينده 
ترسيم کند و به يکی از مهم ترين وظايف خود جامه عمل 
بپوشاند. برای بررسی اين موضوع به سراغ رئيس سازمان 
جهاد کشاورزی استان قم رفته ايم. محمدرضا طلايی رئيس 
سازمان جهاد کشاورزی استان قم اشاره ای به اقدامات و 
تلاش های جهاد کشاورزی استان قم در حوزه محصولات 
دامی و کشاورزی دارد و تعادل بخشی آب و زمين را يکی از 
موضوعات بسيار مهم دوره مديريت خود می داند. گفت وگو 

با رئيس سازمان جهاد کشاورزی قم را بخوانيد:

 باوجود ظرفيت های مناسب کشور و  استان قم در 
توليد کود ورمی کمپوست چرا سال گذشته 500 ميليون 

دلار هزينه واردات کودهای شيميايی شده است؟
این كه گفته می شود ۵۰۰ ميليون دلار كود واردشده است 
به صورت عددی مهم نيست، مهم مصرف كود است وقتی ما 
می خواهيم 7 تن گندم برداشت كنيم  راهی به جز استفاده از كودهای 
شيميایی نداریم زیرا اگر 1۰ ماشين كود ورمی كمپوست هم در زمين 

خالی كنيم هيچ وقت زمين 7 تن محصول گندم نمی دهد.

 به عقيده شما از کودهای ورمی کمپوست برای توليد 
چه نوع محصولاتی بايد استفاده شود؟

عقيده ما بر این است كه كودهای ورمی كمپوست تأمين كننده 
عناصر موردنياز برخی از محصولات نيستند، به عنوان مثال ميزان 
فسفر كود دامی در بحث ورمی كمپوست به یک درصد هم 
نمی رسد درحالی كه برای اینكه بتوانيم 7 تن برداشت گندم داشته 

باشيم حداقل بالای 8 دهم PPM فسفات قابل جذب نياز دارد.
دهد،  انجام  خاک  اصلاح  می تواند  كمپوست  ورمی  كود 

نفوذپذیری را بالا ببرد و عناصر ریزمغذی زمين را تأمين كند تا 
شرایط برای جذب كودهای  شيميایی فراهم شود، مصرف ورمی 

كمپوست و كود شيميایی ربطی به هم ندارند.

 آيا معياری برای سنجش نياز خاک به کود داريد؟
گندم 8 دهم PPM فسفر نياز دارد در این صورت نباید 16 
PPM فسفر به گندم بدهيد زیرا 8 عدد در خاک می ماند و خاک 
را مسموم می كند، تمامی این موضوعات در آزمایشگاه آزمایش 
می شوند و خاک نيازسنجی می شود و در برگه های آزمون خاک 
نتایج ثبت می شود و طبق این نتایج كود باید به خاک اضافه شود، 

در غير این صورت به ضرر محصول خواهد بود.

 آيا اين موضوع که هيچ محصول ارگانيکی در استان 
قم وجود ندارد، صحت دارد؟

اینكه برخی ادعا می كنند محصول سالم ارگانيک وجود ندارد 

كاملاً دروغ است زیرا خيلی از افراد در باغ های خود اقدام به كشت 
سبزی های سالم و ارگانيک می كنند و چنين ادعایی نمی تواند 
صحت داشته باشد و در حال حاضر در جاده كاشان سبزی های 
سالمی كاشته می شود. در استان قم هزار هكتار سبزی كاری داریم، 
اگر سبزی ریحان در كشور قيمت 1۵۰ تومان داشته باشد سبزی 
قم را به دليل كيفيت بالاتر ۲۰۰ تومان خریداری می كنند زیرا 
اعتقاددارند سبزی كاران قمی از كودهای دامی استفاده می كنند. اما 
این را هم باید در نظر بگيریم كه عده ای هستند كه گاهی اوقات 
به علت بالا رفتن قيمت از كودهای شيميایی استفاده می كنند تا 
محصولاتشان سریع تر رشد كنند و وارد بازار كنند تا سود ببرند، 
ازاین رو این محصولات به دليل ازت بالا می توانند خطرناک و 

سرطان زا باشند كه تلاش ما این است كه این اتفاقات رخ ندهد.

 گفته می شود در استان قم مافيای مرغ و تخم مرغ  
به  را  جديدی  واحد  احداث  و  فعاليت  هيچ گونه  اجازه 
اين  آيا  نمی دهند  نيستند،  خود  حوزه  در  که  کسانی 

موضوع را قبول داريد؟
وجود مافيای مرغ و تخم مرغ را به هيچ عنوان قبول نداریم و 
در استان قم چنين اتفاقاتی وجود ندارد. در حال حاضر تأسيس 
مرغداری و فعاليت واحدهای جدید در كشور ممنوع شده است به 
دليل این كه ميزان توليد ما از مصرف بيشتر است و وزارت جهاد 

كشاورزی برای مقابله با مشكلات این كار را انجام داده است.
واحدهایی كه در حال حاضر فعال هستند سرمایه گذاری 
بالایی بر طرح های خود انجام داده اند و اگر واحد جدید اضافه شود 
مطمئناً باوجود توليد بالا همه واحدها متضرر خواهند شد ازاین رو 

این طرح می تواند در جلوگيری از مشكلات تأثيرگذار باشد.

 توليد تخم مرغ در استان قم در چه وضعيتی است 
و نوسانات چند ماه اخير  بازار اين محصولات را در چه 

موضوعی ديده ايد؟
مرغ و تخم مرغ یک بازار مصرف و توليد است و وقتی توليد بالا 
می رود مصرف پایين تر می آید و در این صورت بازار رو به ارزانی 

می رود، به عنوان مثال شب عيد سال گذشته به دليل مصرف و 
تقاضای بالا قيمت مرغ به 8 هزار تومان رسيد اما دقيقاً از 7 فروردین 
9۴ قيمت ها نزولی شد به دليل اینكه از تقاضاها كاسته شد. در 

حاضر استان قم 6۵ درصد تخم مرغ  مازاد خود را صادر می كند.

 جهاد کشاورزی در موضوعات اقتصاد مقاومتی چه 
ميزان توانسته با کارآفرينان بسيجی همکاری و تعامل 

داشته باشد؟
جهاد كشاورزی برای راه اندازی واحدهای اقتصاد مقاومتی 
تلاش های خوبی را انجام داده است و در این راستا بسياری از 
افراد را آموزش داده و این افراد را برای دریافت تسهيلات به 
بسيج سازندگی معرفی كرده است. ما ظرفيت های همكاری 
بخش خصوصی در استان  را فراهم كرده ایم و كلينيک های 
گياه پزشكی ایجادشده تا در حوزه حفظ نباتات فعاليت كنند و از 
واحدها بررسی های لازم را انجام دهند. با هماهنگی نظام مهندسی 
كشاورزی كارشناسانی را آموزش داده ایم تا كسانی كه در حوزه 
اقتصاد مقاومتی فعال هستند بتوانند مشاوره انجام دهند و علم این 

افراد در راستای رسيدن به اهداف خود استفاده كنند.

 همکاری های جهاد با بخش خصوصی  به چه ميزان 
خواهد بود؟

مطمئناً نياز است تا بخش خصوصی به صورت گسترده تر 
در بخش كشاورزی حاضر شود زیرا طرح های دولتی نمی تواند 
هميشگی باشد و در صورت كمبود بودجه به مشكل برمی خورد، 
در حال حاضر بسياری از طرح های فعال استان قم با مشاركت 
خود بهره بردار انجام می شود و در راستای گسترش این موضوع 

قدم های خوبی برداشته خواهد شد.

بخش  در  از 85 درصد ظرفيت آب کشور  بيش   
کشاورزی مصرف می شود، جهاد کشاورزی چه برنامه ای 
برای توسعه و گسترش آبياری های نوين و کاهش مصرف 

آب دارد؟
ما به درصدهای اعلام شده كاری نداریم برای ما مهم این است 
كه  عمده آب كشور در بخش كشاورزی استفاده می شود و این 
هم موضوع كاملاً  طبيعی است. در استان قم در راستای كاهش 
مصرف موفق شده ایم با كمک بهره برداران 1۰ درصد از برداشت 
آب كشاورزی را كاهش دادیم و امسال هم همين موضوع را در 
برنامه ها داریم. دولت نيز  11 ميليارد  تومان اعتبارات آبياری 
تحت فشار در اختيار ما قرار داده است و اعتبارات بلاعوضی در 
این خصوص مهيا كرده و به ازای هر هكتار 6 ميليون و ۵۰۰ 

هزار تومان وام  می دهد تا بتوانيم طرح ها را گسترش دهيم.

 به نظر شما رسيدن به ايده آل ها و موفقيت در اجرای 
طرح های آبياری نوين چه مدت زمان لازم دارد؟

 تمامی این كارها زمان بر است و در كوتاه مدت نمی توانيم به 
نتيجه برسيم، اگر بخواهيم به صورت یكجا  برداشت آب را كمتر 
كنيم سرمایه گذاران و بسياری از كشاورزان و خانواده هایشان ضرر 
خواهند كرد به این دليل شرایط كاملاً خاص است و باید در طول 
مدت زمانی این موضوع حل شود. اميدوار هستيم در طرح 3 ساله 
بحث تناسب آب و زمين و تعادل بخشی را داشته باشيم، یعنی 
هرچقدر آب وارد زمين می شود به همان ميزان نيز برداشت داشته 

باشيم تا آیندگان نيز با خطر و كمبود شدید آب روبرو نشوند.

شهردار قم در ادامه ديدارهاي خود با علما و مراجع 
تقليد به ديدار چهار تن از بزرگان حوزه علميه رفت 
و در اين ديدارها بر توجه ويژه مسئولان کشوری به 

شهر قم تاکيد شد.
مرتضي سقایيان نژاد در ادامه دیدارهاي خود با علما و 
مراجع تقليد سه شنبه شب به دیدار آیت ا... مومن نماینده 

قم در مجلس خبرگان رهبری رفت.
مسئولان قم به مسائل شرعی 

توجه زیادی داشته باشند
 آیت ا... مومن در این دیدار با اشاره به اهميت ویژه شهر 
قم گفت: مسئولان كشوري باید توجه ویژه اي به شهر قم 

داشته باشند.
 آیت ا... محمد مومن اظهار داشت: اميدوار هستيم خداوند 
توفيق دهد تا شهردار جدید قم بيشتر از انتظار مردم فعاليت 

خير داشته باشد و قم در كشور نمونه شود.
وي با بيان اینكه قم به دليل مركز انقلاب و علماي تشيع 
بودن در كشور و جهان استثناء است، عنوان كرد: قم مركز 
اسلام واقعي در جهان است و اقتضا مي كند كه مسئولان این 
شهر در امور خود به مسائل شرعي توجه زیادي داشته باشند 

و براي مثال طلب مالي بيهوده از مردم نكنند.
عضو مجلس خبرگان رهبري با تاكيد بر اینكه مردم براي 
پياده شدن اسلام در كشور مقابل شاه ظالم ایستادگي كردند، 
اذعان داشت: در زمان طاغوت هر اندازه مي توانستند به شهر 
قم كم محلي كردند و به این دليل از آن زمان تاكنون عقب 
ماندگي هاي زیادي در قم نسبت به دیگر شهرها به وجود 
آمده است كه باید فعاليت بيشتري نسبت به سایر مناطق 

كشور در قم انجام شود.
آیت ا... مومن ادامه داد: براي انجام اموري كه بر عهده 
شهرداري قم است باید به نهادهاي بالاتر مثل مجلس گفت 
كه قم شرایط ویژه اي دارد و باید براي آن حساب ویژه اي باز 
كنند. وي تصریح كرد: همه مسئولان به هدفي كه وظيفه 
پيامبران و امامان بوده و در حال حاضر به دست ولي فقيه 

سپرده شده است را آنطور كه خدا خواسته اداره كنند.
عضو  شوراي نگهبان خدمت كردن در راستاي اجرا شدن 
اسلام را واجب دانست و گفت: مقام معظم رهبري اداره امور 
كلي كشور را بر عهده دارد و مسئولاني مانند شهرداران نيز 
باید افراد صالحي باشند تا امور را در راستاي اوامر رهبري 

انجام دهند.
آیت ا... مومن خاطر نشان كرد: قم كشور اسلامي، مركز 
انقلاب و تشيع است كه عقب افتادگي زیادي دارد و براي 

انجام امور آن باید اسلامي بودن را رعایت كرد.
وي ادامه داد: نباید مدتي بعد از مسئوليتتان كنار بكشيد 
چون انسان پيش از آنكه مسئوليتي بر دوشش نباشد از آن 
فرار كند اما وقتي آن امور برعهده او شد باید به نحو احسن 

انجام دهد.
عضو مجلس خبرگان رهبري با بيان اینكه انجام صحيح 
امور در قم ثواب زیادي دارد و عبادت خدا محسوب مي شود، 

ابراز كرد: اميدواریم با سابقه علمي و عملي دكتر سقائيان نژاد 
به همراه 1۲ سال حضورشان در شهرداري اصفهان كه 
جمعيتي دو برابر قم دارد، شاهد فعاليت بيشتري در شهر 
باشيم. آیت ا... مومن با اشاره به گرفتاري هاي شهرداري ها 
تصریح كرد: شاید مردم از بعضي امور شهرداري ناراحت 

شوند ولي مسئولان باید براي خدا كارشان را انجام دهند.
وي افزود: براي بلند مرتبه سازي در قسمت هاي فرسوده 
منزل  بر  بنا  آن  تا  گيرد  صورت  زیادي  دقت  باید  شهر 
همسایگان مشرف نباشد و شهرداري توجه كند اگر كسي 
بلند مرتبه سازي انجام مي دهد بدون مجوز اضافه بنا را در 

ساختمانش نداشته باشد.
عضو مجلس خبرگان رهبري خاطر نشان كرد: باتوجه 
به اینكه آقاي مظاهري شهر قم را خوب مي شناسد و انسان 
متدین و شایسته اي مي باشد خيلي خوب است كه به آقاي 
سقائيان نژاد شهرداري قم كه مركز انقلاب و تشيع مي باشد 

را توصيه كرده است.
آیت ا... مومن خطاب به شهردار جدید قم گفت: اميدوارم 
با سابقه اي كه در شهر علم و دیانت اصفهان دارید بتوانيد 
بهتر از آنچه تاكنون در قم انجام شده است عمل كنيد و 
بدانيد مردم قم قدردان زحمات و امام زمان)عج( دعاگوي 

شما خواهد بود.
آیت ا... مومن ادامه داد: شهردار خود را از مردم بداند و 
خدمت گزار باشد كه اگر اینطور باشد مردم نيز او را در انجام 

امور كمک مي كنند.
شهردار قم : 

سود بدهي هاي شهرداري به دولت
 باید متوقف شود

شهردار قم نيز در این دیدار با اشاره به ميزان بدهي و 
طلب متقابل شهرداري قم و دولت گفت: سود بدهي هاي 

شهرداري به دولت باید متوقف شود.
حاضر  حال  در  داشت:  اظهار  سقائيان نژاد  مرتضي 
شهرداري قم یک هزار و ۲۰۰ ميليارد تومان بدهكار است 
كه این مبلغ در ابتدا ۴۰۰ ميليارد تومان بوده و به دليل عدم 
بازپرداخت، روزانه ۵6۰ ميليون تومان جریمه و دیركرد به 

آن اضافه مي شود.
وي ادامه با اشاره به ميزان طلب شهرداري قم از دولت 
ابراز داشت: شهرداري قم 36۰ ميليارد تومان از دولت طلبكار 
است كه هيچ سودي روي این پول نمي آید اما روي مبلغي 
كه بدهكار هستيم روزانه ۵6۰ ميليون تومان جریمه اضافه 

مي شود.
شهردار قم با بيان اینكه بدهي ما به دولت یک و نيم برابر 
بودجه یک سال شهرداري قم است، خاطر نشان كرد: با علما، 
مراجع عظام تقليد از جمله آیت ا... مكارم شيرازي و همچنين 
دكتر لاریجاني رئيس مجلس شوراي اسلامي صحبت كردیم 
تا با مسئولان رایزني كنند و بگویند سود پولي كه بدهكار 
هستيم متوقف شود و بعد از آن ما چاره اندیشي كنيم و اصل 

این مبلغ را دریافت كنيم. 

سقائیان نژاد مناسب ترین گزینه 
براي شهرداري قم بود

رئيس شوراي اسلامي شهر قم نيز در این دیدار با اشاره 
به روند انتخاب شهردار قم گفت: دكتر سقائيان نژاد مناسب 

ترین گزینه براي شهرداري قم بود.
ولي ا... بياتي اظهار داشت: بعد از اینكه اواخر سال گذشته 
آقاي دلبري به دليل بيماري از سمت شهرداري قم استعفا 
كرد به دنبال شخصيتي براي جایگزیني ایشان بودیم كه 

بتواند نظر مراجع و علما را در قم عملي كند.
علما،  عظام،  مراجع  حضور  به  باتوجه  داد:  ادامه  وي 
حوزویان داخلي و خارجي، زائران و ... در شهر مقدس قم 
باید شهرداري كه شخصيت كشوري داشت براي قم انتخاب 

مي كردیم تا رشد بيشتري در شهر شاهد باشيم.
رئيس شوراي اسلامي شهر قم با اشاره به اینكه شهردار 
جدید قم توانمندي بالایي در مدیریت دارد، خاطر نشان كرد: 
دكتر سقائيان نژاد سابقه خوبي در علم و عمل دارد، داراي 

رتبه علمي  استادي است، 1۲ سال ریاست دانشگاه بود و در 
1۲ سال اخير شهرداري كلانشهر اصفهان را بر عهده داشته 
است و به همين دليل از همان ابتدا خدمت دكتر سقائيان نژاد 

براي شهرداري قم رسيدیم.
بياتي با بيان اینكه سقائيان نژاد عملكرد موفقي در دوران 
شهرداري اصفهان داشت، تصریح كرد: شهردار جدید قم 
نسبت به علما ارادت خاصي دارد و وقتي در اصفهان خدمت 
آیات عظام طباطبایي و مظاهري رسيدیم 1۰۰ درصد ایشان 

را تایيد كردند.
وي ابراز كرد: ابتدا كه پيشنهاد شهرداري قم را به دكتر 
عظام  آیات  اما  نمي كرد  قبول  ایشان  دادیم  سقائيان نژاد 
طباطبایي و مظاهري تكليف كردند و ایشان پذیرفت شهردار 

قم باشد. بياتي با بيان اینكه شوراي اسلامي شهر قم براي 
انتخاب دكتر سقائيان نژاد 19 راي داد كه در كشور بي سابقه 
بود، اظهار كرد: شهردار جدید قم مي تواند منشاء خير و بركت 

براي شهر باشد.
وي خاطر نشان كرد: قم شهر بزرگي است كه در آن 
مراجع، علما و مردم توقع زیادي از مسئولين آن دارند و 
اميدواریم همه دست به دست هم دهيم تا بتوانيم امورات 

این شهر را پيش ببریم.
دیدار با آیات عظام شبیری زنجانی

 و موسوی اردبیلی
شهردار قم همچنين پيش از ظهر دیروز ابتدا در دفتر 
آیت ا... العظمي شبيري زنجاني حضور یافت و با این مرجع 
تقليد دیدار و گفت وگو كرد. وي در این دیدار كه با حضور 
اعضاي شوراي اسلامي شهر قم برگزار شد به ارائه گزارشي از 
برنامه هاي خود پرداخت. شهردار قم در ادامه دیدارهاي خود 
به دفتر آیت ا... العظمي موسوي اردبيلي رفت و با این مرجع 

تقليد دیدار و گفت وگو كرد.
سقایيان نژاد همچنين در ادامه به دیدار آیت ا... اميني 
رفت و گزارشي از برنامه ها، روند اجراي طرح هاي عمراني، 

پيگيري پروژه هاي نيمه تمام پرداخت.
آيت ا... اميني: 

با جدیت به دنبال اتمام  پروژه هاي نیمه تمام باشید
عضو جامعه مدرسين حوزه علميه قم در این دیدار با بيان 
اینكه اجراي پروژه هاي نيمه تمام باید با جدیت دنبال شود 
گفت: باید در خصوص اجراي پروژه هاي نيمه تمام، شوراي 
اسلامي شهر و شهرداري توجه كافي را داشته باشند و روندي 

را دنبال كنند كه این مشكل برطرف شود.

آیت ا... ابراهيم اميني  با اشاره به اینكه اداره شهري همچون 
اصفهان كار آساني نيست و اميدواریم كه از تجربيات خود در 
اصفهان براي خدمت در شهر قم بهره بگيرید بيان كرد: شهر 
قم از نظر وسعت شاید كوچكتر از اصفهان باشد ولي موقعيت 
حساسي دارد و شهري مذهبي است كه پایتخت انقلاب و 
تشيع به شمار مي رود و مردم چنين نگاهي به شهر قم دارند.

وي با اشاره به اینكه با توجه به این خصوصيات شاید 
اداره شهر قم از اصفهان دشوارتر باشد بيان كرد: اميدواریم كه 

بتوانيد خدماتي ماندگار را به یادگار بگذارید.
به  اشاره  با  قم  علميه  حوزه  مدرسين  جامعه  عضو 
اینكه شوراي شهر قم نيز فعاليت خوبي داشته و با تفاهم 
و همدلي با شوراي شهر باید براي اداره امور تلاش كنيد 
افزود: شهرداري در دنيا غير از طراحي شهر است و شهرداري 
مسئوليت اداره شهر را بر عهده دارد و طراحي شهر نيز بر 
دوش بخش دیگري است البته در كشور ما این مسئله مد 

نظر قرار نگرفته است.
وي با اشاره به اینكه باید پهنه هاي ویلایي و آپارتماني در 
شهر مشخص شود گفت: در بين مناطق مسكوني تفكيكي 
صورت نگرفته است و در كنار منازل مسكوني شاهد بلند 

مرتبه سازي هستيم كه باید این نقيصه برطرف شود.
آیت ا... اميني به مسئله ترافيک اشاره كرد و گفت: با توجه 
به افزایش روزافزون خودروها باید به وضع ترافيک در شهر 
رسيدگي شده و ساخت پاركينگ در ساختمان ها جدي 
گرفته شود و اینگونه نباشد كه ساختماني احداث شود ولي 

پاركينگ نداشته باشد.
وي با اشاره به اینكه در كوچه هاي شهر قم به دليل این 
نقيصه جاي تردد و پارک خودرو نيست یادآور شد: اولویت 
بندي در اجراي امور از اهميت زیادي برخوردار است؛ مسئله 
زیباسازي در شهر از اهميت زیادي برخوردار است ولي باید 
ابتدا احتياجات و نيازهاي اوليه پاسخ گفته شود و سپس به 

سراغ مسائل دیگر رفت.
عضو جامعه مدرسين حوزه علميه قم به مسئله بدهي هاي 
كلان شهرداري اشاره كرد و یادآور شد: باید در خصوص این 

بدهي ها چاره اندیشي كرد.
وي اجراي پروژه هاي نيمه تمام را مورد توجه قرار داد 
و اضافه كرد: باید در خصوص اجراي پروژه هاي نيمه تمام 
شوراي شهر و شهرداري توجه كافي را داشته باشند و روندي 

را دنبال كنند كه این مشكل برطرف شود. 
شهردار قم: پروژه جدید کلنگ زني نمي شود

شهردار قم نيز در این دیدار گفت: در شرایط كنوني از 
كلنگ زني پروژه هاي جدید خودداري كرده و بودجه هاي 

موجود را صرف اتمام پروژه هاي نيمه تمام خواهيم كرد.
مرتضي سقایيان نژاد با بيان اینكه روزانه ۵6۰ ميليون 
تومان سود به بدهي هاي شهرداري قم اضافه مي شود گفت: 
این در حالي است كه ما 3۵۰ ميليارد تومان از دولت طلبكار 
هستيم و هيچ سودي به این بدهي تعلق نگرفته و راكد مانده 

است.

وي در ادامه با اشاره به اینكه قرار بود كه كلنگ برخي از 
پروژه هاي نيمه تمام به زمين زده شود ابراز داشت: بنا را بر 
این گذاشتيم كه از كلنگ زني پروژه جدید در قم خودداري 
كرده و نسبت به اتمام پروژه هاي نيمه تمام اهتمام داشته 

باشيم. 
شهردار قم با اشاره به اینكه بودجه هاي موجود را طبق 
اولویت  هزینه مي كنيم گفت: براي سال آینده به سراغ كلنگ 

زني پروژه هاي جدید خواهيم رفت. 
احداث ۳ هزار واحد پارکینگ 

در هسته مرکزي شهر قم
رئيس شوراي شهر قم نيز در این دیدار از احداث سه هزار 
واحد پاركينگ در هسته مركزي شهر قم و در قالب پروژه 

شهيد كاظمي خبر داد.
ولي ا... بياتي در خصوص روند اجراي پروژه شهيد كاظمي 
بيان كرد: با توجه به مشكل پاركينگ در هسته مركزي شهر 
این پروژه در دستور كار قرار گرفته و در قالب این پروژه 

ظرفيت پارک براي 3 هزار دستگاه خودرو فراهم مي شود.
وي گفت: در این پروژه خياباني 3۰ متري و همچنين 

بخش هاي تجاري پيش بيني شده است.
رئيس شوراي اسلامي شهر قم با اشاره به اینكه همكاري 
نكردن مالكان علت تاخير در اجراي این پروژه بوده است 
بيان كرد: متاسفانه برخي از مالكان تا 8 برابر قيمت واقعي 
املاک خود را از شهرداري مطالبه مي كردند كه این مسئله 
مشكلات متعددي را به دنبال داشت و شهرداري و شوراي 
شهر نيز براي تعامل با مردم تا حد امكان تلاش كرد كه از 

ماده 9 استفاده نكند.
وي گفت: البته در حال حاضر مشكلات برطرف شده 

است و پروژه روند اجراي خود را طي مي كند.
پرهیز از بلندمرتبه سازي در پهنه هاي ویلایي

حجت الاسلام والمسلمين محمد آتش زر نيز در این 
دیدار در خصوص انتقاد مطرح شده از سوي آیت ا... اميني 
مبني بر بلند مرتبه سازي در پهنه هاي ویلایي شهر بيان كرد: 
این مسئله در طرح تفصيلي شهر كه سال گذشته به تصویب 
رسيد مد نظر قرار گرفته است و از سال جاري به صورت 

جدي رعایت مي شود.
وي بيان كرد: در طرح تفصيلي مناطقي كه مجاز به بلند 
مرتبه سازي بوده و مناطقي كه مربوط به پهنه هاي ویلایي 
هستند مشخص شده و طبق طرح تفصيلي مجوزهاي لازم 

ارائه مي شود.
رئيس كميسيون برنامه و بودجه شوراي شهر قم اظهار 
كرد: البته در برخي موارد شاهد نقيصه هایي در اجراي این 
طرح هستيم كه به دليل دریافت پروانه پيش از زمان تصویب 

این طرح بوده است.
وي خاطرنشان كرد: تصویب این طرح اثرات خود را در 

سال هاي آتي به شكل كامل نشان مي دهد. 

در گفت و گو با رئيس سازمان جهاد کشاورزی استان مطرح شد:

تکذیب وجود مافیای مرغ و تخم مرغ در قم

در ديدار شهردار قم با مراجع و علما تاکيد شد:

توجه ویژه مسئولان کشوری به شهر قم

عربستانی ها به جان هم افتادند
گفته می ش�ود: یک نظامی عربستان روز گذشته ۵ تن از همكاران خود در مقر نظامی 
الودیعه در شهر مرزی نجران را هدف شليک تيربار قرار داد كه بر اثر آن یک تن كشته و۴ تن 
دیگر زخمی شدند. عبدا... العشوی سخنگوی مطبوعاتی پليس منطقه نجران گفت: هنگامی 
كه فرماندهان پليس شهر مرزی نجران ساعت 1۰ شب گذشته در مقر خود در مركز نظامی 
الودیعه استراحت می كردند یكی از نظاميان اقدام به شليک تيربار به بقيه كرد كه بر اثر آن یک 
نيروی امنيتی عربستان كشته وچهار تن دیگر زخمی شدند. وی افزود: مقامات ذی ربط پس 
از دستگيری فرد مهاجم، اقدام به بررسی حادثه وانتقال مجروحان به بيمارستان برای درمان 
كردند. به نظر می رسد شخص مذكور مخالف تجاوز نظامی عربستان به یمن بوده واز این طریق 

اعتراض خود به متجاوزان عربستانی را نشان داده است.

واکنش فانی به طرح استیضاحش در مجلس
گفته می شود: وزیر آموزش و پرورش، استيضاح را حق قانونی نمایندگان دانست و گفت: 
من چه وزیر بمانم و چه نمانم، تكليفم را در وزارت آموزش و پرورش انجام می دهم.علی اصغر 
فانی در حاشيه جلسه دیروز هيات دولت در جمع خبرنگاران در خصوص طرح استيضاحش در 
مجلس شورای اسلامی، گفت: استيضاح حق نمایندگان است و ما از آن استقبال می كنيم. وی 
گفت: خوشحاليم كه نمایندگان فرصتی را در اختيار ما قرار می دهند كه ما در صحن مجلس 

گزارش كار خود را ارائه و به سئوالات آنان پاسخ دهيم.

آسیایی ها از اروپایی ها پولدارتر شدند
گفته می شود: آمارها نشان می دهد برای نخستين بار آسيایی ها پولدار تر از اروپایی ها 
شدند. موسسه مشاوره بوستون در گزارش سالانه خود اعلام كرد آسيا با عبور از اروپا دومين 
منطقه پولدار جهان است. همچنين منطقه آمریكای شمالی همچنان دارای پولدارترین انسان 
های جهان است.در سال گذشته ميلادی، دارایی های شخصی افراد در منطقه آسيا و اقيانوسيه 
به استثنای ژاپن به رقم ۴7 تریليون )هزار ميليارد( دلار رسيد. همزمان تعداد ميلياردرها در 

چين و هند روبه ازدیاد است.

شرایط اعطای وام ازدواج ۶ میلیونی
گفته می ش�ود: بعد از افزایش وام ازدواج خانواده های ش��هدا و ایثارگران بانک مركزی 
جزئيات دریافت این تسهيلات را اعلام كرد. به گزارش ایسنا در نيمه خرداد ماه امسال شورای 
پول و اعتبار با افزایش وام ازدواج خانواده های شاهد، جانبازان، آزادگان و فرزندان آنان به دو برابر 
تسهيلات قرض الحسنه ازدواج افراد عادی موافقت كرد. كه با توجه به مبلغ سه ميليون تومانی 
وام ازدواج برای هر یک از زوجين، مبلغ وام به خانواده های ایثارگران شهدا به شش ميليون 
تومان افزایش یافته اس��ت. این در حالی است كه طبق اعلام بانک مركزی شرایط ثبت نام و 
دریافت این تسهيلات برای ایثارگران مطابق شرایط مندرج در سامانه تسهيلات قرض الحسنه 
ازدواج و از طریق همان سامانه بوده و بعد از تعيين شعبه بانک مورد نظر بانک عامل نسبت 
به اعطای تسهيلات یاد شده اقدام می كند. در حال حاضر تسهيلات قرض الحسنه ازدواج افراد 
عادی برای هر فرد سه ميليون تومان بوده و با ثبت نام متقاضی در موعد تعيين شده )حداكثر 
 دو سال عقد نامه ای( قابل اعطا است. در عين حال كه بانک مركزی فعلا هيچ تصميمی برای 

افزایش وام ازدواج افراد عادی ندارد.

هشدار به دارندگان بیش از ۱۰ سیم  کارت
گفت�ه می ش�ود: داداش زاده معاون نظارت س��ازمان تنظيم مق��ررات ارتباطات گفت: 
مش��تركانی كه از هر اپراتور تلفن همراه، بيش از 1۰ سيم كارت به نامشان ثبت شده تنها تا 
31 خرداد ماه برای تعيين تكليف فرصت دارند و درغير این صورت تمام سيم كارت های آنها 

قطع خواهد شد.

لیست اهالی فتنه در جیب حبیبی
گفته می شود: محمدنبی حبيبی دبيركل مؤتلفه در جمع اعضای حزب موتلفه اسلامی 
گيلان با بيان اینكه بسياری از فتنه گران دارای پست های دولتی شدند گفته: اگر دولت ليست 

فتنه گران را درخواست كند حاضریم آن را ارائه كنيم.

ادعای مصلحی در رابطه با توطئه بزرگ داخلی
گفته می ش�ود: حجت الاس��لام حيدر مصلحی گفت: رهبری در عين حالی كه تأكيد 
می كنند مذاكرات باید با قوت دنبال شود و اعضای تيم مذاكره كننده مردان این نظام هستند 
ولی تأكيد دارند كه باید مراقبت های لازم صورت گيرد و بودجه مذاكره كنندگان به داخل باشد. 
وزیر سابق اطلاعات اضافه كرد:  من به عنوان كسی كه در دوره ای مسئوليت داشته ام و از برخی 
اخبار پشت پرده مطلع هستم تأكيد می كنم كه نامگذاری امسال به عنوان همدلی و همزبانی 
از سوی رهبر انقلاب یک توطئه بزرگ داخلی را خنثی كرد چون همه تلاش استكبار این است 

كه كشور را دوقطبی كند.

   
نامحرمانه


